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Foto: Antonín Kratochvíl

Jak může být život vrtkavý a plný zvratů. 
Před pár měsíci jsme jeli s kolegy ze slovenské 
televize z jihodonbaské fronty do Charkova. 
Na chvíli se zcivilizovat, dokoupit zásoby, ode-
slat články. Já si došla i na pedikúru! Po cestě 
jsme slyšeli poprvé zprávu, že Jevgenij Prigožin 

táhne na Moskvu. Cesta do Charkova trvá tak deset hodin 
a my s napětím sledovali v přímém přenose to drama. 
Rostov na Donu byl jen předvojem celé té prapodivné fraš-
ky, kdy Putinův kuchař, všemocný šéf wagnerovců, táhl se 
svou armádou do hlavního města vyřídit si své účty s mini-
strem obrany Sergejem Šojgu. Zastavovali jsme v podvečer 
ještě na Donbase a kluci dělali živý vstup do slovenské 
televize o pokračujícím tažení Prigožina. Nikdo nevěděl, 
co se stane v příští minutě. Za deset minut po odvysílání 
vstupu také bylo všechno jinak. Prigožin otočil, Moskvu ne-
dobyl a za měsíc a něco byl v pekle. Tedy pravděpodobně, 
protože Rusům, kteří jeho smrt ověřovali, lze věřit asi tak 
jako tomu, že se žralok naučí být býložravcem.
Bára Hrzánová, naše podzimní hvězda, v tom má jasno – 
komunistům a Rusům se nedá věřit zhola nic. Bára se 
nebojí jít i pro ostřejší slova… A mně se to líbí. Mám ráda 
lidi, kteří si dokážou stát za svým a nebojí se toho, že je 
bude někdo kritizovat. V dnešní době sociálních sítí kritizují 
všichni všechno a prakticky pořád. Masa komentujících 
je zpoza klávesnice chytrá, ověřuje, dodává svým tvrze-
ním zdání důležitosti připojováním odkazů na nejrůznější 
články, protože co je psáno, to je dáno. Prostor sociálních 
sítí, kde se to vše odehrává, je novodobou džunglí. Odo-
sobněnou, záludnou a krutou. Bára raději mluví s lidmi. 
Klidně v ostravských čtyřkách, s neonácky i Romy, kteří by 
jinak pražskou kavárnou opovrhovali. Ale přijede Bára a oni 
roztají. Sedne si s nimi, dá si pivo a z očí do očí diskutuje. 
Ta přímost a odvaha vlézt do té jámy lvové a obstát v ní je 
obdivuhodná. A logickou dedukcí lze tedy vyjádřit závěr, 
že Bára Hrzánová je obdivuhodná!

Lenka Klicperová — šéfredaktorka
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HANA DROZDOVÁ  
herečka

14. 10. 21.00 – Kanadské národní parky 
 
Neskutečně mě baví pozorovat komunikaci ptáků. Když sedím v létě na 
chalupě, mapuju si, kteří ptáci se ráno přilétávají koupat do naší studánky, 
kdo hlídá a jakým způsobem mezi sebou komunikují. A když už si myslím, 
že jsem na ten systém kápla, je to celé jinak. Zároveň tvoří velkou část 
zvukového „smogu“, slyšíme je nonstop, aniž bychom si to pořád 
uvědomovali, a vzhledem k tomu, že v některých kulturách je to vnímáno 
jako meditativní zvuk, zprostředkovávají nám vlastně svým způsobem 
prostředek k mindfulness úplně na počkání, každý den, a to jen když 
vyjdeme z domu. Myslím, že je to jeden z nejsložitěji čitelných druhů 
zvířat a mě zkrátka baví, už jen proto, že jsem Drozdová, že ano. Takže 
bych si vybrala Ptačí svět a Kanadské národní parky.

PETR BUCHTA  
herec

1. 10. 20.00 – Střela z Východu
 
Vzhledem k tomu, že miluji dokumentární tvorbu, tak bych s chutí 
zhlédl všechny z těchto dokumentů, které se chystají vstoupit 
na Prima ZOOM. Ale pokud to má být jen jeden, tak volím Střelu 
z Východu. Mám rád tyto příběhy, kdy se lidé, aby mohli dosáhnout 
svobody, nebojí zaplatit tu nejvyšší cenu. V tomhle případě to 
naštěstí dopadlo dobře. Bohužel je spousta případů, jak víme, 
které šťastný konec neměly. A tenhle příběh mě zajímá velmi.

MICHAELA DITTRICHOVÁ
herečka

4. 10. 20.00 – Ptačí svět 
 
U nás doma jede Prima ZOOM poměrně často. Moji kluci, manžel 
se synem, jsou jejími častými diváky. Je to jejich společná chvíle, 
diskutují, Matýsek má na taťku spoustu otázek a on na většinu z nich 
zná odpověď. Takže by si společně vybrali Ptačí svět. Obdivuji je, že si 
informace z dokumentu zapamatují. Já s nimi jen obdivně koukám, 
jak je příroda mocná a úžasná.

ZOOM IN

MŮJ TIP Z PRIMA ZOOM
Na jaké dokumenty se těší známé osobnosti? 

PAVEL NĚMEC
šéfdramaturg Prima ZOOM

od 26. září 20.00 – Uvnitř pyramid  

S jediným z tradičních sedmi divů světa, který se nám dochoval 
do dnešních dnů, se stále pojí řada otázek a tajemství. O to 
dobrodružnější nádech má ovšem tato šestidílná série, v níž vás 
skupina egyptologů vybavených skenerem nové generace provede 
místy, kam je laikům vstup přísně zapovězen. Přesvědčíte se, 
že některé pyramidální záhady mají překvapivá řešení…

Roční předplatné magazínu Prima ZOOM 
s dárkem od společnosti L’ORs dárkem od společnosti L’ORs dárkem od společnosti L’OR

Roční 
předplatné

jen za

382 Kč 

červen — srpen 2022
ZAOSTŘENO NA POZNÁNÍ

DAN  
BÁRTA

ZPÍVAJÍCÍ LABORANT
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Směšné  
přešlapy diktátorů

▪
Temný kult zombie

▪
Zákaz vstupu

Proč jsou některá 
místa tabu? 

▪
Ruský cíl Charkov 
Město pod palbou 

Jižní Amerika je domovem jedné z nejlepších káv na světě, objevte její kouzlo i vy. A to díky zrnkové kávě 
L’OR Espresso Brazil, která kombinuje ořechové tóny s příjemnou ovocitostí, nebo kapslové kávě L’OR

Espresso Colombia pro Nespresso kávovary, jež si vás získá svou bohatou chutí. 

Jak objednat?
Magazín pro doručení po ČR objednávejte telefonicky na číslech 225 985 225, 777 333 370 nebo e-mailem 

na tereza@send.cz. Předplatit si můžete magazín i na webu www.send.cz.

Objednejte si předplatné Prima ZOOM a získáte 4 čísla magazínu plná 
zajímavostí a novinek nejen z vysílání stanice Prima ZOOM. V každém z nich 
najdete 100 stran lákavého čtení a časopis vám vždy přijde až do schránky. 

Dárkem je balíček kávy L’OR v hodnotě 460 Kč, se kterým se ponoříte 
do světa objevování jihoamerické kávy. Poznejte to nejlepší, 

co kávový svět Jižní Ameriky nabízí!

Obdržíte zrnkovou kávu L’OR Espresso Brazil (500 g) společně s kapslovou 
kávou L’OR Espresso Colombia pro Nespresso kávovary. 
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DYNAMICKÝ SVĚT MĚŠŤÁKŮ
(1. místo v kategorii Zvířata ve svém prostředí,  
soutěž Czech Nature Photo 2023)

Tomáš Grim
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„Ztráta plachosti městských zvířat nikoho 
nepřekvapí. Ale i po více než deseti letech studia 
chování městských kosů mě extrémní výběr 
hnízdiště této kosí samice poněkud šokoval: 
z jedné strany každých pár minut projížděla 
tramvaj sotva metr od hnízda, ze strany druhé 
vedlo na vzdálenost ještě kratší rušné schodiště 
(odkud jsem fotil). Dynamičtější prostředí si lze 
představit těžko – což jsem se pokusil zdůraznit 
delším expozičním časem ve chvíli, kdy kosí 
domov míjela další olomoucká tramvaj. Snůška 
byla úspěšně vyvedena,“ popisuje vznik vítězné 
fotografie autor Tomáš Grim.
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Vizionář baron Artur Kraus byl jednou 
z velmi významných osobností, které se 
na přelomu 19. a 20. století pohybovaly 
v astronomii. Rozhodl se, že přiblíží astro-
nomii běžným lidem, a celý život se snažil 
o její popularizaci. Kromě toho byl velkým 

sportovcem. Mimo hraní tenisu si kondi-
ci udržoval pravidelným běháním. Nechal 
se kočárem odvézt za město, tam vystou-
pil a následně za ním běžel. Patřil k úřední 
šlechtě, díky čemuž měl nemalé jmění, kte-
ré mu dovolovalo sponzorovat řadu pro-
spěšných spolků z Pardubic, odkud pochá-
zel, a pořizovat si různé nové technologické 
vymoženosti. Měl mnoho přátel z astro-
nomických a dalších významných kruhů 
jak z české, tak zahraniční sféry, a to i díky 
tomu, že část svého studia strávil ve Francii. 
Zřídil si observatoř pro své vlastní pozoro-
vání, ale jeho snem bylo založit popularizač-
ní observatoř, jakou viděl ve Francii během 
studií. Roku 1912 tak učinil a vznikla lidová 
hvězdárna v Pardubicích, která byla součas-
ně i první lidovou popularizační hvězdárnou 

nejen v Čechách, ale v celé střední Evro-
pě. Do té doby byly hvězdárny a podob-
né pozorovatelny pouze soukromé nebo 
patřily k univerzitám. Hvězdárna navíc byla 
zadarmo pro všechny, včetně dětí. Některé 
studenty dokonce nechal, aby mu pomáhali 
při výzkumu. Další jeho pokusy se věnova-
ly aviatice – sestavil přístroj, pomocí něhož 
chtěl létat. Po celou dobu jeho aviatických 
pokusů a provozování observatoře mu stála 
po boku slečna Anna Gabrielová, asistent-
ka a hospodyně, která mu se vším pomá-
hala. Vedla mu astronomický deník a za-
pisovala podrobné meteorologické údaje 
pocházející z observatoře. Pracovala pro 
barona Krause osmnáct let a po jeho smrti 
v roce 1930 už o ní neexistuje žádný zá-
znam. Baron Kraus pozoroval oblohu přes 
dalekohled, ke kterému si navíc přistavěl 
projekční desku, díky které mohl obkreslo-
vat Slunce. Zkoumal ho mnoho let a o jeho 
pozorování napsal i knihu. Další z jeho knih 
se věnovala meteorům a sepsal i průvod-
ce hvězdářstvím pro začátečníky. Kromě 
vědeckých spisů i jako první přeložil a kniž-
ně vydal pravidla tenisu. V neposlední řadě 
také nakupoval mnoho knih o astronomii 
a posílal je zdarma těm, kteří o astrono-
mii měli vážný zájem, ale neměli na nákup 
knih peníze. ◾ 

BARON KRAUS, PARDUBICKÝ CIMRMAN 
Astronom, cestovatel, popularizátor, vědec, sportovec a průkopník aviatiky.

Od té doby ji hýčká a opatruje. Zakládá vi-
nice a vybírá pro ně ty nejslunnější polohy 
a nejlepší půdu. Každé jaro vinice přitahu-
jí divokou zvěř. Vinice nabízejí letní útočiš-
tě pro mnoho živočišných druhů, jako jsou 
například orebice rudé, jezevec, rejsek, 
vlha pestrá, mravkolev, ještěrky, mraven-
ci, ženetky, prase divoké, kos černý, zajíci, 
lišky nebo i vysoká zvěř, která si pochutná-
vá na mladých listech révy. Šťávu z listů sají 
mšice, které žijí v dokonalé symbióze s mra-
venci, kterým se však vůbec nelíbí, že si na 
mšicích pochutnává slunéčko sedmitečné. 
Na mravence si zase počíhá mravkolev, kte-
rý staví důmyslné pasti, ze kterých není úni-
ku. Občas sem zavítá i káně, které tu cel-
kem snadno uloví třeba rejska nebo křečka. 
Mladé lišky si mezi stromky hrají s mladými 
zajíčky až do doby, kdy vyrostou. Když réva 
dozraje, stane se vítaným zpestřením jídel-
níčku pro všechny, a to i pro taková zvířata, 
která se ovocem běžně neživí. Réva vinná je 

jednou z nejstarších kulturních rostlin pěs-
tovaných člověkem. V České republice se 
pěstuje zpravidla v oblastech s nadmořskou 
výškou do 300 metrů. Pokud má vytvoře-
ny příznivé podmínky, dá se pěstovat až do 
500 metrů, např. ve skleníku. Se zvyšující 
se nadmořskou výškou a úbytkem sluneč-
ního záření ubývá v bobulích obsah cuk-
ru. V roce 2004 byl zapsán do Guinnessovy 
knihy rekordů podle historicky dochova-
ných pramenů, dobových kreseb a analýz 
vzorků úředně nejstarší exemplář révy vin-
né na světě. je to tzv. Stara trta, kterou mů-
žeme najít ve slovinském městě Maribor 
na nábřeží řeky Drávy. Její věk se odhadu-
je na více než 440 let. Roste na jižní stra-
ně průčelí jednoposchoďové budovy. Kmen 
s průměrem 25 cm se ve výšce dvou metrů 
rozděluje na vodorovná vedení a její větve 
mají délku přes 15 m. Je to původní červe-
ná odrůda, je velmi plodná a je odolná proti 
nemocem a škůdcům. ◾ 

POKLAD NA VINICI 
Před tisíci lety člověk z divoké liány vypěstoval vinnou révu.
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vyrůstal v Dubrovníku. Popov se narodil 
v místní bohaté rodině a bylo mu poskyt-
nuto nejlepší zahraniční vzdělání. Při svých 
studiích v Německu se spřátelil se svým 
budoucím celoživotním přítelem Johannem 
Johnny Jebsenem, německým Dánem. Při 
těchto studiích se však také setkal s prvními 
projevy nacismu. V roce 1936, den poté, co 
obdržel diplom doktora práv, byl za styky 
s Židy zatčen gestapem. Právě Jebsen, kte-
rý upozornil rodinu a vlivné přátele, docílil 
touto cestou Popovova propuštění a vy-
hoštění z Německa. Po této příhodě Popov 
poklidně žil v Dubrovníku. Jeho další život 
změnil opět Jebsen. Ten se mu v únoru 
1940 přiznal, že pracuje pro Abwehr, a nabí-
dl mu spolupráci. Jebsen upozornil Popo-
va, že toto je právě způsob, jak Němcům 
cílenými dezinformacemi uškodit. Popov 
souhlasil, a zároveň nabídl své služby také 
Britům. Ti na dvojitou hru přistoupili. Popov 
byl Němci úkolován, aby pod zástěrkou im-
portu a exportu sháněl o Britech důležité 
informace. Ty mu ochotně předávali jeho 
britští šéfové z MI6. Abwehr byl spokojený, 
a tak byl Duško Popov brzy Němci vyslán 
do Lisabonu, tehdejšího evropského hnízda 
špiónů. Další spolupráce byla pro Brity vel-
mi přínosná, skrze Popova zásobovali Něm-
ce dezinformacemi, ze kterých byl Abwehr 

nadšený. Německé nadšení vyústilo v po-
slání Popova v roce 1941 do USA, kde měl 
získat důležité informace o Pearl Harboru 
a americkém námořnictvu. I když byli Ame-
ričané MI6 upozorněni na důležitost Popo-
va, byl to J. E. Hoover, kdo odmítl jakoukoli 
spolupráci s Popovem. Nevzal v potaz ani 
informace o Pearl Harboru. To způsobilo 
Popovovi problémy, protože nemohl získat 
žádné informace požadované Němci. Přes-
to se mu podařilo Abwehr přesvědčit, že je 
dál spolehlivý, a tak ho Němci dál využívali 
ohledně britských informací. To dalo Britům 
možnost zapojit Popova do plánu Fortitude, 
který byl přípravou pro vylodění v Norman-
dii. Popov tak cíleně dál zásoboval Abwe-
hr dezinformacemi. Na začátku roku 1944 
byl v Lisabonu zavražděn Němci Popovův 
přítel Jebsen. Jebsen však Němcům nic 
neprozradil o Popovově skutečné roli ve špi-
onážní hře. Díky této statečnosti proběhlo 
vylodění v Normandii bez neočekávaných 
překvapení. Popov se rozhodl svého přítele 
pomstít, a tak po válce v hodnosti plukov-
níka britské armády začal hledat Jebsenovy 
vrahy. Muže odpovědného za smrt přítele 
sice našel, nebyl ho však schopen zabít. 
Popovovi bylo uděleno britské občanství 
a Řád britského impéria. ◾ 

Spisovatel Ian Fleming se při psaní svých 
románů určitě nechal inspirovat setkáním 
s mužem, který celou válku vodil za nos 
německý Abwehr a poskytoval Britům dů-
ležité informace o německých záměrech. 
Tím mužem byl Duško Popov, Srb, který 

PŘEDOBRAZ JAMESE BONDA 
Srbský agent Popov roky vodil během války Němce za nos.

Největším hradem ve Walesu je Caerphi-
lly z roku 1268. Jde o první hrad s koncen-
trickým uspořádáním budov vybavený 
bezchybně fungujícím vodním obranným 
systémem a se šikmou věží, která se v dů-
sledku poklesu půdy sesula. Legenda o du-
chu v zeleném se vztahuje k manželce zdej-
šího pána Gilberta Ryšavého, kterou byla 
Francouzka Alice z Angouleme. Manžel ji 
zapudil kvůli nevěře a jejího milence dal po-
pravit. V severním Walesu se nachází pev-
nost Conwy, postavená koncem 13. století 
na popud krále Eduarda I. Má dvě nádvo-
ří, osm věží se stěnami tlustými čtyři met-
ry a vnější a vnitřní hradby. Dnes je z pev-
nosti zřícenina, kde údajně straší levitující 
mniši, zatímco mořská panna, kterou vylovi-
li z moře a ona následně zemřela proklínajíc 
město, na Conwy podle legendy přivolala 
dva po sobě jdoucí ničivé požáry. V Jižním 
Walesu stojí hrad Kidwelly, kde prý straší 
bezhlavý duch Gwenllian Ferch Gruffyddo-
vé, ženy válečnice bojující proti Normanům. 

Když byla zajata, zabili jejího syna Morga-
na a ji sťali. Mnoho obránců hradu pohřbili 
Normané v podzemních žalářích, odkud se 

už nikdy nedostali. Aby toho nebylo málo, 
v nedaleké vesnici se prý narodil čaroděj 
Merlin. ◾ 

TAJEMNÉ HRADY WALESU 
Tři pevné velšské hrady, které stojí za to vidět i s jejich duchy a strašidly.
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Jeho reformy a politická rozhodnutí zane-
chaly hluboký otisk v turecké společnosti, 
ale názory na něj vedou k živým diskusím. 
Jednou z největších kontroverzí je jeho 
rozhodnutí o sekularizaci Turecka. Zatím-
co mnoho lidí oceňuje jeho snahu oddělit 
náboženství od státních záležitostí a zavést 
moderní právní systém, někteří věřící tvrdí, 
že tím došlo k narušení tradičních hodnot 
a náboženské identity země. Tato kontrover-
ze pokračuje dodnes, kdy se turecká spo-
lečnost stále snaží nalézt rovnováhu mezi 
sekularismem a náboženskou tradicí. Dal-
ším sporným tématem je Atatürkova politika 
vůči menšinám a etnickým skupinám v Tu-
recku. I když se snažil sjednotit různorodou 
populaci pod jednou národní identitou, jeho 
snaha vedla k potlačení kultur a práv men-
šin, jako jsou křesťané a Kurdové. Jednou 
z nejkontroverznějších oblastí Atatürkovy 

vlády byly jeho kroky směrem k demokracii. 
Zatímco byl považován za zakladatele mo-
derní turecké demokracie, byl také kritizo-
ván za své autoritářské metody a potlačo-
vání opozice. Nejtemnější částí Atatürkovy 
historie je jeho podíl na etnických čistkách 
Arménů, Asyřanů a Řeků ve 20. letech mi-
nulého století. Během let 1915 až 1918 bylo 
vyvražděno na 1,5 milionu Arménů. Podílel 
se zejména na etnickém čištění přeživších 
arménské genocidy v roce 1922. Za to byla 
přímo odpovědná jeho vláda. Jeho přístup 
posléze zdůrazňoval myšlenku „národní 
amnézie“ a vyzýval Turky, aby zapomněli na 
minulé hrůzy a šli kupředu jako sjednocený 
národ. Tento postoj však prohloubil propast 
mezi arménským obyvatelstvem a tureckým 
státem, což zabránilo smysluplnému uzná-
ní, usmíření a hojení historických ran. ◾ 

OTAZNÍKY KOLEM ATATÜRKA
Zakladatel moderního Turecka a první prezident Turecké republiky 
vyvolává nejen uznání, ale i mnoho kontroverzí.

Samopal Thompson vznikl částečně díky 
potřebě dát americkým vojákům do ruky 
účinnou zbraň, která by jim rozhodujícím 
způsobem pomohla při dobývání a násled-
ném „čištění“ zákopů v bitvách první světo-
vé války. Konstrukce se v roce 1917 ujal bri-
gádní generál John T. Thompson, přičemž 
použil i několik existujících patentů. Samo-
pal už ale na evropské bojiště nedorazil, vy-
rábět se totiž začal až v roce 1921. Výrobce 
pro něj tedy hledal uplatnění v USA, a na-
bídl ho dokonce i veřejnosti. Thompson 
byl ale na svou dobu dost drahý, stál přes 
200 dolarů, což by v roce 2022 odpovídalo 
částce 3281 dolarů. Ve velkém si něco tako-
vého mohla dovolit koupit jen federální vlá-
da, pro místní policejní okrsky byl samopal 
zpočátku nedosažitelný. To ale neplatilo pro 
gangstery. Díky náboji .45 ACP (11,43 mm) 
nabízel Thompson už v první verzi M1921 
na krátkou vzdálenost (ideálně do 50 me-
trů) oproti 9mm konkurentům vyšší zasta-
vovací schopnost, a především nemilosrd-
nou kadenci, jíž se běžné policejní zbraně 
nemohly rovnat. Samopal měl bubnový zá-
sobník na 50 nebo na 100 nábojů a existo-
vala i verze se schránkovým zásobníkem, 
který se nasazoval ze strany. Nabít zásob-
ník se 100 náboji trvalo šest minut, vystří-
lený byl ale za pár sekund. Dřevěnou paž-
bu bylo možné oddělit a zkrácený samopal 

pak pohodlně ukrýt třeba do oblíbeného 
pouzdra na housle. Právě v období prohibi-
ce, která na dlouhých třináct let formova-
la zločinecké prostředí v USA, našel samo-
pal Thompson své hlavní uplatnění a získal 
největší proslulost. V rukou gangsterů ob-
klopujících mafiány, jakými byli Al Capo-
ne v Chicagu nebo Lucky Luciano v New 

Yorku, šlo o účinnou zbraň při vyřizování 
vzájemných účtů, likvidaci konkurenčních 
palíren a ilegálních náleven nebo v přestřel-
kách s policií. I proto se Thompsonu přezdí-
vá chicagský psací stroj, chicagské varhany 
nebo také Tommy Gun. ◾ 

CHICAGSKÝ PSACÍ STROJ, MAFIÁNSKÁ LEGENDA 
Samopal Thompson měl být revolucí první světové války.

 Víte, proč se na horách, v lese či u moře cítíte tak

dobře? Je to proto, že na těchto místech je podstat-

ně vyšší koncentrace zdraví prospěšných aniontů

kyslíku (záporně nabitých kyslíkových částic) než

ve městech, bytech a kancelářích. A víte, že v našem

bytě nebo kanceláři nás obklopuje několikrát škod-

livější vzduch než venku?

ELIXÍRELIXÍR
zdraví a spokojenosti...zdraví a spokojenosti...

Svěží vzduch z přírody 
do vašeho bytu či domu

bytech a kancelářích dý-
cháme škodlivý vzduch,
který dokáže zkrátit život

i o několik let a 
cítíme se v něm
unavení a nervóz-
ní. Prachové mi-
kročástice, smog, chemické vý-
pary z umělých hmot a ná-
bytku, bakterie, viry, spory 
plísní – všechny tyto nečistoty
se v uzavřených prostorách 
koncentrují a my je dýcháme. 
Škodlivé látky působí na náš 
organizmus prakticky celé dny 
a mohou nám způsobit nemalé 
zdravotní potíže. Nejčastěji to 
jsou bolesti hlavy, nespavost, 
snížená koncentrace, alergie, 
astma, akutní i chronická one-
mocnění plic, v krajním přípa-
dě deprese a rakovina. 
Ionizace vzduchu: Ovzduší, ve
kterém trvale pobýváme, by
mělo podle doporučení Stát-
ního zdravotního ústavu obsa-
hovat minimálně 1.250 zápor-
ných iontů (aniontů) na cm3. 
A zatímco v přírodě dýcháme
vzduch s koncentracemi až 
10.000 vzdušných aniontů 
v cm3, v interiérech, kde žije-
me a pracujeme, jsou hodno-
ty většinou blízké nule. Právě
díky vysoké koncentraci pro-

spěšných vzdušných aniontů je
nám tak dobře v lese, u mo-
ře, při východu slunce nebo

u tekoucí vody či 
táborového ohně.
Tato místa nás 
podvědomě při-

tahují, velmi rychle si na nich
odpočineme, lépe se nám dý-
chá i spí. Díky čističce vzdu-
chu Ionic-CARE si takovou 
příjemnou atmosféru nyní mů-
žete vytvořit i doma.

V
V interiérech dýcháme 

vzduch, který zkrátí 
život o několik let

Pro získání dárku
stačí při objednáv-
ce zadat kód:

kód
4PR

Filtr není třeba nikdy vyměňovat! 
Stačí ho jen jednoduše vyjmout a otřít. 

stříbrná, černá, bílá
cena 3.690 Kč/ks

dekor dřeva
cena 3.990 Kč/ks

Tento přístroj neutralizuje pa-
chy a pročišťuje vzduch v led-
nici, koupelně, šatně a kdekoliv
jinde. Navíc zabraňuje růstu 
plísní, omezuje
výskyt bakterií
a v lednici ucho-
vává potraviny 
déle čerstvé.

Získejte zdarma osvěžovač 
a čistič Ionic-CARE FF-210
v hodnotě 450 Kč.

volejte zdarma 800 112 111   I   www.ionic-care.cz

do vašeho bytu či domu

stříbrná, černá, bílá
cena 3.690 Kč/ks

Přínosy ionizace
» zlepšení dýchání

» odstranění prachu

» zlepšení koncentrace

» zlepšení pracovní 

 výkonnosti

» kvalitnější spánek

» zmírnění časté únavy

» podpora růstu rostlin

Ionic-CARE® Triton X6 – čistička a ionizátor v jednom
Kombinace výkonné čističky vzduchu a ionizátoru. Čištění vzduchu
s účinností až 96 % probíhá naprosto nehlučně. Cirkulaci vzduchu
v přístroji zajišťuje soustava elektrod, které pohybují vzduchem pomocí
tzv. elektronového větru. Tato technologie nahrazuje hlučné a energe-
ticky náročné ventilátory. Nečistoty se zachytávají na omyvatelném
elektrostatickém fi ltru. Na jeho ploše spolehlivě ulpí polétavý prach, 
chemikálie, cigaretový kouř, pyly, viry, bakterie, plísně a jiné alergeny. 
Přístroj má tři výkonnové stupně a jeho spotřeba je max. 8 W.

Nejprodávanější značka čističek v ČR! 
99 % skutečných uživatelů je s přístrojem spokojeno

V květnu 2023 byla provedena anketa, které se zúčastnilo 2277 uživatelů
čističky Ionic-CARE. Ti nejčastěji chválí snížení prašnosti a zmírnění dýcha-
cích potíží. Dále oceňují čističku jako významnou prevenci před virózami. 
Spokojeni jsou také s jejím tichým chodem a snadnou údržbou. 
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99 % skutečných uživatelů je s přístrojem spokojeno

V květnu 2023 byla provedena anketa, které se zúčastnilo 2277 uživatelů
čističky Ionic-CARE. Ti nejčastěji chválí snížení prašnosti a zmírnění dýcha-
cích potíží. Dále oceňují čističku jako významnou prevenci před virózami. 
Spokojeni jsou také s jejím tichým chodem a snadnou údržbou. 
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BÁRA 
HRZÁNOVÁ

S PÍRKEM  
VE VLASECH 

Svobodomyslná, trochu prostořeká, pevná ve svých názorech 
a postojích. Nepřijde jí na tom nic divného nebo snad výjimečného. 

Říká, co si myslí, a je jí úplně fuk, co si o tom kdo myslí. To je Bára 
Hrzánová, herečka, zpěvačka, angažovaný občan. Ve vlasech nosí 

ptačí pírko a nejvíc hrdá je na svého syna Tondu…

Text a foto: Lenka Klicperová — Make-up: Claudie Štrbková Marčeková

ROZHOVOR
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Do čeho teď, po prázdninách, nastupujete? Do jaké práce?
My začínáme zkoušet s Lídou Engelovou v Divadle Kalich 
novou komedii, která má premiéru 8. listopadu. Dobře 
rozehraná partie se to jmenuje a je to komedie, kde bude-
me hrát Radek (Radek Holub, manžel Báry, pozn. red.), já, 
Lukáš Jurek, Bára Mošnová, náš Tonda, prvně v češtině, 
protože Tonda zatím hrál jenom francouzsky, v alternaci 
s Romanem Tomešem.

To bude poprvé, kdy budete stát společně na jednom 
jevišti?
Lída Engelová, naše rodinná přítelkyně a režisérka, proje-
vila přání, že by chtěla Toníka, tak jsem byla šťastná. Jestli 
někdo může naučit hrát Tondu česky, divadlo vůbec, tak 
je to Engelová, to je nejlepší škola, kterou může dostat.

On je Tonda celý váš tatínek…
To už říkala Emilka Vašáryová, kamarádka naše zlatá. Před 
čtyřmi nebo pěti roky jsme spolu hrály v činoheráku a ona 
říká: Ty, Barborka, to nie je možné, toto! To je celý, Jirko!

Do kavárny na Letné přichází Tonda Holub, syn Báry 
a Radka Holuba, jde se sem učit text role, na chvíli si 
k nám sedá. Je to opravdu celý „Jirko“, ze všeho nejvíc 
ho připomíná, když se plaše usměje.

V čem je rozdíl – hrát francouzsky a česky? Není to jedno, 
není to pořád stejné řemeslo? (obracím se na Tondu)
V učení textů je to rozdílné, v češtině mi to jde rychleji, 
můžu nahrazovat některá slova synonymy. Ve francouzšti-
ně ne, to fakt memoruju jako čísla. Lída mě trochu tepala 
za výslovnost. (smích)
Bára pokračuje: Herectví je řemeslo a nemělo by se flákat, 
ta výslovnost je základ všeho. Kdo se pak na to má kou-
kat a poslouchat, když je to odfláknutý? U divadla jde 
v první řadě o sdělení příběhu, ať je jakýkoliv, ať je posklá-
dán jakkoliv. Ale já v první řadě musím slyšet, taky proto 
se anglicky obecenstvo řekne audience, to znamená, že 
to je od poslouchání.

A to je věc, která se dá naučit, i když třeba zas tolik 
talentu nemáte?
Samozřejmě, že jo, to je řemeslo, to je jenom práce a tré-
nink. Ale bez talentu je to takový upracovaný, zbytečný. 
Tondu nevzali tady v Česku na umělecké školy. Řekla jsem 
mu: Vyber si nějakou frankofonní školu a odjeď! Přihlásil se 

na muzikálovou školu v Paříži, vzali ho napoprvé! Asi z tří 
set lidí brali tak dvanáct, on byl jediný cizinec, jinak měli 
všichni francouzštinu jako mateřštinu.

To jste musela být hrdá!
Jo, ale pak mu to začalo. Všechno si musel oběhat sám, 
zařídit. Tam se tehdy platilo šeky, což byl trochu problém. 
My máme dneska pocit, že nás všude znají, ale v Paříži jim 
to bylo jedno, jestli je z Ukrajiny nebo Čečenska, prostě to 
není Francie. Já mu tehdy říkala: Tak jim tam řekni, že ma-
minka je poctivá, že ta platba dorazí, ale než na tý Ukrajině 
na těch sněžnicích přejede v zimě na poštu, tak musí ještě 
odrazit lupiče a vlky! (smích)

Kde se u Vás vzala ta příchylnost k francouzské kultuře?
Babička byla poloviční Francouzka, což bylo dlouho tajné – 
aby bylo jasné, že je Barunka ze slušný rodiny, což stejně 
nebyla pravda. Byla jsem od cirkusu, z divadla. Pro majo-
ritní společnost tohle žádná slušná rodina nikdy nebyla. 
Ale já jsem si myslela, že jo, protože babička byla velmi 
zásadová, děda taky. Jsem taky tak vychovaná, že nějaké 
zásady jsou neměnné, stabilní a trvanlivé. Moje babič-
ka je vlastně nemanželská. Můj pradědeček, restaurátor 
z Versailles, pracoval po vzniku republiky na rekonstrukci 
katedrály sv. Víta, a tak potkal tu moji prababičku Amál-
ku. Byla asi ze čtrnácti dětí, maminka jim zemřela, ona se 
starala o bratry, všichni byli muzikanti. Amálka nádherně 
zpívala krásným altem. Když pradědeček Louis odjížděl, 
Amálka zjistila, že je těhotná. Napsala mu, asi německy. 
On byl francouzský gentleman, poslal jí zlaté franky na 
cestu, poslal jí žádost o ruku, kolkovanou, aby mohla vyjet. 
Amálky tatínek byl švec, byla to chudá rodina. Přišla domů 
a řekla, že pojede. Bráchové na to: Amálo, to nemyslíš váž-
ně? Ty pojedeš do Paříže? Vždyť tě tam rozčtvrtí a hodí do 
Seiny! Tak Amálka koupila husu na neděli, všem bratrům 
koupila bílý košile a saka, aby mohli hrát, a zůstala svobod-
nou matkou. Za první republiky! Velká frajerka.

To vypadá, že jste vyrůstala v bohémském prostředí. 
Uplatnila jste to i na syna?
Tak to nebylo. Jsem asi v některých věcech strašně přís-
ná, ale v nepodstatných věcech ne. Mně přišlo vždycky 
nesmyslný, že se má chodit spát v tolik a v tolik hodin, jíst 
v tolik a v tolik, to mně přišlo jako naprostý nesmysl. Moje 
výchova – to je anarchie s pevnými pravidly! Já jsem byla 
překvapená, že Tonda chce dělat herectví, protože měl tu 
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MOJE VÝCHOVA – TO JE ANARCHIE 
S PEVNÝMI PRAVIDLY! BYLA JSEM PŘEKVAPENÁ, 

ŽE TONDA CHCE DĚLAT HERECTVÍ. NEBYL TO 
ŽÁDNÝ POŽADAVEK, ŽE MUSÍ POKRAČOVAT 

RODOVÁ HERECKÁ LINIE.
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francouzskou školu. Spíš jsem myslela, že bude dělat mu-
ziku. Ale nebyl to žádný požadavek, ani že by měla pokra-
čovat rodová herecká linie, to by mě v životě nenapadlo. 
Je dobrej, tak už může být jenom lepší!

Z Vás je úplně cítit hrdost matky na syna.
Ale jo, je. Je šikovnej. Když mu bylo dvanáct let, vzala jsem 
ho do skupiny Condurango, hraje na housle – a pak si při-
bral baskytaru. Ještě se svým kamarádem Matyášem, což 
je syn mé nejlepší kamarádky, se kterou jsme ten gympl 
zvládly nějak dohromady. No, nebudu to dál rozebírat. 
(smích) Ale bylo to po vzoru Zuzky Navarové. Když odešel 
Iván Gutiérrez do Španělska, Zuzana si místo něj vybrala 
Maria Biháriho. Tenkrát mu bylo nějakých 24 nebo kolik, byl 
mladinkej a nezpíval. Byla jsem na první zvukovce, kde Ma-
rio poprvé zpíval, takovým nejistým, roztřeseným hláskem, 
a já jsem pochopila, že Zuzka mu dala obrovskou důvěru. 
On ji naplnil. Tak já jsem po jejím vzoru vzala dvanáctiletý 
kluky do kapely. A stejně jsme to měli podle Zuzaninýho 
systému s honoráři. V kapele berou všichni stejně. Je 
jedno, jestli je někdo frontman nebo frontwoman nebo co. 
Kluci, kteří hráli tenkrát asi jenom dvě nebo tři písničky, 
brali úplně stejně jako maminka. (smích)

Takže model stejné peníze, stejná práva?
Chodili potom s námi po vystoupení i na to pivo!

A sociálka na Vás nepřišla nikdy?
Jsou pomalí! (smích) Já jsem v tomhle tom úplně pitomá, 
ani mě to nenapadlo, protože já jsem přece matka, vím nej-
líp, co dítě potřebuje, já bych se prala a hádala! Co nějaká 
sociálka mi má kecat do výchovy?

Předpokládám, že kluci se každý večer neopili pod 
obraz boží.
Ne, ale oni ani neměli tu potřebu. Ale to pivo měli, samo-
zřejmě. Pak jsme vydali s Condurangem cédéčko Druhá 
máma a chlapci hned založili punkovou skupinu Sirotčinec! 
A vydali taky desku, která je moc dobrá. Hráli v punkových 
klubech do tří do rána, a bylo jim třeba čtrnáct, patnáct. 
Když kluci zakládají a rozpouští kapely, to je prostě paráda! 
Ideální puberta!

Jsou pro vás inspirací zahraniční scény? Sledujete  
divadlo v zahraničí?
Já jsem šťastná, když se můžu podívat, jak Tonda hraje 
v Paříži. Ale pro mě jsou největší inspirací mladí lidé. Mně 
vždycky objeví novej svět, tou energií a tím, co odkryjí. Mě 
to strašně baví, když tam je ta čistá energie a chuť příběh 
vyprávět různým způsobem. Když je tam energie a doved-
nost, jsem šťastná. Chodím pravidelně na Letní Letnou 
a pravidelně si každý rok s Radkem říkáme: Zaplaťpánbůh, 
ještě lidi nepřišli na to, že my neumíme vůbec nic! (smích)
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Vy jste chtěla být vždycky herečka?
Chtěla jsem dělat jen herectví a nic jiného, prostě nebyla 
žádná varianta. Když máte další variantu, nemá cenu dělat 
herectví. Nešťastných herců a hereček je v České republice 
hodně, hodně – a na celém světě taky. Ale on by málokdo 
chtěl dělat, co dělám já.

Myslíte? Nebyla by spousta lidí nadšená?
Oni nevědí, že denně nebo obden sedám ve dvanáct do 
auta a jedu někam na druhý konec země. Tak maximálně 
rychle se vyčůrat na pumpě a kafe. Zahraju někde v Ostra-
vě, v Broumově, kdekoli po celé republice, na Slovensku. 
Lidi mají pocit, že jsem strašně mladá, energická a energie 
mám na rozdávání, musí mít ten pocit, protože by jinak 
podruhé nepřišli. Kdo by se chtěl dívat na starou unavenou 
herečku, která je ještě vysává, že jo? Mě to živí, jiný prachy 
nedostanu. Zahraju, fajn. Bylo plno, bylo prima a jedeme 
domů. Přijedu domů ve tři ráno, tak ještě do čtyř koukám, 
protože nejde spát. A druhý den znovu. Nestěžuju si, já to 
mám ráda, jenom konstatuju. Mám čistý svědomí, neberu 
od státu vůbec nic, nemám žádnou podporu, nemám žád-
ný dluhy, a když nezahraju, tak prostě nemám. Když mám 
prázdniny, tak jsem si na ně vydělala.

Ale pro Vás asi mít majetek není nejvyšší životní meta…
Hmotný ne. Co se čtyřmi baráky? To se v nich člověk ani 
nestihne vyčůrat. (smích) My máme jednu chalupu, to sta-
čí. To se musí udržovat, je to starost.

Je přece hrozně osvobozující poznání, že majetek není 
to nejpodstatnější na tomhle světě. Proč to podle Vás 
chápe tak málo lidí?
Kdyby lidi četli pohádky, Němcovou, Erbena, ale je to ve 
všech, indických třeba, kdyby to opravdu četli, pochopili 
by to. Pohádky jsou archetypální příběhy, kde se tohle 
poznání dá načerpat. Ale musí se to číst v dětským věku, 
na dospělé už to neúčinkuje, tam už s tím nehnete, je to 
zatuhlý. Peníze ještě nikoho šťastným neudělaly. A rubáš 
nemá kapsy…

Přemýšlíte někdy o smrti, o tom, co bude potom?
Životní energie, stamina, je nezničitelná. Když tělo ode-
jde, energie někam jít musí, ať si každý vybere svobodně, 
kam si myslí, že ta jeho energie půjde. Ke Kristovi, Alláhovi 
nebo jinam, to je úplně fuk. Každý se s tím musí nějakým 
způsobem srovnat, protože jinak těch hladovej duchů tady 
bude hodně.

Z inscenace Silnice na motivy Felliniho filmu La Strada v Divadle Kalich. Představení Carmen Y Carmen s Dagmar Peckovou (nahoře).
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...KŘIČELI PŘI PŘEDSTAVENÍ „CHCÍPNI“. 
TO SE MI STALO MNOHOKRÁT. BYLA JSEM 

NA VÝSLECHU V BARTOLOMĚJSKÝ, PROTOŽE 
MĚ ZAŽALOVAL SOUDRUH ZIFČÁK ZA 

HANOBENÍ RASY A NÁRODA...

Hladových duchů? Co to je?
To je buddhistický a vlastně i hinduistický pojem, to jsou 
duše, které odejdou buď násilně, nečekají to, nebo tady 
zůstávají, protože smrt byla rychlá. Nestihly odejít, jsou 
to duše v bardu, mezistavu, tělo odešlo, ale energie tady 
pořád zůstává. To jsou takové ty případy, kdy najednou 
jdete do sklepa a vidíte tam stařenku. Nebo potkáte celou 
rodinu… To se mi stalo.

Vážně? Kde? Kdo to byl? 
V cizí chalupě v Sudetech, tam jsem se v noci třikrát 
probudila a přede mnou stála celá rodina. Šla jsem spát 
někam jinam, pomodlila se, aby mohli odejít. Ale to není 
nic šokujícího, to je běžný.

Já jsem to třeba v životě nezažila.
Hranice mezi hmotným a nehmotným je křehká. Každý 
národ má způsob, jak se s tím vyrovnávat. Někdo to neuvi-
dí za celý život, ale všichni jsme schopni to vidět, to není 
žádná zvláštní schopnost. Jde o to si to připustit. Energie 
jsou strašně důležitý. Jednou jsme měli na Budžesovi (Hrdý 
Budžes, legendární představení, které se hraje už od roku 
2002 – pozn. red.) tři čarodějky, v první řadě. Tři bosory. 

Jak jste to poznala? 
Já se v tom malinko orientuju. Tehdy jsme hráli u Karla 
Heřmánka, Divadlo Bez zábradlí, kde si na vás lidi z první 
řady můžou sáhnout, tak je to blízko. Ony měly doširoka 
roztažený prsty a jako by hrabaly nějakou hmotu a dávaly 
ji k sobě. A já jsem začala odcházet, odcházela mi síla.

To jste takhle cítila? 
To je strašný, jako když odchází krev, to jsou upíři! O pauze 
mi říká kolega Libor, kterého bych nikdy nepodezírala, že 
se zaobírá nějakýma duchovníma praktikama: Báro, co se 
děje? Říkám – je zle, to jsou bosory. Ale máme tam menoru 
s bílýma svíčkama! Zápalili jsme je, já si na sebe namalova-
la rosekruciánský kříž, poprosila jsem o pomoc Christiana 
Rosenkreutze, protože bylo hodně zle. Ve druhé půlce 
odpadly, jako když vypustíte pneumatiku. Pak jsem se 
dozvěděla, že to byly Slovenky. Draply kabáty a vysvištěly. 
Možná vylítly, nešly ani po zemi. (smích)

Máte nějaké vysvětlení, proč to dělaly?
Já nevím. Ale stávalo se mi třeba, že se na představení vyskytli 
echtovní komunisti nebo estébáci, který třeba křičeli při 

představení „chcípni“. To se mi stalo mnohokrát. Byla jsem 
na výslechu v Bartolomějský, protože mě zažaloval soudruh 
Zifčák za hanobení rasy a národa, to bylo v roce 2003.

To bylo za to, jak jste řekla, že Rusáci a komunisti jsou 
svině, jen se to nesmí říkat, ale teď už se to může říkat?
A on chtěl, abych se za to omluvila. Za co bych se měla 
omlouvat?

Dnes, po roce a půl války na Ukrajině, spousta lidí volá po 
tom, že se nemají všichni Rusové házet do jednoho pytle.
To je strašný. Jak do jednoho pytle? Vždyť jsou v jednom 
pytli! Jsou v jednom pytli a vždycky byli! To už popsal 
Havlíček Borovský, který tam žil. Budu parafrázovat – psal, 
že tam jsou výborní spisovatelé, kteří výborně píšou o tom, 
jak to Rusko je strašlivý.

Byla jste někdy v Rusku? 
Já jsem tam byla jednou dobrovolně, a pak už jsem tam 
nechtěla nikdy. Ale podruhé jsem tam byla s Divadlem Na 
zábradlí, hráli jsme na čechovovském festivalu Racka.

Vy jste měla od dětství antikomunistickou výchovu?
Výchovu samozřejmě, ale tehdy jsem tam jela, protože 
jsem na gymplu hodně a ráda četla ruskou literaturu, byla 
jsem dobrá v ruštině, tak jsem za vlastní peníze jela v šest-
nácti letech na jarní prázdniny. Vydělala jsem si brigádami 
a s kamarádkou výtvarnicí jsme jely do Moskvy, bydlely 
jsme naproti Kremlu v ateliéru u jednoho kunsthistorika, 
který nám ho půjčil.

A pochopila jste tam ruskou duši?
Já se vrátila v takový depresi! To se mi v životě nestalo, 
protože já mám šťastnou povahu… Proti mně chodili úplně 
stejně oblečený lidi, který se úplně stejně tvářili, to bylo 
šedivý, nezdravý. Vůbec jste nepotkala lidi, který by se 
drželi za ruce nebo si dali pusu. Nebyla tam láska vůbec, 
ale vůbec, vůbec. Stádo lidí, neomalených. „Promiňte, pro-
sím“ – to jsem tam říkala jenom já. Nevadilo, že není zboží 
v krámech, to nebylo pro mě tak podstatný, ale ta strašlivá 
agresivita lidí vůči sobě… A otupělost, takový to schování 
se za masy. Vrátila jsem se a fakt jsem na Ruzyni klečela 
a líbala jsem zemi, jak jsem byla šťastná.

Sedíme v kavárně, a protože je jeden z těch posledních 
horkých prázdninových dní, sedíme venku. Najednou se Báře 
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rozzáří oči. Skoro v půlce věty vybíhá se slovy: To je barzoj! 
A vrhá se za ženou s ušlechtilým psem na vodítku. Slyšíme 
s vizážistkou Claudií ruštinu. „A jej, jestli to není Ukrajinka, 
bude průšvih!“ říkáme si. Naštěstí Bára po chvíli přibíhá: „Ta 
paní byla z Ukrajiny, tyhle psy chtěli bolševici úplně vyhladit, 
protože byli symbolem ušlechtilosti a staré šlechty…“

A co s Vámi po těchto zkušenostech udělal začátek ruské 
invaze na Ukrajinu? 
Já měla strach. Naprosto jsem nepředpokládala, že Ukra-
jina bude takhle statečná. Říkala jsem si, že je to konec, 
takhle to přejedou a máme je tady. Jsme na řadě.

Já jsem tu atmosféru nezažila, byla jsem od prvního dne 
na Ukrajině, jaké to bylo tady? Jaké to bylo pro Vás?
My jsme hráli ten večer Budžese v Gongu. Připravovala 
jsem se, aby mě to nevykolejilo a nebrečela jsem. Nesná-
ším, když herečky na jevišti pláčou a obtěžujou diváka 
svými tělesnými tekutinami. Mají to zahrát, mají plakat 
lidi v hledišti. Jak stárnu, jsem čím dál tím víc dramatická 
umělkyně, v civilu pláču neustále. Hysterická estrádní 
umělkyně, to je peklo. (smích) Ale úplně jsem zapomněla, 
že na začátku zpívá Kryl. Normálně to nevnímám, je to 
před mým nástupem na jeviště, soustředím se. Tak to mě 
vykolejilo. Na děkovačce jsme vytáhli ukrajinskou vlajku. 
Jsem strašně opatrná na tyhle demonstrativní symboly, 
může to vypadat jako kýč. Ale tady jsem cítila, že je to 
úplně v pořádku. A taky si myslím, že je dobrý ukázat, 
na čí jsme straně.

Tu vlajku tam máte na děkovačce pořád? 
Pořád. A reakce jsou pořád dobrý. Až to překvapí. Taky 
jsem si říkala – lidi už budou unavení. Ale unavení z války 

na Ukrajině? Nechápu naprosto, z čeho mají být lidi 
tady unavení.

Ale na Vás asi nechodí zrovna prorusky orientované 
publikum.
Chodí – poznej svého nepřítele! Komunisti mají takovýhle 
bojovky! A byli i náckové. Dostávala jsem taky strašný 
dopisy, výhrůžky… Ty svině židovská smradlavá, tvoje dítě 
musí být podsvinče, když jsi taková – no odporný věci… 
Já jsem to pálila. Zaplaťpánbůh, že už je nemáme v par-
lamentu. To byla velká oslava. Tonda volil v Paříži a pak 
volal: Báro, oni tam nejsou komunisti, co děláš? Já vyběh-
la na balkon a řvala jsem asi pět minut: Komunisti jsou 
v prdeli!

Jako Kodet v Pelíškách!
Jo! Já jsem tomu fakt nevěřila, nevěřila jsem ani, že někdy 
bude nějaká revoluce, já jsem myslela, že to prostě nějak 
ukličkujou. Pořád jsem říkala: „Pojď se podívat, Radku, 
fakt, fakt tam nejsou!“ Když bylo Toníkovi asi třináct, přišel 
domů a říká: „Matko, problém. Co jsi provedl, ptám se.“ 
On – že jedna spolužačka měla na tričku, na tašce, a do-
konce i na povlečení Che Guevaru. Tonda říká: „My jsme ji 
s Matyášem trošku poučili, kdo to je, a ona z toho udělala 
problém, že ji šikanujeme.“ Tonda říkal: „Promiňte, ona 
má masovýho vraha na tašce!“ Učitel se ho zeptal: „Vy 
s tím komunismem máte problém v těch Čechách?“ A ten 
třináctiletý Tonda řekl: „My jsme v tom tady žili!“ A já mu ří-
kám: „Toníku, to bylo celý ve francouzštině?“ On, že jo. Tak 
jsem mu řekla, že jsem na něj pyšná! Ale to je jako sedět na 
Champs Elysées v dobré kavárně, pít dobré francouzské 
víno, kouřit gitanku a hovořit o komunismu! To musí být jis-
tě velmi lákavé, teoreticky!
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OČIMA LENKY KLICPEROVÉ 
Focení jsem naplánovala na pozdní srpnové odpoledne 
u Zemědělského muzea, kde kvetou záhony růží a točí se 
kolotoč. Říkám Báře: A mají tam taky slepice, normálně tam 
všude běhají, volně. Rozzářily se jí oči. „Slepice miluju!“ 
Zaradovala jsem se, protože slepičky patří taky k mým 
oblíbeným zvířatům. Miluju dobře vykrmené slepice 
s lesklým peřím, jsou pro mne symbolem blahobytu. 
Bára uviděla ty krásné slípky, koupila pivo a rohlík, a už 
by ji nikdo od slepic nevytáhl ani párem volů. Kohouta 
pojmenovala Lenský. A já pochopila, že udělat fotku na 
titulku bude vážně problém. Je jen málo hereček, které 
se tak skrovně zajímají o to, jak vypadají. Báru mnohem 
víc zajímá to, co chce říct. Bylo to pro mne asi jedno 
z nejtěžších portrétních focení, bylo horko a nejhorší světlo 
na světě. Ale tu jiskřivost jejího smíchu, jiskrnost myšlenek 
a pírko ve vlasech, to si budu pamatovat napořád…

Jací jsou podle vás mladí, nespadnou do toho lákadla 
komunismu?
Já mladou generaci obdivuju, aspoň teda lidi, co já znám, 
ať přes kapelu nebo díky Tondovi. Já se od nich strašně 
učím. Mně ty debaty s mladými dávají určitou svobodu 
a naději. Mám pocit, že by bylo potřeba, aby moje gene-
race už opustila ta vedoucí místa a šla třeba do poradních 
funkcí. Aby dali šanci těm mladým. Nejhorší jsou nevy-
žádané rady starých bílých heterosexuálních mužů! A ti 
jsou všude, plní mediální prostor na všech úrovních. Já už 
to nechci, nechci, aby mi pan Jurečka nebo Benda nebo 
Výborný něco vyprávěl. Já si s nimi pořád píšu.

Vy píšete e-maily politikům? Odpovídají Vám?
Jo, občas. Já už jsem se hrozně naštvala. Vůbec nevím, 
kde se to v nich bere, ta netolerance a pýcha, že vědí, 
jak to má být. Paní Jochová, ta tady vypráví něco úplně 
zrůdnýho o tom, jak mají a nemají fungovat rodiny. Toník 
mi říkal: „Matko, já jsem se na to díval, a kdyby se s váma 
něco stalo, když jsem byl malej, tak bych byl radši u Ri-
carda s Radkem než u paní Jochový!“ A to já jsem věřící 
křesťan! Ale mě to uráží. Vůbec nechápu, z jakého důvodu 
se tu omezují práva homosexuálních rodin, kde vyrůstají 
děti, a ony nemají stejná práva, jako měl třeba náš Tonda. 
Jenom proto, že jsem se narodila jako heterosexuální žena, 
tak jsem privilegovaná? Nemám tu nespravedlnost ráda.

Naposled jste psala komu?
Výbornému z KDU-ČSL, když se měl projednávat zákon 
o zrovnoprávnění manželství. A jeho asistentka mi napsala 
dlouhý e-mail, kde mě třikrát upozorňovala, aby ta naše 
strana, tedy ti, co chtějí zrovnoprávnit homosexuální svaz-
ky, byla slušná, abychom mluvili slušně a tak. Hned druhý 

den běžela poslanecká rozprava, kde poslanci za KDU-ČSL 
hovořili tak, že se to ve slušné společnosti ani nedá komen-
tovat. Tak jsem mu napsala znovu, že děkuju, jak apeluje na 
slušnost, a že by si nejdřív, než bude radit mně, jak se mám 
chovat, měl udělat pořádek ve vlastní straně.

Nechcete třeba někdy vstoupit do politiky?
Já k tomu nemám absolutně předpoklady. Ne, to je řemes-
lo. Já si vážím toho, když jej někdo umí, ale já můžu tak 
maximálně psát dopisy.

Považujete se za aktivistku?
To je takový blbý slovo, co? Když někde můžu pomoct, 
ráda to udělám, ať finančně nebo svým hlasem ve veřej-
ném prostoru. Jsem angažovaný občan, není mi jedno, 
co se tady děje, to mi nebylo jedno nikdy. Jsou tu extremi-
stické strany, ale lidi, jako je například Okamura, ti nechtějí 
vládnout, jenom mít peníze, nechtějí řešit problém lidí. To 
jsou podnikatelské strany, a ani ne strany, hnutí, k tomu se 
přidá určité spektrum lidí, protože mají pocit, že je nikdo 
jiný neposlouchá. Frustrovaných jedinců je vždycky dost 
a vždycky budou.

Vy jste přes to všechno optimistka, to je z Vás cítit, 
to životní naladění.
Vlastně jo. Když tady vládl Babiš a Zeman a ostouzela 
se pořád tzv. pražská kavárna, říkala jsem si: Jedu na dva 
dny do Ostravy, večer mě čekají v hospodě U Šatlavy, tam 
chodí jenom místní. Kdo z těch politiků by si tam o půlno-
ci troufl strčit nos? Já jsem tam vítaná. Pražská kavárna! 
(smích) ◾
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7 PÁDŮ  
HONZY DĚDKA

CO NA SEBE PROZRADILI SLAVNÍ V POŘADU 
MODERÁTORA HONZY DĚDKA NA PRIMĚ?

Talkshow 7 pádů Honzy Dědka, která stojí na dokonalé přípravě, 
vzájemném respektu, důvěře, informativní hodnotě a chytré zábavě, 

přináší jedinečné rozhovory novináře Honzy Dědka s osobnostmi, 
které máte rádi. Není jako všechny ostatní. Talkshow 7 pádů Honzy 
Dědka dává divákovi víc. Čtyři hosté, čtyři inspirace, čtyři důvěrné 

rozhovory a čtyři pohodová setkání, při kterých se o svých oblíbených 
osobnostech skutečně něco dozvíte. Každé úterý večer na Primě!
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PETR PAVEL 
Promluvil o seznámení se svou manželkou a okolnostech, 
za kterých jí oznamoval svoji kandidaturu na Hrad.  

„Poznal jsem ji (první dámu Evu Pavlovou – pozn. red.) dřív 
než svoji první ženu. Potkávali jsme se na vojenské ubytovně. 
Studovala ve škole v Košicích, přijela jako čerstvá zásilka 
pozemního personálu k sousednímu leteckému útvaru. Tam 
o ně ale byl takový zájem, neustále spousta obdivovatelů. 
Bylo by to moc námahy s nejistým výsledkem,“ vysvětlil Petr 
Pavel, proč se o Evu tenkrát ani nepokusil. „Až o deset nebo 
víc let později nás svedla dohromady náhoda. Já jsem se do 
Prostějova po letech vrátil jako velitel speciálního útvaru, 
moje žena u toho útvaru sloužila. Tak jsme se potkali – a tak 
nějak jsme navázali,“ dodal Pavel. Říká se, že Evu na něm 
zaujal především knír. „Ale to je trochu dezinterpretováno. Ve 
skutečnosti říkala, že předtím to bylo tak hrozný, že ten knír 
to trochu spravil,“ směje se současný prezident. A na svou 
ženu prozradil, že na jeho rozhodnutí kandidovat na prezi-
denta reagovala tak, jak se v televizi reagovat nesluší. Sama 
Eva Pavlová, která byla natáčení 7 pádů Honzy Dědka pří-
tomna, svá slova zopakovat nechtěla. A tak je trochu opsala. 
„Ta situace vůbec nebyla lehká. Každému, kdo o tom trošku 
přemýšlí, dojde, že je to zodpovědnost, hodně práce… Řekla 
jsem mu, že při něm budu stát, ale necítila jsem, že bych do 
toho chtěla jít,“ sdělila Eva Pavlová. „Takhle to určitě neřekla. 
Takže až budu mít zase nějaký dobrý nápad, tak ji vezmu 
sem,“ zauvažoval Petr Pavel. 

TEREZIE TOMÁNKOVÁ
Prozradila, jaká je doma a jak se staví k hanlivým 
reakcím diváků.

„Na Primě jsem krásných 25 let, jenom mě děsí, jak rychle 
to uteklo. Nepěkné maily chodí pořád. Nadávají mi většinou 
všichni. Zastánci opozičních stran i těch vládních. Tak si 
říkám, že jsem to snad udělala spravedlivě, když nadávají 
všichni. Mívám pak takové hezké nedělní odpoledne,“ snaží 
se brát rozohněné reakce diváků s nadhledem Tománková. 
Zatímco v politických debatách proslula vedle profesiona-
lity také stoickým klidem, doma tak klidná být nedokáže. 
„Doma jsem dynamická. I můj muž je dynamický. Máme to 
doma dynamické. Každý máme trošičku profesní defor-
maci. Já jsem netrpělivá, pokud mi někdo neodpovídá 
konstruktivně. Také jsem trošku podezíravá, že za odpovědí 
,nevím‘ by mohla být lepší odpověď. Má právo nevědět, ale 
já mám právo zjistit, jestli to fakt neví. Můj muž se občas 
ohrazuje, že není politik a že nechce mít doma moderovaný 
rozhovor,“ směje se Tománková.
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JOSEF KLÍMA
Promluvil o výhrůžkách kvůli práci a svém nudismu.
 

Josef Klíma se nezdá. Málokdo by tipnul, co všechno dělá 
dvaasedmdesátiletý publicista pro svoje tělesné i dušev-
ní zdraví. „Dělám 40 kliků denně. Otužuju se. Chodím na 
nudapláže. Ale jenom proto, že nemám rád mokré plavky. 
Nemám v tom žádnou filozofii. I na nudapláži za mnou cho-
dí lidi, že mají pro mě námět na reportáž. Jednou jsem tam 
takhle ležel, spal jsem, a najednou jsem se probudil, proto-
že jsem měl pocit, že se na mě někdo dívá. Nade mnou byl 
chlap, taky nahej. Omlouval se, že mě nechtěl budit, ale že 
ho protiprávně vyhodili ze zaměstnání, že jde od advokáta 
a má s sebou všechny dokumenty – a jestli bych se na to 
nekoukl. Tak jsem mu dal mail, ale už se neozval,“ říká Josef 
Klíma s tím, že před prací zkrátka nikam neuteče. To ale 
není nic proti tomu, jak ho jeho vlastní investigativa stíhala 
v devadesátkách. Nejednou za své reportáže čelil výhrůž-
kám. „Tenkrát nebyly esemesky, tak psali koresponďáky. 
Třeba: Ty svině, jestli toho nenecháš, uřízneme ti hlavu. 
Ale protože se nepodepsali a já měl rozdělaných třeba 
pět reportáží, nevěděl jsem, ke které to patří. Ze začátku 
jsem to jednou nebo dvakrát řešil na policii, pak jsme se na 
to vykašlali a házeli to do koše,“ říká s klidem sobě vlast-
ním Klíma. Kariéru v televizi přitom původně dělat vůbec 
nechtěl. „Já jsem do televize nikdy nechtěl. Ještě, když 
jsem byl v Reflexu, tvrdil jsem, že jsem píšící novinář a že 
televize je povrchní médium, kde ty složitý kauzy nejdou 
ztvárnit. Pak jsem zjistil, že jdou, akorát se to musí zhustit, 
nesmí se to zkreslit a musí vám ten divák věřit. Natočil jsem 
tak přes šest set reportáží,“ vypočítává Klíma.
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ROBERT JAŠKÓW
Prozradil, jak si říká o honoráře a co na tom miluje.
 

Zatímco mnozí jeho kolegové mají problém říct si o peníze 
a raději si najímají agenty, aby za ně toto nutné zlo ele-
gantně vyřešili, herec Robert Jašków to miluje. „Vždycky 
se těším, až zavolá nějaký producent a zeptá se mě, kolik 
bych si tak za natáčecí den představoval. To je radost. To je 
jeden z nejhezčích momentů z celé té práce, když zavolá 
producent a zeptá se, kolik bych si představoval. A to já 
se zeptám jeho, co on by si představoval. On něco řekne 
a já řeknu dobře, ale to já nechci, dáme si den volno a zítra 
si zavoláme. Zítra si zavoláme a já řeknu o pět tisíc víc. 
On čeká, že půjdu dolů, a já jdu nahoru. To je kouzelný. On 
nechce, tak si dáme ještě jeden den volno. A pak se nějak 
většinou domluvíme. Nejde to vždycky, někdy seš rád, když 
ti vůbec zavolá,“ prozradil svoji vyjednávací taktiku.
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KDO NÁM 
KRADE 

SPÁNEK?

Spánkové návyky prošly během staletí dramatickou proměnou. 
Problémy moderního civilizovaného, často ve městě žijícího člověka 

se spánkem jsou nenápadnou daní za pokrok a vynález žárovky.

Text: Mojmír Sedláček — Foto: Shutterstock a Wikimedia Commons

ČLOVĚK A SVĚT
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„Hojný spánek přirozeně nesvědčí 
ani našim tělům, ani duším, a ani 
činnostem ke všemu tomu se vzta-
hujícím. Vždyť žádný spící člověk 
není k ničemu, právě tak jako neživý; 
ale kdokoli z nás se nejvíce stará, 
aby žil a rozumově pracoval, ten co 
nejdelší čas bdí, oddávaje se jen tolik 
spánku, kolik je užitečné pro zdraví, 
a toho není mnoho, když se to dobře 
stává zvykem,“ brojil Platón ve svých 
Zákonech proti spánku a dodal, že 
svobodní občané se mají budit jako 
první a usínat jako poslední – je totiž 
nedůstojné, aby je jejich služebnictvo 
vidělo spát, natož aby muselo své 
pány budit!
Střízlivěji o spánku přemítal Aristo-
teles ve svém díle O spánku a bdění, 
ale i on tvrdil, že dlouhému vyspávání 
holdují hlavně lidé s malými žílami, 
nízkým vzrůstem či příliš velkou hla-
vou. Až později si řada filozofů ráda 
přispala a o důležitosti spánku psali 
třeba David Hume či Søren Kierke- 
gaard. V podstatě osudným se nedo-
statek spánku stal Renému Descarte-
sovi, který poslední rok života strávil 
na dvoře švédské královny Kristiny. Ta 
vyžadovala hodiny filozofie už kolem 

páté hodiny ranní a brzké vstávání 
společně s tuhou severskou zimou 
zřejmě vedly k zápalu plic, jemuž 
jeden z největších moderních myslite-
lů roku 1650 podlehl. Zato Immanuel 
Kant se o páté ranní nechával budit 
zcela dobrovolně.

NE JEDEN SPÁNEK, ALE HNED DVA 
SPÁNKY DENNĚ
Už z těchto historických anekdot 
je patrné, jak se přístup ke spánku 
v průběhu času proměňoval. Podle 
amerického profesora historie Arthura 
Rogera Ekirche spala většina přísluš-
níků západní civilizace v době před 
průmyslovou revolucí dvakrát během 
dne. Začátkem 90. let totiž Ekirch 
při procházení literárními prameny 
ze 17. století narazil na letmé zmínky 
o „prvním spánku“, které však kroni-
káři a novináři nepovažovali za něco, 
co by bylo třeba důsledněji vysvětlo-
vat. Ekirch bádal hlouběji a narážky na 
první spánek našel i ve středověkých 
básních či Chaucerových Canter-
burských povídkách. Zřejmě se však 
jednalo o fenomén známý už ve staro-
věku a neomezující se zdaleka jen na 
Evropu.

První spánek probíhal zhruba mezi de-
vátou a jedenáctou hodinou večerní, 
poté se lidé obvykle zcela samovolně 
vzbudili. Následovalo dvouhodino-
vé bdělé okno, v němž učenci psali 
a bádali, hospodyně uklízely, farmáři 
kontrolovali své statky, praktikující vě-
řící se modlili a kontemplovali, nekalé 
živly se oddávaly kriminalitě a lec-
kdo další třeba milostným aktivitám. 
Kolem jedné hodiny v noci společnost 
zase ulehala a spala až do rána – tedy 
nejčastěji do rozbřesku.
Takové spánkové schéma pro nás 
může znít podivně, je však zřejmě 
přirozenější, než bychom čekali. Vý-
zkumníci Thomas A. Wehr v roce 1992 
a David Samson o 25 let později totiž 
publikovali svébytné experimenty, 
v nichž vystavili skupiny dobrovolní-
ků podobným denním rytmům, jaké 
byly po dlouhá staletí standardní. 
Bez přístupu k budíkům a dalším 
elektronickým zařízením a v dosta-
tečné vzdálenosti od rušivé civilizace 
se totiž spánkové návyky účastníků 
výzkumů začaly poměrně rychle 
přibližovat výše popsanému modelu 
bifázového spánku – tedy dvěma 
několikahodinovým etapám spánku, 

Umělé osvětlení dramaticky změnilo spánkové návyky. Thomas Edison

PODLE AMERICKÉHO PROFESORA EKIRCHE 
SPALA VĚTŠINA PŘÍSLUŠNÍKŮ ZÁPADNÍ 

CIVILIZACE PŘED PRŮMYSLOVOU REVOLUCÍ 
DVAKRÁT DENNĚ.
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Večer bychom měli šetřit zejména studeným LED osvětlením. 

probíhajícího zhruba od soumraku do 
úsvitu, přerušeného jednou až dvěma 
hodinami bdění kolem půlnoci.

ELEKTRICKÝ POKROK?
V důsledku průmyslové revoluce se 
však zhruba od začátku 19. století za-
čaly spánkové procesy značně měnit. 
Umělé osvětlení v domácnostech 
i na ulicích vedlo k tomu, že lidé už 
nechodili spát kolem deváté hodi-
ny večerní, ale brzké ranní vstávání 
nezmizelo. Ze dvou spánkových etap 
se stala jen jedna a dnes si těžko do-
kážeme představit něco jiného. Umělé 
světlo, díky němuž můžeme vidět 
i v noci, totiž považujeme za samo-
zřejmost – vždyť na světě dnes nežije 
nikdo, kdo by pamatoval dobu před 
rokem 1879, kdy Thomas Alva Edison 
představil elektrickou žárovku.
Není náhodou, že se právě elektrická 
žárovka vžila jako symbol geniálního 
nápadu, téměř božského vnuknutí, 
díky němuž se postavičkám z animo-
vaných filmů podaří přijít na zásadní 
vhled. Zřejmě poprvé se tento motiv 
objevil v jedné epizodě Kocoura Felixe 
z roku 1927, známějším se však stal 
díky postavě profesora Grampyho ze 

série animovaných kraťasů o Betty 
Boop z poloviny 30. let. Když stál 
Grampy před těžkým úkolem, nasadil 
si klobouk s žárovkou a po krátkém 
dumání se žárovka rozsvítila – řešení 
bylo na světě. Je ironií osudu (či spíše 
historie), že Edison sám sebe prohla-
šoval spíše za podnikatele a vynález-
ce a tvrdil, že vlastně nic nevynalezl; 
místo toho lehce zdokonalil a pro 
širší průmyslové použití upravil již 
existující nápady. Je tedy dost dobře 
možné, že kdyby se žárovek profe-
sora Grampyho dožil, nejspíš by se 
mu takové použití jeho patentu příliš 
nezamlouvalo.

KDO NÁM KRADE SPÁNEK?
Pod atraktivním názvem Zloděj 
spánku natočila Tereza Štěpánková, 
studentka Slezské univerzity v Opavě, 
dokumentární snímek pojednávající 
o problematice světelného znečištění. 
Aniž bychom si to totiž uvědomovali, 
naše chronobiologické rytmy jsou 
neustálou přítomností zdrojů světla 
zásadně ovlivněny – a samozřejmě ne 
zrovna pozitivně.
V posledních dvou dekádách totiž 
můžeme sledovat výrazný nástup LED 

osvětlení, jež je v mnoha ohledech 
praktické, avšak obvykle obsahuje 
mnoho studeného modrého světla. 
Obzvláště večer bychom tedy tímto 
druhem osvětlení měli šetřit, neboť 
náš organismus z něj dostává infor-
maci, že je den, tudíž bychom měli 
být vzhůru. Důsledkem je snížení pro-
dukce hormonu melatoninu, jemuž se 
neříká nadarmo „hormon spánku“ – 
pomáhá totiž s usínáním a jeho nízké 
množství v těle vede k nespavosti 
a dalším poruchám spánku. I proto 
má dnes spousta smartphonů různé 
filtry modrého světla, které se aktivují 
ve večerních hodinách, kdy je záře 
proudící z našich placatých miláčků 
potenciálně nejrizikovější.
Zajímavou reakcí na světelné znečiš-
tění je též zakládání oblastí (či také 
parků) tmavé oblohy, tedy zpravidla 
všeobecně uznávaných rezervací 
s nízkou úrovní světelného znečištění, 
kde je možné nerušeně pozorovat 
noční oblohy. Průkopníkem byla 
oblast Torrance Barrens v kanad-
ské provincii Ontario, vzniklá v roce 
1999. Česko v tomto ohledu patří 
mezi velmi aktivní státy, vznikly zde 
první dvě mezinárodní oblasti tmavé 
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Věda a technika 
neděle 22.00–24.00

oblohy – první v roce 2009 v Jizer-
ských horách na hranici s Polskem 
a druhá o čtyři roky později v Besky-
dech. V dalších letech vznikla ještě 
Manětínská oblast mezi Plzeňským 
a Karlovarským krajem a Podyjská 
oblast na jihu Moravy. Příznivci pozo-
rování hvězd a napravování biorytmů 
tedy už vědí, kam vyrazit.

ŠPATNÉ NÁVYKY
Rozdíly ale nenacházíme pouze 
mezi člověkem z 18. století, kterému 
se o elektrické žárovce mohlo jen 
zdát a jiné způsoby svícení v noci 
si zpravidla nemohl dovolit, a námi, 
dobrovolně se vystavujícími rozličným 
formám světla napříč 24 hodinami 
dne. I v současnosti totiž existu-
jí značné rozdíly třeba mezi lidmi 
žijícími na venkově a ve městech. 
Městský člověk je ve dne vystaven 
mnohem menší dávce slunečního 
svitu, velkou část produktivního času 
stráví u umělého osvětlení v kanceláři 

a v noci mu zase do oken svítí po-
uliční osvětlení. U hypotetického 
člověka žijícího mimo metropoli jsou 
světelné výkyvy v průběhu jednoho 
dne a noci mnohem vyšší, což vede 
k přirozenější produkci melatoni-
nu – a ideálně i vyšší energii během 
dne a hlubšímu, očistnějšímu spánku 
v noci.
Husté pokrytí venkovním osvětlením 
však nemate pouze lidský organis-
mus, má totiž neblahý vliv i na většinu 
zvířat – nejen hmyzu, ale ani vyšším 
živočichům prostě nevysvětlíme, 
že tohle intenzivní světlo s řadou 
vlastností slunečního svitu opravdu 
neznamená, že je den. Zvířata obvykle 
právě na základě změn v délce dne 
(dané množstvím světla) určují, o jaké 
roční období zrovna jde, a podle toho 
dochází k výraznému ovlivnění jejich 
stravovacích, rozmnožovacích či mig-
račních návyků.
Může s tím vším ale městský člověk 
něco dělat? Odborník na světelnou 

problematiku Hynek Medřický ve 
zmíněném dokumentu Zloděj spánku 
navrhuje, abychom od rána co nej-
důsledněji simulovali přirozené denní 
světlo. S blížícím se večerem je pak 
vhodnější přejít na teplejší a bodově 
zaměřené osvětlení, tedy namísto 
zářících lustrů si vystačit s lampič-
kami. A samozřejmě se pokoušet 
minimalizovat modré světlo z elektro-
nických zařízení. Pod to se podepisuje 
i spánkový kouč Michael Hildebrandt, 
který doporučuje se alespoň hodinu 
před plánovaným usínáním začít zklid-
ňovat prostřednictvím jógy, meditace, 
dechových cvičení, psaní deníku či 
čtení knih – to vše samozřejmě v co 
nejpříjemnějších a nejklidnějších 
podmínkách a s minimem elektroniky 
okolo. Nechť si každý z nás sáhne do 
svědomí, jak často se nám podob-
ně zodpovědná příprava na spánek 
daří. ◾

Usínat bychom měli bez elektroniky.
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DESPERÁT 
ZE STARÝCH 

ČASŮ
Nekřič hop, dokud nepřeskočíš. Tak by se dal vyjádřit pocit z videa, 
které po smrti svého „baťky“ zveřejnil na síti Telegram účet spojený 
s ruskou Wagnerovou skupinou. Na videu je zakladatel a šéf skupiny 
Jevgenij Prigožin, v kloboučku a maskáčích sedí v autě, které uhání 
africkou krajinou. Všem zájemcům o svůj osud vzkazuje, že je živý 
a má se dobře. O tři dny později se vrací do Ruska, má ještě nějaké 

schůzky v Moskvě – domů do Petrohradu už však nedoletí.

Text: Lucie Sulovská — Foto: Wikimedia Commons

ČLOVĚK A SVĚT

Budeme-li věřit oficiální verzi, tak v troskách 
soukromého tryskáče skončila životní pouť 
nadaného člověka, sadisty a psychopata, 
který ve svých 62 letech obsáhl snad všechny 
myslitelné zážitky, včetně tažení na Moskvu.
Jevgenij Prigožin se narodil roku 1961 v dneš-

ním Petrohradě do intelektuální rodiny. Jeho matka byla 
lékařka, otec inženýr. Malý Žeňa byl jedináček a přinejmen-
ším z materiálního hlediska mu nic nechybělo. Po otcově 
brzké smrti se matka vdala za sportovního trenéra, který 
mu byl starostlivým otčímem a vedl jej ke sportu. Jako dítě 
se úspěšně věnoval běžeckému lyžování a na prahu puber-
ty byl přijat na prestižní internátní školu olympijské rezervy.

KLUK Z DOBRÉ RODINY ŠÉFEM GANGU
Nevíme, kdy se přesně začaly projevovat jeho asociální sklo-
ny. Svou roli v tom mohlo sehrát i zranění, které zničilo jeho 

další vyhlídky na kariéru profesionálního lyžaře. Poprvé byl 
souzen v sedmnácti letech za krádeže. Chytrý kluk z dobré 
rodiny tehdy dostal dvouletou podmínku a umístěnku do 
nápravného ústavu v Novgorodě. Namísto práce v místní 
chemičce však utekl zpátky do Petrohradu, kde začal šéfo-
vat pouličnímu gangu dalších mladistvých a nezletilých.
Společně žili bouřlivým životem na úkor společnosti: peníze 
si obstarávali převážně vykrádáním bytů a podváděním 
důvěřivých lidí. Osudným se jim stalo čistokrevné „elpaso“, 
při němž Prigožin téměř uškrtil mladou ženu, zatímco ji jeho 
kumpáni (včetně jedné dívky vyzbrojené nožem) zbavovali 
cenností. Pouliční šarvátka přivolala policejní hlídku, která 
na místě zadržela nezletilého chlapce. Na základě jeho vý-
povědi policie vtrhla do bytu, kde spolu výtečníci bydleli.
Psal se rok 1980, Prigožin ve vazební věznici oslavil své 
devatenácté narozeniny a vyslechl si tvrdý rozsudek: třináct 
let. Do roku 1985 pravidelně porušoval režim nápravných 
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Centrum wagnerovců v Petrohradu Prigožin ve společnosti Vladimira Putina. Prigožin byl přezdíván Putinův kuchař. 

zařízení a byl kázeňsky trestán. Na zlom v jeho chování měla 
vliv paradoxní událost: milující rodiče svého syna nezavrhli 
a pravidelně za ním přijížděli na návštěvy do věznic po ce-
lém Rusku. Při jedné z návštěv mu matka vyprávěla o nové 
tajemné chorobě, která hromadně kosí pacienty: AIDS.
Violetta Prigožinová byla lékařka se specializací na infekční 
choroby a infektologii také učila na místní lékařské fakultě. 
Svému synovi popsala hrůzy, které v té době dennodenně 
vídala; mladé muže vychrtlé na kost a umírající na nevylé-
čitelnou nemoc. Možná se snažila syna varovat s ohledem 
na homosexuální praktiky, jichž se ve věznici podle svých 
spoluvězňů účastnil. Prigožina však její vyprávění nadchlo 
a rozhodl se, že svou budoucnost vidí právě v oboru své 
matky.

Z VĚZNĚ MILIONÁŘ
Na samotce intenzivně četl knihy, od matky dostával v ba-
líčcích učebnice mikrobiologie. Po ukončení samovazby 
začal pracovat, vyučil se několika profesím (soustružník, 
traktorista, truhlář). Aby vydělal peníze, požádal o přelože-
ní do kolonie na práci se dřevem (hodnoceno jako extrém-
ně těžká práce). V roce 1988 takto dosáhl snížení svého 
trestu na deset let („začal se choval nápravně“) a byl pro-
puštěn v březnu 1990 s poznámkou „odčinil své zločiny“.
Nastěhoval se zpět k rodičům, úspěšně složil přijímací 
zkoušky na fakultu chemie a farmacie a s pomocí svého 
otčíma začal dělat první podnikatelské krůčky. Byznys ho 
záhy zcela pohltil. Postupně vytvořil vlastní síť stánků s hot 
dogy, úspěšně vedl síť prodejen s potravinami Contrast 
svého spolužáka (část odkoupil) a do roku 1993 vydělal 
první milion dolarů. Následovaly první závod na výrobu 
potravin Agat, první bar a obchod, první restaurace…
V roce 1996 založil společnost Concord Management 
& Consulting, pod kterou patřilo deset restaurací, dvacet 
podniků rychlého občerstvení, továrna na výrobu kuli-
nářských výrobků a stavební subdivize, které se do roku 
1998 zabývaly výstavbou restaurací a poté investičními 

komerčními projekty. Celkový zisk společnosti v únoru 
1998 přesáhl milion dolarů měsíčně. Pedantský a urputný 
Prigožin neustále objevoval nové příležitosti – rozjel cate-
ring a expandoval do stavebnictví.

OBSLUHOVAL JSEM PREZIDENTY
V polovině 90. let v Petrohradě otevřel luxusní restauraci 
„Old Customs“, kde se stýkal s elitou města, včetně tehdej-
šího místostarosty Vladimira Putina. Inspirován plovoucími 
restauracemi na Seině koupil vyřazenou loď a vytvořil stej-
ný typ restaurace i v Petrohradě – na „New Islandu“ se za-
čaly konat státní obědy a večeře, při nichž Prigožin osobně 
obsluhoval Putinovy hosty – prezidenty Bushe i Clintona, 
členy královských rodin, bezpočet prezidentů i premié-
rů. Za Putinovy vlády začal dodávat potraviny nejen na 
bankety a inaugurace, ale i školám, nemocnicím, vojen-
ským jednotkám… Z dolarového milionáře se stal miliardář, 
který současně otevíral obrovskou fabriku na vakuované 
potraviny, stavěl mrakodrap v centru Petrohradu a budoval 
vojenský tábor u hranic s Ukrajinou.
Dokázal být okouzlující, společenský a zábavný, byl údajně 
milujícím otcem svým třem dětem, pro něž napsal knížku 
pohádek s nádhernými vlastnoručními ilustracemi. Součas-
ně ale zůstával chladným strojem s hluboce zakořeněnými 
psychopatickými rysy. Měl sklony k násilí, miloval dobro-
družství a neomezovaly ho morální zábrany ani strach. Po-
stupně se stal Putinovým mužem pro špinavou práci všeho 
druhu – zastrašoval oponenty režimu, řídil petrohradskou 
„továrnu na trolly“, s oblibou vedl soudní tažení proti opo-
zičním médiím. Zhruba po roce 2010 se začal „napravený“ 
Jevgenij Prigožin zvolna vracet do starých kolejí.

WAGNER: NEJLEPŠÍ V PEKLE
Možná ho jeho nový, „taťuldovský“ životní styl nudil, možná 
měl pocit, že v podnikání už dosáhl všeho, čeho mohl, 
po vlastní soukromé vojenské společnosti každopádně 
skočil bez váhání. Možnost dělat za Rusko „špinavou práci“ 
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Vzestup Wagnerovy skupiny

i vojensky mu připadala neodolatelná. Příběh Wagnera se 
začal psát v roce 2014 na Ukrajině, ačkoli jakoukoli pří-
slušnost ke skupině Prigožin popíral až do roku 2022 (!) 
a vyhrál v této věci i několik soudních sporů. Našel zalíbení 
ve svém vojenském veliteli Dmitriji Utkinovi, společně si 
libovali v krutosti a cynismu, vyjádřeném wagnerovským 
neformálním heslem: „Nejlepší v pekle!“
O jejich působení hodně svědčí zarámovaná fotografie, 
která se našla u Prigožina v pracovně vedle obrázků jeho 
dětí. Sedm uřezaných hlav Afričanů, jedna s ledabyle zastr-
čenou cigaretou v ústech. Kromě Ukrajiny operovali v Sýrii 
a v řadě afrických zemí, kde se Prigožin opět projevil i jako 
talentovaný byznysmen – za ochranu afrických potentátů 
a boj na jejich straně dostával těžební licence, dobýval 
zlato a diamanty, mimoděk pořád bohatl, ale zároveň ne-
stál bokem. To se projevilo, když Moskva zahájila plnohod-
notnou invazi na Ukrajinu. Po neúspěšném blitzkriegu byli 
z Afriky povoláni na pomoc ruským zbraním i wagnerovci.
Všichni žoldnéři se shodovali, že Prigožin byl skutečně 
osobně přítomen v bojové zóně, o svoje žoldnéře se staral 
a pro společnost dělal daleko víc, než by jako pouhý mana-
žer musel – když dostal možnost rekrutovat vězně, do všech 
věznic přijel osobně, pronesl svérázný projev a následně 
podle výpovědí vězňů vedl s každým z nich krátký osobní 
pohovor. Těžko se ubránit pocitu, že Prigožina to prostě 
bavilo – a co víc, v posledním roce života naprosto pohltilo. 

PODCENĚNÝ ŠOJGU A POSLEDNÍ EXTÁZE
Wagner fungoval úspěšně i proto, že do svých řad dlouhé 
roky lákal bývalé elitní příslušníky ruských ozbrojených sil, 
kteří byli buď odejiti pro neposlušnost, nebo naopak odešli 
s pocitem naprosté marnosti z fungování ruské pravidelné 

armády. Zároveň byl ale Prigožin na státních strukturách 
závislý – od státu dostával peníze na provoz, přes minister-
stvo obrany šla valná většina dodávek zbraní a vojenského 
materiálu, včetně proslulé munice, které se Prigožin pro 
své vojáky dožadoval v legendárním videu, v němž nad 
hromadami čerstvých mrtvol svých „chlapců“ křičí: „Šojgu! 
Gerasimov! Kde je kurva munice?!“
Putin, jehož hlavní úlohou v jím vytvořeném systému je 
právě moderování sporů a vyvažování zájmů, konflikt 
Prigožin-Šojgu zjevně dlouhodobě ignoroval. Když se 
24. června ráno probral, bylo už pozdě. Prigožin se krátce 
předtím dozvěděl, že Wagner bude k 1. červenci buď 
začleněn pod ruské ministerstvo obrany, nebo fakticky zli-
kvidován (ponechán bez prostředků). Ve sporu stále méně 
ovladatelného desperáta a poslušného dvořana se Putin 
přiklonil na stranu Šojgua.
Pro Prigožina se ale stal Wagner novým smyslem života, 
a tak se rozhodl pro neuvěřitelnou akci – spolu se svými 
muži vytáhl nejprve na Rostov, „chytit Šojgua a Gerasimo-
va“, kteří se zde měli nacházet, a když je nenašel, obrátil své 
kolony směr Moskva. Cestou wagnerovská PVO sestřelila – 
a zabila – nejméně třináct ruských pilotů. Podle běloruského 
prezidenta Lukašenka, který s Prigožinem vyjednával, a na-
konec dosáhl všestranně podezřelé dohody, byl Prigožin 
během akce „v totální extázi“. Když mu Lukašenko řekl, že 
mu tedy do vězení pošle „provaz a mýdlo“, měl Prigožin 
odpovědět, že to on nedopustí – zemře prý jako hrdina. 
Pochybná ruská spravedlnost nakonec zasáhla přesně 
o dva měsíce později. ◾

VELKÁ JÍZDA POKRAČUJE V ŘÍJNU

To je Igor Brezovar.

Motorkářská legenda.  
Ďábel, který na motorce objel svět.

Hrdina seriálu Po jedné stopě.
Muž bez předsudků se srdcem  

na pravém místě.

Nezbytná kniha k prvnímu 
oficiálnímu přechodu po 

hranicích České republiky

DOBRODRUŽSTVÍ 

A RADOST Z CHŮZE 

ZARUČENY!

SLOVENKA V ČÍNĚ A NA TAIWANU 
ANEB POŘÁDNÁ NÁLOŽ 

KOMICKÝCH PŘÍHOD, KTERÉ JE 
MOŽNÉ ZAŽÍT SNAD JENOM NA 

DÁLNÉM VÝCHODĚ.

WWW.JOTA.CZ

PRO PRIGOŽINA SE ALE STAL WAGNER NOVÝM 
SMYSLEM ŽIVOTA, A TAK SE ROZHODL PRO 

NEUVĚŘITELNOU AKCI – VYTÁHL NEJPRVE NA 
ROSTOV A PAK NA MOSKVU.

Sergej Šojgu Jevgenij Prigožin Rusové uctívají památku šéfa wagnerovců.
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OMAMNÁ 
KRÁSA 
ZLATA

Zlaté pravidlo, zlatý řez, zlatá horečka, zlatý věk nebo zlatý člověk. 
Ke zlatu se odkazuje nepřeberné množství slovních spojení, obvykle 
označujících něco výjimečného, a jen těžko bychom ve společnosti 

hledali větší symbol bohatství a luxusu než právě zlato.

Text: Mojmír Sedláček — Foto: Shutterstock

ČLOVĚK A SVĚT
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Samotná jeho barva se stala součástí globální 
kultury a na první pohled značí něco majestát-
ního, jedinečného, křiklavě extravagantního. 
Na první pohled rozeznatelná barva jde ruku 
v ruce s relativně vzácným výskytem tohoto 
prvku v přírodě, čehož si byli vědomi už ve 

starověku. Podle výzkumníka Petera Oakleyho z britské 
Royal College of Art nelze tyto dvě roviny od sebe oddělit: 
„Představa zlata jako barvy je úzce spjata s naší představou 
zlata jako materiálu,“ potvrdil pro CNN toto spojení, o kte-
rém už běžně ani nepřemýšlíme.

FASCINACE OD ÚSVITU DĚJIN
Fenoménem zlata a jeho důležitosti napříč kulturami se 
zabývali historička Rebecca Zorachová a filmař Michael 
Phillips jr. v knize Gold: Nature and Culture z roku 2016. 
Popsali, že Aztékové považovali zlato za boží výkaly, Inkové 
zase za pot Slunce a starověcí Egypťané rovnou za tělo 
bohů. I řečtí bohové byli často vyobrazováni ve zlatém 
brnění, na zlatém voze či rovnou se zlatými vlasy. Napříč 
epochami a civilizacemi se lesk, třpyt a zářivé barvy spo-
jovaly s něčím posvátným až přímo božským, evokujícím 
původ z jiného světa. Snad i proto kdysi čínští alchymisté 
věřili, že přimíchávání malého množství zlata do elixírů či 
jedení ze zlatého nádobí může prodloužit život.
Nejstarší předměty vyrobené ze zlata pocházejí z Bulhar-
ska z pátého tisíciletí před naším letopočtem. Tehdy se 
také zlatem zdobily artefakty třeba ve starověkém Egyptě 
a obecně lze říci, že nejdříve se zlato využívalo pro deko-
rativní účely, a až později se stalo prostředkem směny. Ve 
všech těchto využitích neztratilo popularitu dodnes, a až 
do první světové války byla většina světových měn kryta 
tzv. zlatým standardem – tedy přímým vztahem měny ke 

zlatu, vyjádřeným státními rezervami zlata. Tento systém 
se však stal kvůli poválečné inflaci neudržitelným a ku-
příkladu USA od zlatého standardu upustily v roce 1933. 
I po několik dalších dekád se však světoví politici snažili 
tento způsob krytí měny alespoň částečně udržet – vždyť 
bankovky samy o sobě mají jen takovou hodnotu, jakou jim 
daná společnost přisoudí, ale v případě jasné návaznosti 
na něco tak trvanlivého, jako je zlato, se důležitost peněz 
legitimizuje mnohem snáze.
Průlomový vynález zlatých mincí umožnil nepřímou směnu, 
nebylo tedy už nutné jen přímo vyměňovat zboží mezi se-
bou. K tomu by šly použít i jiné kovy, ale hliník je příliš lehký, 
další prvky zase snadno korodují a ušlechtilé kovy jako 
platina či palladium jsou příliš vzácné na to, aby bylo možno 
je umístit do oběhu v dostatečném množství. Kovy užívané 
pro výrobu mincí však zároveň nesměly být příliš obyčejné 
a dostupné, aby je nemohl vyrábět kdokoli. Zlato je velmi 
odolné a stabilní, zároveň však tvárné, a i jeho další vlast-
nosti z něj dělají ideální materiál pro takovéto zpracování.

KOUZELNÁ BARVA
Nejde však jen o to, že se barva zlata liší od ostatních. 
Jeho lesk totiž navíc vyvolává zdání pohybu, proměnlivost, 
což lidské oko evolučně přitahuje silněji nežli přehledné, 
čitelné a neměnné povrchy. Trio výzkumníků v oblasti mar-
ketingu Katrien Meertová, Mario Pandelaere a Vanessa M. 
Patricková provedlo v roce 2014 fascinující sérii výzkumů, 
v nichž dospěli hned k několika závěrům. Přitahování 
lesklými povrchy je podle nich vrozené, nikoli naučené 
působením společnosti, jelikož už malé děti v předškolním 
věku popisovaly lesklý papír jako krásnější a luxusnější 
než papír s matným povrchem. Tato evolučně zakořeně-
ná preference blyštivých ploch by navíc mohla souviset 

USA upustily od zlatého standardu v roce 1933. Egypťané považovali zlato za tělo bohů.

ČÍNŠTÍ ALCHYMISTÉ VĚŘILI, 
ŽE PŘIMÍCHÁVÁNÍ MALÉHO MNOŽSTVÍ ZLATA 

DO ELIXÍRŮ ČI JEDENÍ ZE ZLATÉHO NÁDOBÍ 
MŮŽE PRODLOUŽIT ŽIVOT.
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s vodou – životodárným zdrojem, jenž pozornost našich 
vývojových předků (obzvláště těch žijících v nehostinném 
africkém prostředí) neomylně přitahoval. Lesklé plochy 
odrážejí světlo stejně jako vodní hladina, je proto možné, 
že právě odtud se bere naše vášeň pro drahé kovy. Koho 
by ale takto hluboké propojení zlata a vody napadlo, že?
Tím však vizuální atraktivita tohoto prvku nekončí. Ob-
zvláště ve světle svíčky totiž vzniká dojem, že zlato září 
jaksi zevnitř, že nejde jen o texturu povrchu, nýbrž uzpůso-
bení vnitřní struktury, deroucí se ven k našim zrakům. Až 
v posledních dekádách se přitom podařilo část této fas-
cinace vědecky vysvětlit, do té doby se jen vědělo, že na 
nás barva zlata silně působí, ale nebylo jasné proč; i tato 
tajemnost tedy ostatně přispívala k jeho lákavosti. V nepo-
slední řadě je nutné zmínit i podobnost barvy se slunečním 
svitem, opět přispívající k dojmu něčeho nadpozemského, 
trvalého a umožňujícího neustálý růst.
Ideu bohatství a úspěchu se snaží prezentovat i hudebníci 
a další umělci, kteří se v rámci svých performancí nevy-
hýbají výrazným zlatým šperkům a doplňkům. Obzvláště 
v hiphopové subkultuře, úzce spjaté s překonáváním 
předsudků a touhou navzdory okolnostem se prodrat až 
na vrchol společenského žebříčku, mají zlaté řetězy a ex-
travagantní šperky své nezastupitelné místo: Lépe než co 
jiného totiž symbolizují (nebo alespoň úspěšně předstírají), 
že daný jedinec svých cílů dosáhl a žije na mnohem vyšší 
úrovni, než by kdokoli čekal.
Platí to i pro všelijaká ocenění, na nichž zlatá barva (a ide-
álně i zlato jako materiál) obvykle nechybí. Jde tak o stvrze-
ní toho, že daná osoba dosáhla něčeho skutečně výjimeč-
ného: je pak odměněna nejen cenou, na jejíž symbolické 
hodnotě se společnost shoduje, ale obdrží i skutečný kus 
vzácného prvku. I proto bývá zlatá barva spojena s motiva-
cí – připomíná nám, čeho všeho můžeme dosáhnout a že 
naše nadstandardní snaha se může zúročit v zisku něčeho 
přiměřeně nadstandardního. Sportovci ocenění zlatou 
medailí by mohli vyprávět.

NEJISTÁ BUDOUCNOST
Podle odhadů se dosud vytěžilo více než 200 tisíc tun 
zlata, přičemž polovina tohoto množství od roku 1976. Pro 
představu to znamená, že veškeré vytěžené zlato od po-
čátku dějin by se vešlo do krychle s hranou kolem 22 me-
trů. Díky relativní měkkosti lze se zlatem dobře pracovat, 
zároveň je však tento kov téměř nezničitelný, takže velká 
většina vytěženého objemu je stále v oběhu. Necelá polo-
vina je ve špercích, čtvrtina množství ve zlatých cihlách, 
mincích a dalších investičních produktech, další část tvoří 
různé bankovní rezervy a průmyslové zpracování (zlato se 
nachází třeba v mobilních telefonech a další elektronice). 
Zhruba 50 tisíc tun se stále nachází pod zemí a na své vy-
těžení teprve čeká; nemluvě o nezanedbatelném množství 
zlata v hlubokých oceánských vodách či na Měsíci a dal-
ších vesmírných tělesech. Těžba na těchto místech by však 
byla tak nákladná, že se vzhledem k současným cenám 
zlata rozhodně nevyplatí – možná ale, že v budoucnu, 
se zdokonalením technologií a vzrůstající poptávkou po 
tomto drahém kovu, bude dávat smysl těžit zlato i z těžko 
přístupných hlubin naší planety či kosmu.
Co se ale stane, až během následujících několika dekád 
pravděpodobně vytěžíme všechny v současnosti známé 
a dostupné rezervy? Jak ukázalo výrazné zvýšení poptávky 
po zlatě (a tím pádem i jeho cena) během covidové pan-
demie, lidé se v turbulentních časech potřebují přimknout 
k jistotám. Zdá se, že relativně zanedlouho jedna jistota 
trvající několik tisíciletí skončí a lidstvo už nebude těžit 
další zlato. Díky jeho fyzikálním vlastnostem se můžeme 
utěšovat alespoň tím, že drtivá většina vytěženého a zpra-
covaného drahého kovu tu bude stále s námi a připravena 
k dalšímu použití. Minimálně v případě průmyslového vyu-
žití v elektronických zařízeních se pravděpodobně podaří 
najít podobně funkční materiálové alternativy, přesto je 
velmi obtížné plně odhadovat rozsah změn, které nás jako 
společnost čekají. Jedno je však jisté – zlato nás přitahovat 
rozhodně nepřestane. ◾

21. 11. 20.00  
Touha po zlatě

ČLOVĚK A SVĚT

Těžba zlata v dole v Austrálii
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ZAVAŘENINOVÝ 
KRÁL NICOLAS 

APPERT

Text: Pavla Apostolaki — Foto: Wikimedia Commons, Shutterstock

Od té doby, co se lidé rozhodli zachovávat trvanlivost potravin, měli jen 
omezený výběr možností. Poživatiny sušili, solili, nakládali v octě, oleji nebo 

ve slaném nálevu. Zlom nastal v osmnáctém století, kdy kuchař Nicolas 
Appert vymyslel první konzervy pro francouzskou armádu.
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Když Napoleon Bonaparte 
prohlásil, že „armáda 
pochoduje svým žalud-
kem“, moc dobře věděl, 
o čem mluví. Jen voják, 
který dostává kvalitní, 

výživnou stravu, je schopen dobře 
bojovat. To však koncem osmnáctého 
století neplatilo. Proviantní důstojní-
ci jídlo sice sehnali, ale o čerstvosti 
a kvalitě nemohla být ani řeč. Potravi-
ny byly většinou nevalné chuti. Maso 
smrdělo, sýr byl tvrdý a v sucharech si 
hověli brouci. Proto Direktorium, vlád-
noucí výbor ve Francii, nabídlo v roce 
1795 odměnu dvanáct tisíc franků 
tomu, kdo vynalezne novou, účinnou 
metodu na uchování čerstvých potra-
vin. Na výzvu zareagoval profesionální 
kuchař Nicolas Appert, který již nějaký 
čas experimentoval s konzervováním 
jídla. Rodák z Champagne strávil svoje 
dětství ve sklepech, spižírnách a skla-
dech po celém kraji, protože jeho otec 
vedl pivovar a hospodu. Přičichl k ře-
meslu a po vyučení šéfoval kuchyním 
mnoha šlechticů. Pak se přestěhoval 

do Paříže a otevřel si cukrárnu. Když 
míchal piškotové těsto na zákusky, 
přemýšlel, jak by uchoval trvanlivost 
potravin. Věděl, že dosavadní metody 
připravují jídlo o jeho chuť, výživnou 
hodnotu a špatně se žvýkají i polykají. 
Jenže to už v městě nad Seinou probí-
hala Velká francouzská revoluce. Proto 
Appert raději opustil svoji živnost (jako 
bývalý kuchař aristokratů mohl klidně 
skončit pod gilotinou) a odstěhoval se 
do Ivry-sur-Seine. V tichém městečku 
se začal věnovat konzervování potra-
vin. Naplnil tmavé sklenice masem, 
ovocem či zeleninou, uzavřel je kor-
kovou zátkou a vložil do hrnce s vo-
dou přesahující 100 °C. Ke sterilizaci, 
která trvala pět hodin, použil autokláv, 
zařízení, v němž reakce probíhají za 
vysoké teploty a tlaku. Tím se poživati-
ny částečně uvařily a došlo k zahubení 
bakterií. Nádoby zůstaly také uzavřené, 
čímž je nové mikroby nemohly ohrozit 
a jídlo bylo sterilní. To ale pětačty-
řicetiletý objevitel nevěděl, protože 
o bakteriích neměl v té době ještě 
nikdo tušení. Výsledky byly potěšující 

Interiér konzervárny z roku 1909

Továrna na konzervy, 1898

Napoleon potřeboval konzervy pro vojsko.

NA VÝZVU ZAREAGOVAL PROFESIONÁLNÍ 
KUCHAŘ NICOLAS APPERT, KTERÝ 
JIŽ NĚJAKÝ ČAS EXPERIMENTOVAL 

S KONZERVOVÁNÍM JÍDLA.

CIVILIZACE

NA FAZOLE S BODÁKEM 
 Zpočátku konzervy provázela jedna 

potíž – jejich otevírání. Lidé se do 
nich dostávali dlátem a kladívkem. 
Nový otvírák na konzervy vymyslel 
Američan Ezra Warner, když v roce 
1850 vynalezl nástroj připomínající 
vojenský bajonet. Zarazil jej hrotem 
do víčka a řezal kolem okraje. Jenže 
ostrý řezák i samotný řez na víčku 
způsobily v domácnostech tolik 
poranění, že zákazníci často žádali 
prodavače, aby jim plechovku otevřeli 
přímo v obchodě. Bezpečnější, rotující 
otvírák se pak objevil za dvacet let 
díky inovaci Williama Worcestera 
Lymana. Moderní otvírák s ozubeným 
kolem, jak jej známe dnes, je na trhu 
od roku 1925.
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a Appert poslal vzorky v roce 1803 do 
Brestu, do rukou velení francouzského 
vojenského námořnictva. To otesto-
valo masové vývary, hovězí, fazole 
a hrášek po třech měsících, co byly 
uloženy ve skladu. Druhá zkouška pak 
proběhla během čtyřměsíční plavby na 
moři. Osmnáct různých jídel, včetně 
koroptví, kuchaři ohřáli a servírovali 
ke spokojenosti důstojníků a posádky. 
O úspěchu se doslechla francouzská 
vláda a vyzvala Apperta, aby jim svou 
metodu předvedl. Inovátor zavařil jídlo 
a za měsíc pozval ministry na hosti-
nu. Ti byli po ochutnávce nadšeni. 
Appertovi vyplatili odměnu, dali mu 
veškerou podporu a doporučili, aby se 
tato strava dodávala námořnictvu a do 
nemocnic. Šikovný Francouz pokra-
čoval ve své snaze ještě dál a trochu 
zariskoval. Kontaktoval slavného gur-
mána Grimoda de La Rynièra, aby se 
vyjádřil k jeho produktům. Hodnocení 
labužníka, který vydával Almanach des 
Gourmands (předchůdce Michelina), 
mu mohlo přinést velký úspěch, nebo 
dokonalý krach. Měl ale štěstí. De La 
Rynière výrobky pochválil, a dokonce 
mu nabídl pomoc v distribuci do ob-
chodů a institucí v celé Francii. Appert 
se stal slavným a uprostřed rozlehlé 
ovocné a zelinářské zahrady v Massy 
vybudoval zpracovatelskou továrnu.

BUJON DO PETROHRADU
Metoda horké lázně nebyla ničím 
novým, na konci osmnáctého století 
ji znali již Angličané, ale Appert byl 
první, kdo ji začal dělat průmyslo-
vě. Tlusté skleněné lahve s velkými 
hrdly plnil hovězím, slepičím masem, 

vývary, zeleninou, mléčnými výrobky, 
džemy a hotovými pokrmy. Úmyslně 
se vyhýbal použití domácího pocíno-
vaného plechu, protože měl špatnou 
kvalitu. Sklenice jen pečetil voskem 
a vyztužoval drátem. Zavařeniny 
oceněné ve Francii mnoha medailemi 
vyvážel také do Bavorska a ruského 
Petrohradu. Skvěle rozjeté podnikání 
však Appertovi peněžní úspěch ne-
přineslo. I přes své úspěchy se dostal 
do finančních potíží, které způsobily 
vysoké náklady a fakt, že nebyl příliš 
dobrým obchodníkem. Zemřel v bídě 
v roce 1841 a byl pohřben v hromad-
ném hrobě. Appertovu metodu pak 
vylepšil Angličan Peter Durand. Místo 
sklenic začal zavařovat potraviny do 
litinových plechovek s pocínovaným 
víčkem. Pak se spojil se dvěma inže-
nýry, s vlastníkem železárny a společ-
ně zahájili provoz konzervárny. Jejich 
největším klientem se stalo královské 
námořnictvo – díky sterilizované 
zelenině vymýtilo u svých námořníků 
kurděje. Konzervy poté využívali jako 
nezbytnou součást svého vybavení 
cestovatelé, dobrodruzi a armáda. 
Nicméně růst urbanizace koncem de-
vatenáctého století způsobil, že o ně 
projevili velký zájem i obyvatelé měst 
jako o levnou a rychlou přípravu po-
krmů bez každodenního nakupování. 
V té době vznikla řada firem, které si 
na konzervách založily své podnikání. 
Dodnes jsou například proslulé Hein-
zovy fazole či Campbellovy polévky. ◾

Design ikonických konzerv Nicolas Appert

Cestování 
pondělí 20.00–22.00

ČLOVĚK A SVĚT

BADATEL A VYNÁLEZCE 
NICOLAS APPERT 
 (17. listopadu 1749 Châlons-en-

Champagne – 5. června 1841 Massy)

 Napsal příručku o umění uchovávání 
substancí, v níž popsal, jak zachovat 
padesát druhů potravin. Kniha se stala 
bestsellerem a dočkala se čtyř vydání.

 Je považován za vynálezce bujónové 
kostky. Rovněž vymyslel způsob 
extrakce želatiny z kostí bez použití 
kyseliny a mátovou pálenku jako 
polevu na zmrzlinu.

 Na jeho počest vydaly Francie 
a Monako poštovní známku 
s jeho podobiznou.

 Je po něm pojmenována Cena 
Nicolase Apperta (Nicolas Appert 
Award), kterou od roku 1942 uděluje 
chicagské oddělení Institutu 
potravinářských technologií 
(Institute of Food Technologists) za 
dlouhodobý přínos bádání v oblasti 
potravinářských technologií.
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Fronty na banány, špe-
hové ze státní policie za 
zády a plat jako dělník 
v továrně na motorky – 
tohle přece nemůže 
člověku, který aspiruje na 

titul mistra světa v závodech silnič-
ních motocyklů, stačit. Obzvláště 
v případě, kdy mu oba rodiče zemřeli 
koncem druhé světové války, takže 
je zvyklý starat se sám o sebe do 
posledního detailu. Pořádná porce 
východoněmecké reality se špetkou 
koření luxusu a svobody, ke kterým 
Ernst Degner přičichl během závodů 
na západní straně železné opony, daly 
dohromady pořádně pikantní recept. 
Nakonec z toho zástupci značky 
Suzuki s Degnerem upekli něco, čemu 
se dodnes říká největší špionážní 
aféra v motoristickém sportu.

NA ZÁPAD JAKO JAMES BOND
Všechno to navíc mělo mírnou dochuť 
nacistických válečných tajemství. Za 
úspěšným startem Degnerovy závodní 
kariéry totiž stál geniální konstruktér 
továrny MZ, jež stavěla na svou dobu 
pozoruhodně výkonné dvoutakt-
ní závodní motorky a za niž jezdil. 

Jmenoval se Walter Kaaden a hned od 
počátku o něm kolovaly zvěsti, že za 
války pracoval v tajné Hitlerově továr-
ně na zbraně v Peenemünde. Kromě 
jiného se tam vyráběly i obávané 
rakety V2, které byly vlastně prvními 
úspěšnými balistickými střelami na 
světě. Jen na belgické Antverpy jich 
nacisté vypálili přes šestnáct stovek – 
a na Londýn skoro čtrnáct set.
V poválečné „Emzetě“ se však Kaaden 
věnoval mnohem mírumilovnějším 
cílům. Dokázal například z dvoutaktní-
ho motoru „dostat“ výkon pětadvacet 
koní, čímž se dostal o dva „hřebce“ 
před konkurenci. I díky tomu měl 
Ernst Degner šanci stát se ve výcho-
doněmeckých barvách mistrem světa, 
což trochu zdržovalo jeho zaječí 
úmysly. Nakonec se rozhoupával tak 
dlouho, až mu komunisté v srpnu 1961 
postavili do cesty Berlínskou zeď. To 
připravilo scénu pro zápletku, která 
by se skvěle vyjímala i v nějakém 
filmu o agentovi 007 s povolením 
zabíjet.
Je polovina září a v Kristianstadu je 
právě v plném proudu Velká cena 
Švédska. Ve stejnou dobu však do 
Východního Berlína vjíždí majestátní 

vůz západoněmeckého podnikatele. 
Nejenže má jeho majitel na Východě 
častá obchodní jednání, ale je také 
Degnerovým dobrým přítelem. Jeho 
palác na kolech Lincoln Mercury je 
pro účinkování ve špionážním příběhu 
jako dělaný, má však kromě unikátní 
vizáže i jednu ryze praktickou výho-
du – obrovský kufr.
Do jeho tajného prostoru se vměstná-
vá Ernstova žena Gerda i s jejich dvě-
ma malými syny Olafem a Borisem. 
Mladšímu Borisovi přitom jsou v tu 
dobu sotva tři měsíce. Ve Švédsku 
mezitím Ernstovi během závodu se-
lhává motor, on však dlouho netruchlí. 
Nasedá do auta se zástupcem značky 
Suzuki Jimmym Matsumyiou, který 
ho co nejrychleji převáží k trajektu 
do Dánska. Tam se šťastně setkává 
se zbytkem rodiny a o pár měsíců 
později se stěhují do Japonska, kde 
Ernst začíná pracovat pro Suzuki. 
Díky pečlivému plánu tak Degnerovi 
vypálili rybník východoněmecké tajné 
policii Stasi, která pro lidi cestující 
na Západ používala stejnou taktiku 
jako STB u nás – zbytek rodiny museli 
nechat doma, aby měli dobrý důvod 
se vrátit zpátky.

ERNST 
DEGNER

ŠPIONÁŽNÍ AFÉRA NA DVOU KOLECH

Text: Michael Fokt — Foto: Wikimedia Commons

Utekl jako James Bond, závodil jako Střela z Východu a umřel jako 
morous na morfinu. Život motocyklového závodníka Ernsta Degnera 

byl všechno možné, jen ne obyčejný.

CIVILIZACE
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MÁ DÁTI A DAL
Degner podepsal v Suzuki skvělou 
smlouvu na deset tisíc liber plus další 
bonusy. Bodejť by ne – Japonci si ne-
kupovali jen jeho jezdecké schopnosti, 
ale také výrobní tajemství vítězných 
motorů z fabriky MZ a možná i pár 
klíčových součástek, které měl Ernest 
vzít při útěku ze Švédska s sebou. 
A potřebovali je jako sůl. O rok dříve 
přihlásili své stroje poprvé do závodů 
v Evropě a dopadli s nimi jako sedláci 
u Chlumce. S naprostou jistotou ob-
sadili jedny z nejposlednějších příček 
a nejpomalejší ze strojů Suzuki měl 
na vítěze ztrátu celou čtvrthodinu. To 
se tehdy museli diváci na tribunách 
hodně nudit, pokud chtěli vydržet až 
do konce závodu.
Ernest tedy získal svobodu, kontrakt 
snů a rozlet do dalších let. Jednu 
věc však musel alespoň pro tento 
rok položit na oltář. Východní Němci 
mu promptně zrušili závodní licenci 
a obvinili ho, že svůj stroj při Velké 
ceně Švédska poškodil úmyslně. Stihli 
to ještě před Velkou cenou Argenti-
ny, kde se mělo rozhodovat o mistru 
světa. Degner sice chtěl startovat 
s vypůjčeným motocyklem, protože 
rychle získal závodní licenci zápa-
doněmeckou, někdo však zařídil, aby 

jeho stroj do Jižní Ameriky nedorazil 
včas. Šampionem roku 1961 se tak stal 
Degnerův rival Tom Phillis.
Ernest si to však více než vynahradil. 
Protože se mezi lidmi začaly těšit 
velké oblibě malé motorky o objemu 
padesáti kubických centimetrů, vznikla 
pro ně i závodní kategorie a Degner ji 
jako první světově vyhrál. Mohlo by se 
sice zdát, že jsou „slabé“ motory pro 
závodění bezpečné, jezdci na těchto 
strojích však měli život podobný žoke-
jům. Museli být hubení, aby ze svých 
strojů získali každý kilometr v hodině 
navíc, takže Ernest v jednom kuse 
držel nějakou dietu. Dokonce zakázal 
zbytku rodiny, aby v jeho přítomnosti 
jedli čokoládu. Také se jezdci museli 
k motorce doslova tisknout, aby je 
nebrzdil vzduch, a řadit klidně i čtrnáct 
rychlostí pro větší výkon.
Lehkost jeho „padesátky“ stála i za 
první z jeho dvou těžkých japonských 
nehod. Když se na nově otevřeném 
závodním okruhu v Suzuce řítil v roce 
1962 do pravotočivé zatáčky, pozvedl 
poryv větru jeho přední kolo, takže se 
motorka stala neovladatelnou. Násle-
doval pád, podle kterého se zatáčka 
dodnes jmenuje Degnerova. Při Velké 
ceně Japonska o rok později však do-
padl mnohem hůř. Svůj stroj o objemu 

250 kubických centimetrů „položil“ už 
v jedné z prvních zatáček, takže měl 
plnou nádrž paliva. 
Velký výbuch zahalil do plamenného 
pekla nejen motorku, ale i samotného 
Degnera. Bylo potřeba několik operací, 
přes padesát kožních štěpů a rok reha-
bilitace, než se zase posadil do sedla. 
Protože však od té doby musel užívat 
hodně léků na bolest, včetně morfia, 
do tří let závodění nechal. Ačkoli za 
život vyhrál celkem patnáct velkých 
cen, skončil dost neslavně. Zahořknutí 
ho dohnalo k rozvodu s Gerdou a jeho 
syn Olaf ho počátkem osmdesátých 
let našel mrtvého v autopůjčovně na 
ostrově Tenerife, kterou provozoval.
Konspirátoři tvrdí, že ho konečně 
zavraždila tajná policie Stasi nebo 
že se předávkoval morfinem, vý-
chodoněmecký tisk zase napsal, že 
neunesl hanbu z přeběhnutí na Západ 
a spáchal sebevraždu. Ve skutečnos-
ti v pouhých jedenapadesáti letech 
zemřel na infarkt, který však mohlo 
způsobit přílišné množství léků na bo-
lest. Vypadá to, že na těch košilatých 
vtipech o motorkářích a dobrovolných 
dárcích orgánů možná přece jenom 
něco bude. ◾

PO STOPÁCH HISTORIE

Degner na stupních vítězů v roce 1962 Degner na Suzuki 

VELKÝ VÝBUCH ZAHALIL DO PLAMENNÉHO 
PEKLA NEJEN MOTORKU, ALE I DEGNERA. BYLO 

POTŘEBA NĚKOLIK OPERACÍ, PŘES PADESÁT 
KOŽNÍCH ŠTĚPŮ A ROK REHABILITACE...

1. a 8. 10. 20.00 
Střela z Východu
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Vozová hradba nebyla vynálezem husitů, bez ní by ale mnohé bitvy 
husitských válek dopadly úplně jinak. U Sudoměře prokázal Žižka perfektní 

cit pro terén. Jak se slavná bitva odehrála?

BITVA 
U SUDOMĚŘE 

A GENIÁLNÍ STRATEGIE JANA ŽIŽKY

Bylo kolem čtvrté hodiny 
odpolední 25. března 
1420, když v rovinaté 
rybniční krajině dva kilo-
metry jihovýchodně od 
Sudoměře skončil neob-

vyklý ruch. Houf přibližně 400 husitů 
na hrázi vypuštěného rybníka Škaredý 
spěšně sešikoval devět bojových a ně-
kolik zásobovacích vozů do provizorní 
hradby. Schylovalo se k první velké 
bitvě husitských válek.
Do tmy chyběly necelé tři hodiny, 
ale velitel husitů Jan Žižka věděl, že 
západ slunce tentokrát může trvat 
celou věčnost. Pro záchranu houfu, 

který před necelými třemi dny vyrazil 
z Plzně a měl v nohou 90 kilometrů, 
víc udělat nemohl.
„Jednooký hejtman plně využil ne-
velký časový náskok. Vybral si bojiště 
a zvolil formu obrany, do značné míry 
eliminující nesporné přednosti pro-
tivníka, tj. jeho vojenskou zkušenost, 
výzbroj a mobilitu. Prezentoval se jako 
dokonalý profesionál s mimořádným 
citem pro terén, a zároveň si vědom 
vlastních limitů i možností,“ zhodno-
til přípravy k bitvě historik Petr Čor-
nej ve své oceňované monografii 
Jan Žižka: Život a doba husitského 
válečníka.

SRAZ ŽELEZNÝCH PÁNŮ
Husitům, kteří směřovali do nově 
budovaného Tábora, byli v patách 
zdatní, a hlavně početnější pronásle-
dovatelé, včetně rytířů v plné zbroji. 
Nebyly jich zřejmě 2000, jak uvádí 
Kronika starého kolegiáta pražského, 
ale i počet kolem 700, který historici 
považují za mnohem reálnější, budil 
respekt.
Základ tvořili ozbrojenci plzeňského 
landfrýdu, tedy sdružení katolického 
panstva, nižší šlechty, duchovenstva 
a měst, kteří Žižku sledovali už od 
Plzně. V čele této skupiny byl přední 
západočeský šlechtic Bohuslav ze 

Text: Miroslav Honsů — Foto: Shutterstock, Wikimedia Commons

PO STOPÁCH HISTORIE
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Švamberka, neodvažoval se ale sám 
zaútočit.
Těsně před bitvou u Sudoměře se 
k landfrýdu připojilo několik dalších 
skupin, které se o přesunu radikálních 
husitů z Plzně do Tábora dozvěděly 
a chtěly jim v tom zabránit. Nejvý-
znamnější z nich byli ozbrojenci 
kutnohorského mincmistra Mikuláše 
Divůčka a zbrojnoši Petra Kono-
pišťského ze Šternberka. Ti 24. března 
1420 obsadili Písek a k místu nadchá-
zející bitvy se blížili ze severu.
Jen několik hodin před osudovým 
střetnutím se ke shromážděným ka-
tolickým oddílům přidali i strakoničtí 
johanité, tedy řádoví rytíři, které vedl 
generální převor Jindřich z Hradce. 
Jak ale ve své knize o Žižkovi podo-
týká historik Petr Čornej, zkušených 
rytířů v jeho houfu bylo jen několik. 
Většina johanitů v té době totiž bráni-
la Rhodos proti Turkům.

BITVA MEZI RYBNÍKY
Z pohledu pozdně středověkého vá-
lečnictví měla být bitva u Sudoměře 

jednoznačnou záležitostí. Jenže 
proti katolické šlechtě stálo hned 
několik faktorů. Prvním z nich byl 
jednooký, 60letý hejtman husitů Jan 
Žižka. I když se dodnes vedou spory, 
kdo vlastně na cestě z Plzně husity 
vedl, o podílu Jana Žižky na přípravě 
a průběhu bitvy u Sudoměře nikdo 
nepochybuje.
Žižka onoho 25. března 1420 usoudil, 
že bojovat s přesilou přinejmenším 
desítek těžkých jezdců (sám měl jen 
několik lehkých jezdců užitečných 
leda pro průzkum) v otevřené krajině 
na jih od Písku nemá smysl, a rozhodl 
se bránit v té nejlepší možné části po-
chodové trasy. Otavu přešel u Štěkně, 
a místo aby zamířil nejkratší cestou 
k Táboru, vyhnul se Písku a vedl 
svůj houf, v němž byly i ženy a děti, 
k dnešnímu Týnu nad Vltavou.
K vlastní obraně si Žižka vybral místo, 
které dnes obklopují hned tři rybníky. 
Tehdy zde byly zcela jistě rybníky 
Markovec a Škaredý, který byl ale 
vypuštěný. Na místě třetího rybníku, 
jenž se dnes jmenuje Prostřední, byly 

možná jen mokřiny. „Právě cestu 
po úzké šíji mezi rybníky mohl Žižka 
snadno přehradit několika málo bojo-
vými vozy osazenými zdatnými muži, 
a zbytek vozů pak využít k obraně 
před eventuálním útokem vedeným 
po bahnitém dně Škaredého,“ uvažuje 
historik Petr Čornej.
Dalším faktorem byla vozová hradba. 
Tu nevynalezl ani Žižka, a nebyli to 
ani husité. O využití bojových vozů 
k ochraně převážně pěšího vojska 
psal už v roce 1405 ve svém díle 
Belli Fortis česko-německý „inženýr“ 
Konrad Keyser. Vozová hradba byla za 
husitských válek poprvé úspěšně pou-
žita v bitvě u Nekmíře v prosinci 1419, 
takže u Sudoměře šlo už o víceméně 
prověřenou taktiku.
Na straně husitů stála ale také denní 
a roční doba. K šikování vozů došlo 
krátce před nešporami kolem čtvrté 
hodiny odpolední a slunce mělo ten 
den zapadnout v 18:23 hodin. Na 
vlastní bitvu tak zbývaly necelé tři ho-
diny, protože za tmy se ve středověku 
až na výjimky nebojovalo.

Žižka na dobovém portrétu Jana Vilímka Žižka na vyobrazení z Jenského kodexu Hustité, Jenský kodex, 15. století

ŽIŽKA USOUDIL, ŽE BOJOVAT S PŘESILOU 
DESÍTEK TĚŽKÝCH JEZDCŮ V OTEVŘENÉ KRAJINĚ 

NA JIH OD PÍSKU NEMÁ SMYSL, A ROZHODL SE 
BRÁNIT V NEJLEPŠÍ ČÁSTI TRASY.
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Krajina u Sudoměře, kde se odehrála slavná bitva. 

NEPŘÁTEL SE NELEKEJTE, 
NA MNOŽSTVÍ NEHLEĎTE
Žižkovi bojovníci nemuseli na bit-
vu dlouho čekat. Začala po čtvrté 
hodině a šlo o tvrdý střet. Husité kvůli 
malému počtu vozů nemohli prostor 
obrany dokonale ohradit, takže část 
nejlepších bojovníků stála útočícím 
rytířům tváří v tvář. Husité využili 
všechny možné prostředky, včetně 
kuší a zřejmě i píšťal a hákovnic, 
a vozy bránili cepy a sudlicemi. Pod-
nikli ale i několik protiútoků, o čemž 
svědčí i třicet zajatých táboritů, které 
po bitvě odeslal Mikuláš Divůček do 
Kutné Hory, kde byli popraveni.
Část rytířů se pokusila vpadnout 
Žižkovi do boku přes vypuštěný rybník 

Škaredý, bahnitý povrch je ale přinutil 
sesednout a bojovat pěšmo. Kdo viděl 
film Jan Žižka režiséra Otakara Vávry 
z roku 1955, vzpomene si na scénu, 
kdy husitské ženy na bahnité dno 
rybníka rozprostřely své šátky, které 
se pak zamotávaly koním do kopyt. 
Tento efektní prvek je ale bohužel jen 
legendou, o kterou se postaral italský 
humanista Enea Silvio Piccolomini, 
který v roce 1458 usedl na papežský 
stolec jako Pius II.
Řež trvala nejméně dvě hodiny, poté 
se začalo stmívat a padla mlha. Husité 
svou pozici udrželi, i když měli několik 
padlých, raněných a také nejméně tři 
desítky zajatých druhů. Petr Čornej 
husitské ztráty v bitvě u Sudoměře 

odhaduje mírně nad 10 %. „Větší po-
čet mrtvých, ale nikoli percentuálně, 
lze předpokládat na katolické straně,“ 
domnívá se Čornej. Jisté je, že byl 
v bitvě vážně zraněn převor johanitů 
Jindřich z Hradce, který svému zraně-
ní do roka podlehl.
Žižkovi husité po bitvě zůstali na 
místě až do rána, a naplnili tak klasic-
kou poučku, že vítězem bitvy je ten, 
kdo opanuje bojiště. Následující den 
byla řada raněných husitů doprave-
na do okolních vsí a husité se bez 
několika poškozených vozů vydali 
k Táboru. V cestě už jim stála jen řeka 
Blanice… ◾

ŘEŽ TRVALA NEJMÉNĚ DVĚ HODINY, POTÉ SE 
ZAČALO STMÍVAT A PADLA MLHA. HUSITÉ SVOU 

POZICI UDRŽELI.

Historie
úterý 20.00–22.00

sobota 22.00–24.00
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DOMOVY 
NEJKRUTĚJŠÍCH 

DIKTÁTORŮ 
VŠECH DOB

Každý se narodil v jiné zemi, měli odlišnou výchovu, rodinu, životní 
poměry, ale přesto je spojuje nevídaná krutost. Nejznámější světoví 

diktátoři mají na svědomí miliony lidských životů a zpustošenou 
planetu. Sami přesto žili v luxusu. Kdo byli a kde žili největší 

vrahové světa?

Text: Markéta Princová — Foto: Shutterstock, Wikimedia Commons

PO STOPÁCH HISTORIE
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1ADOLF HITLER A BERGHOF
Poté, co se Hitler dostal 
k moci, začal uplatňovat svoji 
krutou politiku a pokoušel se 
zlikvidovat všechny odpůrce 
režimu. Neodmyslitelně jsou 

s ním spojeny pojmy jako holocaust, 
genocida, koncentrační tábory 
a podobné. Profiloval německý národ 
jako nadřazený vůči ostatním. Člověk, 
který rozpoutal druhou světovou 
válku, přebýval na několika místech 
v Německu a Rakousku. Jedním z jeho 
nejoblíbenějších sídel byl Berghof, 
který je součástí Orlího hnízda. Od 
roku 1928 to bylo Hitlerovo oficiál-
ní letní sídlo. Hitler se nacházel na 
Berghofu často a vždy na delší dobu. 
Součástí úzkého vnitřního kruhu vyvo-
lených na Berghofu byli zejména Eva 
Braunová a její sestra Gretel, zaklá-
dající spolustraníci Göring, Himmler, 
Goebbels, Speer a další. Dva hosté 
plánovali využít návštěvy Berghofu 
jako příležitosti zavraždit Hitlera. 
Dne 11. března 1944 přišel kapitán 

Eberhard von Breitenbuch se skrytou 
pistolí s úmyslem střelit Hitlera do 
hlavy, ale stráže ho nepustily do stej-
né místnosti s Vůdcem. Dne 7. června 
1944 plukovník Claus Schenk von 
Stauffenberg plánoval odpálit bombu 
na tamním setkání, ale jeho kolego-
vé-spiklenci mu nedali souhlas k akci, 
protože Himmler a Göring nebyli 
přítomni jednání. K Berghofu se váže 
i britský plán „Operation Foxley“, ve 
kterém měl odstřelovač zabít Hitlera 
na jeho každodenní procházce od 
rezidence Berghof k čajovně. Původ-
ně malá chatka byla zrekonstruována 
a rozšířena na popud samotného 
vůdce, který si ji i sám navrhoval. Síd-
lo obsahovalo rovněž velkou terasu 
s nezaměnitelným výhledem na okolí. 
Hitler zde přijímal hosty a pořádal 
schůze. Mezinárodní politici a diplo-
maté přijížděli na Berghof k důležitým 
jednáním. Jako Vůdcovo hlavní sídlo 
sloužil Berghof v první polovině roku 
1944. Budova byla krátce před kon-
cem války těžce poškozena leteckým 

útokem spojeneckých vojsk a jednot-
kami SS, v roce 1952 nechala spol-
ková země Bavorsko zbytek budovy 
vyhodit do povětří.

2FRANCISCO FRANCO 
A PALACIO REAL DE EL 
PARDO
Francisco Franco je jed-
nou z nejkontroverzněj-
ších postav ve španělské 

historii. Jeho dlouholetá vláda, trvající 
od konce španělské občanské války 
až do jeho smrti v roce 1975, zane-
chala hluboké stopy ve společnosti 
i v politickém vývoji Španělska. Jeho 
autoritářský režim, podporovaný 
vojenským aparátem a náboženskými 
silami, stále vyvolává vášnivé diskuse 
o jeho odkazu a dopadu na moderní 
Španělsko. Frankismus vládl ve Špa-
nělsku do roku 1975, kdy Gaudillo, jak 
se Francovi přezdívalo, zemřel. Palác 
El Pardo, který stojí v hlavním městě 
Španělska, v Madridu, byl sídlem 

CIVILIZACE

OD ROKU 1928 TO BYLO HITLEROVO OFICIÁLNÍ 
LETNÍ SÍDLO. HITLER SE NACHÁZEL NA 

BERGHOFU ČASTO A VŽDY NA DELŠÍ DOBU. 

Palacio Real de El Pardo Vila Torlonia
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Franca po mnoho let, prakticky až do 
jeho smrti. Dnes slouží k ubytování 
státních významných návštěv. Palác 
byl vybudován původně jako králov-
ský lovecký zámeček. Kastilský král 
Jindřich III. nařídil na hoře El Pardo 
postavit první pavilon v roce 1406, 
kvůli hojnosti zvěře. Ve 40. letech 
16. století byl na příkaz císaře Karla V. 
přeměněn na palác architektem Lui- 
sem de Vega. 13. března 1604 zničil 
masivní požár mnoho cenných obra-
zů, které byly v paláci nashromáždě-
ny, včetně mistrovských děl od Tizia-
na. Španělský král Carlos III. renovoval 
budovu v 18. století a pověřil svého ar-
chitekta Francesca Sabatiniho, aby se 
této práce ujal. Stal se alternativním 
sídlem španělských králů až do vlády 
španělského krále Alfonse XII., který 
v paláci zemřel v roce 1885. Diktátor 
Francisco Franco obsadil palác jako 
svou rezidenci po španělské občanské 
válce a žil tam až do své smrti.

3 BENITO MUSSOLINI 
A VILA TORLONIA
Diktátor byl italským 
premiérem, politikem, 
spolutvůrcem a průkop-
níkem fašismu. Musso-

lini se pokusil fašizovat společnost 
a často mluvil o vytvoření „nového 
Itala“ – tj. nového člověka socialismu 

s nacionalistickou tváří. Ve dvacátých 
letech zavedl hrůzovládu, kterou do 
té doby Itálie nezažila. Mussolini se 
narodil v roce 1883 v severní Itálii. 
V mládí byl marxistou, ale postupně 
se přiklonil k nacionalismu a anti-
marxismu. V roce 1922 vedl fašistic-
ký pochod na Řím, což mu zajistilo 
pozici italského premiéra. Mussoliniho 
režim se vyznačoval tvrdou cenzu-
rou médií, potlačováním politických 
odpůrců a národním kolektivismem. 
Ekonomika byla centralizována a in-
dustrializována, což vedlo k některým 
úspěchům, ale také k nespravedlivé 
distribuci bohatství. Jeho zahranič-
ní politika zahrnovala anexi Etiopie 
a zapojení do španělské občanské 
války na straně generála Franca. 
Vojska Mussoliniho Itálie se však často 

potýkala s neúspěchy na bojištích. 
V roce 1943 byl Mussolini sesazen ze 
svého úřadu, a i když byl krátce osvo-
bozen německou invazí, byl nakonec 
zajat a popraven italskými partyzány 
v roce 1945. 
Mussolini projevoval značný zájem 
o symboly a kulturní dědictví. Vila 
Torlonia se stala jedním z míst, která 
zaujala jeho pozornost. V roce 1925 si 
Mussolini pronajal část vily, známou 
jako Casina delle Civette, jako své 
letní sídlo. Ročně platil symbolické ná-
jemné jednu liru. Budova je třípatrová, 
za její srdce je považován bohatě zdo-
bený taneční sál. Přízemí a první patro 
sloužily k reprezentačním účelům. Pro 
větší bezpečnost byly v oblasti pod 
palácem a pod současným parkem 
vybudovány protiletecký podzemní 

PO STOPÁCH HISTORIE
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Stalinova dača u jezera Ritsa
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bunkr a útočiště, určené k ochraně 
Mussoliniho a jeho rodiny v době 
druhé světové války. Vila Torlonia 
byla postavena v 18. století a sloužila 
jako letní sídlo rodiny Torlonia, jedné 
z nejvýznamnějších finančních rodin 
v Římě. Během své existence hostila 
návštěvy prominentních osobností 
a stala se centrem společenského 
života. Je vybavena tenisovými kurty, 
najdete tu jeskyni a velké kino. Dnes 
se zde nacházejí dvě muzea.

4 JOSIF STALIN A DAČA 
U JEZERA RITSA
Josif Vissarionovič Džu-
gašvili, nejkrutější vrah, 
který má na svědomí 
miliony životů. Jen po-

čet mrtvých při hladomoru na Ukraji-
ně se podle oficiálního ukrajinského 

odhadu pohybuje mezi sedmi a deseti 
miliony obyvatel. Stalinova cesta 
k moci byla plná intrik a politických 
manévrů. Po smrti Vladimira Lenina 
se stal Stalin generálním tajemníkem 
Komunistické strany Sovětského 
svazu a postupně si budoval pevnou 
kontrolu nad stranou i státem. Jeho 
politická metoda byla založena na 
systematickém teroru, který zahrno-
val čistky v rámci strany a armády, 
masové deportace a politické proce-
sy. Mezi zalesněnými svahy horského 
pásma Velkého Kavkazu, na území 
dnešní Abcházie nad jezerem Ritsa, 
se nachází místo, které svým návštěv-
níkům nabízí pohled do soukromého 
života tohoto diktátora a zločince. 
Dača byla postavena v tradičním 
kavkazském stylu, s rustikálními dře-
věnými prvky a příjemným interiérem. 
Musela být nabarvena nazeleno, aby 

splynula s okolím a nebyla viditelná 
ze vzduchu. Vedle domku u jezera 
nechal Stalin postavit přístavbu pro 
ochranku. A ani přístup k chatě nebyl 
jednoduchý. Vede sem jen jediná hor-
ská cesta skrz hustý les. Stalin byl tak 
podezíravý, že si nechal vystavět hned 
pět letních sídel, a nikomu nikdy ne-
řekl, do kterého plánoval odcestovat, 
takže všechna musela být neustále 
připravena.
Známá je také Stalinova dača nedale-
ko města Kuncevo v moskevské oblas-
ti. Dača se nachází v srdci hustě zales-
něného březového lesa a její obranu 
zahrnovaly plot s dvojitým obvodem, 
maskovaná 30milimetrová protileta-
dlová děla a bezpečnostní síly tří set 
speciálních jednotek NKVD (Lidový 
komisariát vnitřních záležitostí). ◾
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STALIN BYL TAK PODEZÍRAVÝ, ŽE SI NECHAL 
VYSTAVĚT HNED PĚT LETNÍCH SÍDEL, A NIKOMU 

NIKDY NEŘEKL, DO KTERÉHO PLÁNOVAL 
ODCESTOVAT.

J. V. Stalin

Hitler s Evou Braunovou

Francisco Franco Benito Mussolini
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S jakým záměrem jste knížku psal 
a proč jste zvolil tento námět?
Abych uzavřel kruh projektu Agro-
metal. Napsal jsem scénář ke stejno-
jmennému televiznímu seriálu, který 
odvysílala TV Prima před prázdninami. 
Někdy od poloviny práce na scéná-
řích jsem čím dál víc cítil, že se mně 
s postavami bude těžko loučit a jejich 
příběhy bych rád ještě rozvedl. A tak 
mě napadlo, že bych toto téma 
zpracoval i knižně. Téma vztahů mezi 
lidmi mě vždycky zajímalo, ať se jedná 
o lásku, přátelství nebo vztah rodičů 
k dětem. Je jedno, kde žijete, čím se 
živíte, všichni prožíváme v určitých 
situacích nějaké emoce. Zažíváme 
starosti i štěstí a bez rozdílu něco 
uvnitř sebe cítíme.

Jsou tedy nakonec seriál a kniha 
stejné, nebo jste se od seriálové 
předlohy nějak vzdálil? 

Hlavní kostra příběhu zůstala stejná. 
V průběhu psaní seriálu vznikaly další 
verze scénářů, které se začaly trochu 
odklánět od mého původního záměru, 
ale hlavně pojetí. S tím však musí au-
tor trochu počítat, protože ne všech-
no lze za dostupné peníze přenést 
z počítače na obrazovku. Seriál je 
kolektivní dílo a v rámci natáčení byly 
některé scény vyřazeny, nebo naopak 
přidány. A já jsem se chtěl vrátit k pr-
votnímu nápadu a napsat knihu, která 
nejlépe odpovídá původní náladě. Tak 
vznikl román inspirovaný příběhem 
seriálu, ale není jeho kopií, a doufám, 
že právě to čtenáře zaujme.

Je rozdíl psát scénář a knihu? 
Co je složitější? 
Oboje je strašně složité, ale zároveň 
krásné. Rozdíl je obrovský. Na obra-
zovce musíte všechno vizuálně ukázat 
a na stránkách knihy zase všechno 

popsat. Když píšete knihu, musíte 
najít co nejlepší slova, zprostředkovat 
čtenáři myšlení postav a ze stránek 
na něho přenést určitou náladu a city. 
Jako scenárista doufáte, že naleznete 
souznění s hercem, který právě tuto 
náladu, emoce a myšlenky divákovi 
zprostředkuje. Pro mě je formát scé-
náře samozřejmě bližší díky herecké 
profesi. Ke psaní knihy jsem přistupo-
val s obrovskou pokorou. 

A jak se rodila kniha?
Knihu jsem psal skoro rok. Trochu 
naivně jsem si myslel, že pokud už má 
člověk příběh, bude to snazší. Hned 
na začátku jsem ale trochu zpanikařil. 
Poněkud mě totiž psychicky rozhodilo 
psát ve Wordu, protože jsem předtím 
psal ve scenáristickém programu, 
kde je vše na stránce jinak uspořá-
dáno. A také jsem si musel najít svůj 
styl psaní. Přečetl jsem za svůj život 

RUDOLF HRUŠÍNSKÝ NEJML. 

AGROMETAL
Vychází jeho kniha o plnění přání a snů. O tom, jak rozdílně vnímají  

svá přání a sny muži a ženy. A také o tom, jak se dá najít přátelství i tam,  
kde ho nečekáte.
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spousty knih a mám obrovský respekt 
před profesionálními spisovateli. Rok 
strávený překrásnou prací na knize 
mě jen utvrdil v tom, jak neuvěřitelně 
těžká a náročná profese to je.

Je dlouhá cesta od herectví k psaní? 
Pro mě strašně blízká. V podstatě celý 
svůj profesní život jsem si upravoval 
dialogy a čím dál víc přemýšlel, jak by 
se příběh mohl vyvíjet jinak – a někdy 
pro mě zábavněji a zajímavěji.

Co je Vaší inspirací, Vaší múzou? 
Život.

A co Vás čeká dál? 
Napsal jsem muzikál Cesta snílků, 
ke kterému musíme s hudebním skla-
datelem Davidem Solařem konečně 
dodělat zbývající hudbu. A už teď 
mám rozpracovaný námět na další 
televizní projekt.

A můžete prozradit, o čem bude?
To bohužel úplně nemohu, ale mohu 
říct, že se zase zaměřím na lidské 
emoce a touhu zápasit se svým osu-
dem. Ovšem zcela jistě milou a vtip-
nou formou. S tím, že každý má svoje 
důvody a motivace pro to, co dělá, 

a my ostatní bychom nikoho neměli 
odsuzovat, ale spíš se snažit pochopit 
a třeba i pomoci.

A na závěr – co byste popřál čtenáři 
své knihy?
Aby se na něj přenesla nálada léta 
a prázdnin a pobavil se. A budu rád, 
když najde pochopení pro jednání 
a chování postav. A třeba se toto po-
chopení přenese do běžného života 
a lidé k sobě budou vlídnější a tole-
rantnější, a to přeji i sám sobě. ◾

RUDOLF HRUŠÍNSKÝ  
NEJML. (53) 
 Herec a scenárista. Od dětství hrál 

v Městských divadlech pražských 
a v Národním divadle v Praze. Již 
při studiu na konzervatoři začal 
účinkovat v pražském Činoherním 
klubu. Vytvořil desítky rolí ve filmech, 
v televizi a divadle. Po roce 2000 žil 
a podnikal ve Španělsku a v Latinské 
Americe, kde také podporoval různé 
charitativní projekty. Od roku 2018 
se věnuje psaní. Román Agrometal, 
inspirovaný vlastním scénářem ke 
stejnojmennému televiznímu seriálu, 
je jeho knižním debutem.

ADVERTORIAL
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ŠEST ZAJÍMAVOSTÍ O ŽELEZNÉ DÁMĚ
—  Železná konstrukce Eiffelovky váží 7300 tun a včetně všech 

přístaveb a barvy na povrchu činí celková hmotnost věže 
dokonce 10 100 tun.

—  Na Eiffelovce visela reklama jedinkrát v její historii, zato však 
byla mamutí. Světelný nápis Citroen z roku 1925 tvořilo čtvrt 
milionu žárovek, díky čemuž se dostal do Guinessovy knihy 
rekordů jakožto největší reklama na světě.

—  Zveřejňovat fotografie osvícené věže pro komerční účely 
je zakázáno zákonem. Světelná instalace je totiž uměleckým 
dílem chráněným autorskými právy.

—  Na Eiffelově věži fungovaly třeba divadlo nebo pošta, odkud 
lidé mohli posílat pohledy se speciální známkou. Během 
Světové výstavy v roce 1889 tu dokonce byla celá pobočka 
deníku Le Figaro, včetně redaktorské kanceláře a tiskárny 
novin.

—  Eiffelova věž je asi nejkopírovanější památkou světa. Své 
dvojnice má třeba na ruském Uralu, v Číně, v Las Vegas nebo 
ve dvou amerických městech jménem Paris. Tokijská věž je 
dokonce vyšší než originál (333 m) a vrchol pražské imitace 
na Petříně je ještě výše. Při její výšce necelých 60 m je však 
třeba započítat i výšku samotného vrchu (327 m).

—  Chcete mít vlastní Eiffelovku doma? Žádný problém! Ptejte se 
po stavebnici Lego číslo 10307. Tvoří ji přesně 10 001 kostek 
a postavená má na výšku bez centimetru metr a půl.
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EIFFELOVA 
VĚŽ 

TAJEMSTVÍ ŽELEZNÉ DÁMY

Váží stejně jako dlouhý nákladní vlak, je právoplatně vdaná a v noci září jako 
gigantický vánoční stromeček. V létě roste do výšky a má na svědomí život 

špionky Maty Hari. O kom je řeč? Přece o nejslavnější věži na světě!

Text: Michael Fokt — Foto: Shutterstock a Wikimedia Commons

Eiffelova věž se nad Paříží 
kroutí jako bajadéra. 
V létě roste, v zimě se 
smršťuje, a ještě se 
u toho naklání ze strany 
na stranu. A kdo za to 

může? Slunce, počasí a materiál, ze 
kterého je postavena. Tepané železo 
tvořící konstrukci věže totiž podléhá 
značné tepelné roztažnosti. Díky tomu 
může – pochopitelně v závislosti na ak-
tuálních teplotách – činit výškový roz-
díl mezi létem a zimou celých osmnáct 
centimetrů. Nezdá se to sice mnoho, 
ale je to třeba víc než průměrná délka 
mužského penisu – a to je míra, která 
se na světě skloňuje dnes a denně.

TOČÍCÍ SE ŽELEZNÁ DÁMA
Stejný jev způsobuje i to, že se Eiffe-
lovka naklání směrem od slunce. To 
totiž nejvíc prohřívá stranu věže, která 
je k němu přivrácená, a ta se pak 

prodlužuje více než ostatní. A proto-
že se slunce po obloze pohybuje od 
východu k západu, a během dne tak 
osvětluje různé strany věže, nutí Že-
leznou dámu, aby se „točila v kruhu“. 
Její vrchol nad Paříží opisuje kružnici 
o průměru kolem patnácti centimetrů.
Tepelná roztažnost ostatně stojí i za 
pevností celé železné konstrukce. Víc 
než osmnáct tisíc dílů, jež Eiffelovu 
věž tvoří, spojuje asi dva a půl mili-
onu nýtů. Právě ony se na své místo 
dostávaly prohřáté, a jak chladly 
a smršťovaly se, přitahovaly jednotlivé 
díly věže pevně k sobě. Na umístění 
každého z nýtů přitom pracovali hned 
čtyři muži současně. Jeden nýty nahří-
val, druhý přidržoval na místě, třetí 
tvaroval jejich hlavy a čtvrtý do nich 
bušil železnou palicí.
Je obrovské štěstí, že každý z nýtů už 
na svém místě zůstal napořád. O nátě-
ru celé konstrukce se to však zdaleka 

říct nedá. Proto je nutné Železnou 
dámu průměrně jednou za sedm let 
znovu natřít „od hlavy k patě“. Týmu 
padesáti natěračů to přitom i se zbru-
šováním starého nátěru trvá asi rok 
a půl a spotřebuje se na to šedesát 
tun barvy. Muži pracují v závratných 
výškách a musejí mít k tělu připev-
něn každičký nástroj, včetně štětců 
a kýblů s barvou, aby při pádu dolů 
náhodou někoho nezabil.
Od svého otevření v roce 1889 má 
Eiffelovka za sebou už devatenáct ná-
těrů – díky tomu je něco jako železný 
chameleon. Vystřídala několik odstí-
nů, včetně cihlově červeného, okrově 
žlutého nebo speciálního nahnědlého, 
kterému se říká „Eiffel Tower Brown“. 
Poslední převlek, do kterého se věž 
oblékla na počet olympijských her 
konaných v Paříži napřesrok, má 
zlatavý nádech. Každý z nátěrů se 
přitom na konstrukci nanáší ve třech 
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odstínech – nejtmavší dolů a nejsvět-
lejší nahoru, aby při své výšce tří set 
třiceti metrů i s anténami působila 
opticky jednolitě.

SPORTU ZDAR 
A POTRHLÉMU ZVLÁŠŤ
Umělci i běžní lidé na konci devate-
náctého století přirovnávali Eiffelovku 
k železnému továrnímu komínu, ob-
římu čípku plnému děr nebo ďábel-
skému projektu kotláře posedlého veli-
kášstvím. Podobnými nelichotivými 
příměry přímo přetéká petice, kterou 
proti stavbě věže sepsaly tři stovky 
francouzských osobností v čele s tako-
vými velikány, jako byli třeba literáti 
Guy de Maupassant nebo Alexander 
Dumas mladší. Prvně jmenovaný 
dokonce navzdory svému odporu k Ei-
ffelově věži pravidelně snídal v jedné 
z jejích restaurací. Prý proto, že byla 
jedním z mála míst v Paříži, odkud věž 
nebyla vidět.
Některým lidem však ocelová kon-
strukce evidentně ze všeho nejvíc při-
pomíná gigantický žebřík do nebe. Jak 
jinak si vysvětlit, že po ní úplně bez jiš-
tění lezou až do třísetmetrové výšky? 
Naštěstí to většinou skončilo „pou-
ze“ uzavřením věže pro návštěvníky 
a výslechem dotyčných výtečníků na 
policejní stanici jako v případě Rusů 
Ivana Kuzněcova a Alihana Semenova 
z roku 2016. Od procházky v oblacích 
je neodradilo ani špatné počasí a sed-
mihodinové čekání v úkrytu u výta-
hu, kam se dostali zcela legálně na 
koupenou vstupenku. U výslechu pak 
strávili dalších pět hodin. S Ruskem 
má spojitost i další lezecký výkon starý 
deset let. Tehdy se na věž vydrápali 
aktivisté z hnutí Greenpeace, aby tím 

dosáhli propuštění třiceti svých kole-
gů z ruského vězení. Dokonce s sebou 
nahoru vynesli i příslušný transparent. 
Rusové aktivisty zadrželi, když s lodí 
Arctic Sunrise operovali v blízkosti 
ropné plošiny společnosti Gazprom.
Výstřelky ve stylu pavoučích mužů 
však nejsou jedinými výkony spojený-
mi s Eiffelovkou, nad kterými zůstává 
rozum stát. Její obrovitá majestátnost 
nedávala lidem nejrůznějšího ražení 
spát od časů otevření. Už v roce 1905 
se tu konal závod v běhu po schodech 
vzhůru. Vyhrál jistý M. Forestier, když 
po více než sedmi stovkách schodů 
vyklusal do druhého patra ve výš-
ce 118 metrů za těžko uvěřitelné tři 
minuty a dvanáct sekund. Opačným 
směrem to vzal o necelých dvacet let 
později z prvního patra po sázce s ka-
marádem odvážný cyklista. Sjezd pro 
něj kupodivu dopadl dobře, setkání 
se strážci zákona u paty věže už prý 
o něco hůř.
Ale lepších pár dní „natvrdo“ než 
pořádně tvrdý dopad. V roce 1912 si 
totiž rakouský propagátor parašutismu 
Franz Reichelt zahrál na parodii tehdy 
ještě nenatočené pohádky O létajícím 
ševci. Sestrojil si padákový postroj 
a vrhl se v něm z věže dolů. Ačkoli 
všechno předem zkoušel, když pouštěl 
na padáku dřevěnou figurínu z pátého 
patra svého domu, jeho vlastní pokus 
dopadl tragicky. Podle pitevní zprávy 
však aspoň stihl zemřít na infarkt ještě 
dřív, než se rozplácl o zem. Stejně 
neslavně skončil v roce 1926 i pilot 
Leon Collet, který se po sázce se svým 
bratrem pokusil proletět pod oblouky 
věže. Protože ho oslnilo vycházející 
slunce, narazil do jednoho z anténních 
lan a ve svém stroji uhořel.

ŠÍLENOSTI KOLEM ŽELEZNÉ DÁMY
Pro zamilované je Eiffelovka něco 
jako stará Praha nebo jihofrancouz-
ské Antibes, odkud pochází slavný 
obraz Raymonda Peyneta s názvem 
Milenci. Prostě patří mezi místa, kam 
si jezdí vyznat lásku lidé z celého 
světa. Někteří si tu dokonce nechají 
za nemalý obnos vystrojit i samotnou 
svatbu. Zcela po svém ji však v roce 
2007 pojala americká lučištnice Erika 
Aya, která se rovnou za samotnou věž 
vdala a vzala si po ní příjmení Eiffel.
Při obřadu sice zcela konvenčně 
přísahala, že při ní bude stát, dokud 
je smrt nerozdělí, jejich sňatek však 
má k běžné svatbě hodně daleko. Pro 
Eriku budiž omluvou, že projevuje 
fetišistickou příchylnost k neživým 
předmětům. Před Železnou dámou 
se ostatně zamilovala i do svého luku 
jménem Lance, což jí prý pomohlo 
k vystřílení mnoha zlatých medailí. 
Jen doufejme, že Lance na Eiffelovku 
moc nežárlí. Opačně to asi nehrozí, 
Železná dáma má srdce z oceli.
V historii monumentální věže zanechal 
svou nesmazatelnou stopu i Čech 
jménem Viktor Lustig – a udělal to 
typicky „po česku“. Věřte tomu nebo 
ne, ale dokázal Eiffelovku se vším 
všudy a Francouzům hezky pod orlím 
nosem podvodně prodat do šrotu – 
a ne jenom jednou, ale hned dvakrát! 
Využil k tomu stesky nad tím, jak těžké 
a nákladné je udržovat věž v pořádku, 
které si přečetl v novinovém článku. 
Nechal si u padělatele vyrobit falešnou 
vládní pozvánku a šesti obchodníkům 
s kovovým odpadem se s nonšalancí 
sobě vlastní představil jako zástupce 
ředitele ministerstva pošty a telegra-
fů. Nejdůvěřivějšímu z nich pak věž 

Stavební práce započaly roku 1887. Stavělo se nakonec 26 měsíců. Věž byla dokončena v březnu 1889.
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„střelil“, a ještě si navrch řekl o tučný 
úplatek za to, že vybral právě jeho.
Svou velkou rybu ulovil na zaručenou 
návnadu – nevyslyšenou touhu. Do-
tyčný obchodník si připadal odstrče-
ný vysokou společností a doufal, že 
„obchodem století“ zboří všechny zá-
brany. Inu, nomen omen – ten výkup-
ce šrotu se jmenoval Andre Poisson 
a jeho příjmení francouzsky opravdu 
znamená ryba. Obrat „poisson d’Avril“ 
je navíc francouzské označení pro 
aprílový žertík. Při druhém pokusu 
o prodej věže sice Lustiga málem zat-
kli, první mu však prošel na výbornou. 
Poisson byl celou věcí tak ponížený, 
že podvod raději ani nenahlásil policii.
Sám konstruktér věže Gustave Eiffel 
si na jejím vrcholku nechal vystavět 
soukromý apartmán s koupelnou, 
záchodem, kuchyní, pianem či obý-
vacím pokojem. Jen ložnice chyběla, 
protože ho zamýšlel používat spíš jako 
netradiční vědeckou laboratoř. Každo-
pádně tím vytvořil adresu, kterou mu 
záviděli všichni kolem, a zval si na ni 
vědecké i jiné osobnosti první kate-
gorie. Ve zdejší zlaté knize je pode-
psán třeba Thomas Alva Edison, který 
se postaral o první nasvícení věže, 
budoucí anglický král Eduard VII. 
nebo sám Buffalo Bill. Vrchol věže 
však navštívil minimálně jeden ještě 
překvapivější host – živá kráva! Vytáhli 
ji sem v roce 1968 v rámci reklamní 
kampaně, která měla lidi přesvědčit, 
aby kupovali více mléčných výrobků.

NEJVĚTŠÍ LABORATOŘ NA SVĚTĚ
Ikonická věž se nad Paříží tyčí už přes 
sto třicet let, původně se však měla 
dožít sotva plnoletosti. Pařížští radní ji 
chtěli demontovat po dvaceti letech 
od konání Světové výstavy v roce 
1889, pro jejíž propagaci původně 
vznikla, protože bylo příliš nákladné ji 
udržovat. Před Eiffelem tedy vyvstal 
úkol hodný jeho génia: jak svůj výtvor 
zachránit. Vytáhl z rukávu zbraň, 
se kterou uměl zacházet ze všeho 
nejlépe – vědecký výzkum. Na vrcholu 
věže instaloval celou řadu meteorolo-
gických zařízení, pod jejíma nohama 
větrný tunel pro studium aerodynami-
ky a všechno dal k dispozici ostatním 
vědcům. Své vynálezy tu díky tomu 
testovali třeba průkopníci letectví 
bratři Wrightové nebo automobilový 
génius Ferdinand Porsche.
Rozhodujícím trumfem však bylo bez-
drátové vysílání. Vyšší anténu zkrátka 
v té době na světě nikdo neměl. Ještě 
v devatenáctém století, přesně v roce 
1898, odtud odvysílali zprávu na vzdá-
lenost čtyř kilometrů do pařížského 
Pantheonu a o rok později už signál 
z věže přeletěl Lamanšský průliv až do 
Londýna. O dalších devět let později 
pokrývalo vysílání okruh o poloměru 
šesti tisíc kilometrů, takže ho přijímaly 
i zaoceánské lodě nebo New York. 
To samozřejmě neuniklo pozornosti 
armády a bylo vyhráno. Co vojsko 
schvátí, už nenavrátí. Armáda pod 
věží vybudovala stálou vysílací stanici, 

a jak se později ukázalo, udělala 
moc dobře.
Nejen, že tím vyřešila budoucnost 
věže, ale později i osud celé Paříže. 
Během první světové války fran-
couzští radiotelegrafisté zachytili na 
Eiffelovce i německé vysílání, ze které-
ho se dozvěděli o potížích při jejich 
postupu směrem na Paříž. Díky tomu 
útok zhatili – a pohřbili tím německé 
naděje na rychlé vítězství ve válce. 
Jiná nepřátelská kódovaná zpráva 
skrývala informace o jisté orientální 
tanečnici vystupující pod jménem 
Mata Hari, která kromě role milenky 
mnoha prominentů fungovala také 
jako dvojitá, německo-francouzská 
agentka.
Právě Eiffelovka tedy stojí v pozadí 
její pozdější popravy u francouzského 
zámku Vincennes. Němci měli vůbec 
s Eiffelovou věží samou smůlu. Za dru-
hé světové války se nahoru nedostal 
ani sám Hitler, protože vojáci přestři-
hli lana od výtahů. Nacisté se aspoň 
pokoušeli pověsit na vrchol hákový 
kříž, byl však tak velký, že jim ho od-
foukl vítr. Když při ústupu Hitler nařídil 
polnímu maršálu Walterovi von Chol-
titz, aby s celou Paříží srovnal se zemí 
i věž, nikdy k tomu nedošlo. Buď byl 
milý generál z rozkazu moc otřesen, 
nebo měl prostě trošku naspěch. ◾

TRAVEL ZOOM

Gustave Eiffel Původní stavební plán Hitler a Speer v Paříži, 1940

14. 11. 20.00  
Eiffelova věž: Příběh legendy
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ZÁMKY NA LOIŘE
—  Château de Villandry – největší atrakce tohoto místa se 

rozkládá venku. Při pohledu na obří ornamentální zahrady 
zaplesá srdce každého „Mičurina“.

—  Château de Chenonceau – vzhůru na palubu! Tento zámek se 
klene přes řeku a má podobu obydleného mostu. Nejkrásnější 
pohled na něj je z půjčené kánoe.

—  Château du Clos Lucé – v tomto zámku prožil poslední tři 
roky života Leonardo da Vinci. Modely strojů středověkého 
génia i další informace o něm najdete v zámku samotném 
i v zámeckých zahradách.

—  Château de Chambord – nádherná královská opulence 
s více než čtyřmi sty pokojů a slavným dvoušroubovicovým 
centrálním schodištěm, které navrhl sám Leonardo da Vinci.

—  Opatství ve Fontevraud – jeden z největších klášterů v Evropě 
s rozlohou čtrnáct hektarů byl založen počátkem 12. století. 
Jsou zde hrobky králů z dynastie Plantagenetů, včetně 
Richarda Lví srdce, a útulný hotel.
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PODZEMNÍ 
TAJEMSTVÍ 

ÚDOLÍ LOIRY

Umělé jeskyně podél druhé nejdelší francouzské řeky skrývají 
cenné poklady. Narazíte tu na houby chutnající jako langusty, 
neskutečně žravé housenky nebo jablka zmlácená kladivem 
na placičky. Tohle všechno pěstuje, vyrábí a chová největší 

komunita troglodytů v celé Evropě.

Text a foto: Markéta Foktová
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Údolí Loiry je proslulé 
svými zámky, kterých 
tu stojí kolem dvou 
tisíc. To však také 
znamená obrovské 
množství stavebního 

kamene potřebného k jejich vybudo-
vání i k postavení měst kolem nich – 
konkrétně lehkého vápence, který tvo-
ří útesy podél řeky a kterému místní 
říkají tuffeau. Během staletí, kdy 
místní rolníci při jeho dobývání pilně 
kutali do útesů chodby a podzemní 
sály, vznikly stovky a tisíce kilometrů 
umělých jeskyní. Místní je samozřejmě 
nenechali ležet ladem. Kámen prodali 
boháčům a sami se nastěhovali do 
dutin, které po něm zbyly. Tak postu-
pem času vznikla největší komunita 
troglodytů v celé Evropě.

VÁPENCOVÝ EMENTÁL
V jeskynních labyrintech se bez při-
spění moderních technologií udržuje 
celoroční teplota kolem dvanácti 
stupňů. Renesančním poddaným to 
možná připadalo jako docela po-
hodlné žití, dnes už bychom tak ale 
nechtěli bydlet ani zadarmo. Proto 
se mnohé z chodeb používají ke 
skladování proslulého loirského vína, 
kterému přesně tohle klima výtečně 
svědčí. Protože se však do jeskyní dají 
přivést veškeré vymoženosti moderní 
doby, včetně elektřiny, topení či pitné 
vody, slouží mnohé z nich nejrůz-
nějším účelům. Jsou v nich obydlí 
místních, penziony, umělecké dílny 
nebo i celé luxusní hotely zadlabané 

do skály. Typické troglodytské obydlí 
má vystavěnou část přimáčknutou ke 
skále, další místnosti vytesané uvnitř 
útesu a jeho pořízení vyjde na přibliž-
ně stejnou částku jako koupě srovna-
telného klasického domu.
V některých jeskyních se navíc skrý-
vají netušené poklady. Jedna taková 
se nachází poblíž městečka Turquant. 
Její majitelé tu udržují tradici starou 
více než sto let. Když do Evropy dora-
zila epidemie mšičky révokaza a zpus-
tošila loirské vinice, museli místní 
vinaři rychle najít jiný způsob obživy. 
Obrátili tedy svou pozornost a kladiva 
k jablkům. Sušením oloupaných jablek 
ve speciálních pecích a jejich postup-
ným stlačováním údery kladívkem 
vytvářeli něco jako přirozené konzer-
vy s názvem pommes tapées, které 
zůstávaly jedlé dalších deset let. To 
byla skvělá zpráva pro námořníky na 
zaoceánských lodích, kteří bez vitami-
nů trpěli kurdějemi, z nichž jim mimo 
jiné vypadávaly zuby. Jablečná éra na 
Loiře však měla poměrně jepičí život. 
S vynálezem skutečných konzerv 
si mohli mořští vlci brát na palubu, 
cokoli chtěli, a na sušená jablka zane-
vřeli. Dokonce i navzdory tomu, že se 
dají opětovně změkčit naložením do 
červeného vína. Pommes tapées však 
naštěstí nejsou jedinými jeskynními 
podivnostmi loirské oblasti.

PĚSTÍRNA NA HOUBY
Tma jako v pytli a devadesátiprocent-
ní vzdušná vlhkost – to nezní jako 
nejpohodlnější místo k životu. Jsou 

však organismy, které přesně tohle 
považují za ráj na zemi. Nebo spíš pod 
zemí. Podle slabého houbového aro-
matu, které se táhne celým jeskynním 
labyrintem, je jasně patrné, které to 
jsou. Protože v tělech hub neprobíhá 
fotosyntéza, jako je tomu u rostlin, 
snadno se obejdou bez slunečního zá-
ření. Celoročně stálá teplota v jesky-
ních jde k duhu nejen jim, ale i jejich 
troglodytským pěstitelům. Ti mají 
sezonu pořád, takže jim přes zimu 
nevysychá příliv peněz jako zeměděl-
cům hospodařícím na povrchu.
Na houbové farmě na okraji městečka 
Saumur přitom zdaleka nepěstují jen 
žampiony a hlívy ústřičné, které už se 
dávno zabydlely v evropské kuchyni. 
Při pohledu na některé ze zdejších 
výpěstků má člověk pocit, že se 
teleportoval do hloubek oceánů nebo 
do nějaké pohádkové říše. Houby ros-
toucí v přítmí na starých dřevěných 
polenech přitom leckdy mají přímo 
pohádkové schopnosti. Korálovec 
ježatý na pohled připomíná – jak už 
napovídá jeho název – bílý rozvětve-
ný mořský korál. Jeho chuť gurmáni 
přirovnávají k langustě nebo humrovi, 
takže se dobře vyjímá i na stolech 
lepších restaurací.
Nejzajímavější je však to, co všechno 
dělá v našem těle. Produkuje dvě 
skupiny látek – hericenony a erinaci-
ny – které zmírňují příznaky Alzheime-
rovy choroby a chrání náš mozek proti 
demenci. Díky tomu, že zlepšuje stav 
mozku, také ulevuje od lehčích depre-
sí a úzkostí, kterými trpí až třetina lidí 

CIVILIZACE

Královský zámek Chambord Troglodytská obydlí



www.prima-zoom.cz 67

v rozvinutých zemích. Zatímco větši-
nu účinků korálovce, včetně působení 
proti rakovině a žaludečním vředům, 
potvrzují spíše studie prováděné v la-
boratoři nebo na myších, zlepšování 
nálady je dokázáno na lidech, a ještě 
k tomu asi na těch nejnáladovějších – 
skupině žen po menopauze stačil 
pouhý měsíc každodenního pojídání 
sušenek s korálovcem k tomu, aby 
se citelně snížila jejich podrážděnost 
i úzkost.
V asijských nudlových pokrmech 
výtečně chutná i penízovka sameto-
nohá, které se v Japonsku říká enoki. 
Naproti tomu na lesklokorce lesklé by 
si člověk asi moc nepochutnal. Jako 
správný choroš je tuhá, dřevnatá a má 
hořkou chuť. Snižuje však v krvi hladi-
nu škodlivého cholesterolu a podpo-
ruje imunitu, takže se dává do kapslí, 
čaje, nebo dokonce i kávy.

LUXUS OD HOUSENEK
Jsou jich stovky, a když se dají do 
práce, vytvoří každá z nich kilometry 
jemného vlákna. O kom je řeč? Přece 
o dalších neobvyklých nájemnících 
troglodytských jeskyní – housen-
kách bource morušového. Farma 

La Magnanerie ve vesnici Bourré 
připomíná, že bylo kdysi nedaleké 
město Tours jedním z francouzských 
hedvábnických center a tamní vý-
robci luxusní látky vykupovali kokony 
bourců z farem, jako je tato. Dnes už 
se ze zámotků bourců vylíhlých na far-
mě hedvábí nezískává a dvojici jejích 
provozovatelů se shodným křestním 
jménem Laurent živí, či spíše přiživu-
je, jen vstupné zvědavých návštěvníků 
dychtících pohlédnout bourcům pod 
pokličku každodenního života.
A že je co obdivovat. Už samotný ko-
kon je něco jako malý zázrak. Než si ho 
kolem sebe housenka upřede, trvá jí 
to tři dny a během té doby vykoná asi 
tři sta tisíc krouživých pohybů hlavou. 
Právě na ní má totiž dvojici žláz, které 
hedvábné vlákno produkují. Každý ze 
zámotků velký sotva pět centimetrů 
tvoří asi čtyři kilometry vláken, a když 
je zpracovatel hedvábí šikovný, do-
káže na cívku namotat skoro kilometr 
nepřerušeného lesklého filamentu 
o průměru sotva dvaceti mikrometrů. 
Díky tomu se hedvábí považuje za 
jediné přírodní „nekonečné“ vlákno.
Celý příběh bourců však začíná už 
na jaře, když obrazí moruše rostoucí 

na dvorku troglodytského příbytku 
a oba Laurentové vyndají z ledničky 
bourčí vajíčka, jež si tam schovali 
z loňského roku. Během týdne se 
z nich líhnou malé housenky s ob-
rovským apetitem. Za měsíc, kdy 
jako žrací stroje pohlcují celé náruče 
morušových listů, zvýší svou hmot-
nost asi desetitisíckrát. Pro většinu 
z nich je upředení kokonu posledním 
počinem v životě.
Hedvábníci kukly uvnitř usmrcují 
horkou vodou nebo párou, jinak by 
líhnoucí se bourci hedvábná vlákna 
poškodili. Pár vyvolených se však 
vylíhnout smí, aby zplodili následující 
generaci. Právě v té chvíli se naplno 
projeví těch asi pět tisíc let historie 
chovu bourců. Dnešní motýli jsou 
už tak přešlechtění, že ani neumějí 
vzlétnout. Mají na to moc těžká těla 
a malá křídla. Budoucnost bourců 
morušových tedy závisí výhradně na 
chovatelích, kteří musejí do „komůrky 
lásky“ vlastnoručně přemístit sa-
mečka i samičku, aby mohli v chladu 
uskladnit další várku vajíček. ◾

TRAVEL ZOOM

Na houbové farmě u městečka Saumur Zámotky bourců

KDYSI BYLO TOURS JEDNÍM Z FRANCOUZSKÝCH 
HEDVÁBNICKÝCH CENTER A TAMNÍ VÝROBCI LUXUSNÍ 
LÁTKY VYKUPOVALI KOKONY BOURCŮ Z FAREM, JAKO 

JE LA MAGNANERIE VE VESNICI BOURRÉ.

Historie
úterý 20.00–22.00

sobota 22.00–24.00
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Průzračné moře, pláže s jemným bílým pískem, majestátní hory, 
ale i historická města, obdivuhodné stavby, oázy, pouštní duny 

a komfortní hotelové rezorty. To vše nabízí Sultanát Omán, který 
leží v jihovýchodní části Arabského poloostrova. Země, která 
dýchá orientem, přívětivou atmosférou a hřejivým sluncem. 

Ostatně teploty se zde celoročně pohybují kolem 30 °C. 

POZNEJTE OMÁN, 
SKRYTOU PERLU 

ARABSKÉHO 
POLOOSTROVA 
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 1 ROZMANITÉ OMÁNSKÉ POBŘEŽÍ 
Pobřeží Ománu je dlouhé více než 3165 km, tvoří ho 
liduprázdné laguny, skalnaté útesy i široké pláže. Na 
své si tu přijdou jak milovníci soukromí, tak i příznivci 
luxusních hotelových pláží. Na severu Omán omývají 
vody Ománského zálivu, na jihovýchodě pro změnu 
Arabské moře. 
Právě v jižní části země, konkrétně letovisku Salalah, se 
nachází ty nejkrásnější pláže z celého Ománu. Pokrývá je 
totiž bílý a neskutečně jemný písek. „Milovníci pláží určitě 
ocení krásu civilizací nedotčené pláže Fazayah, které se 
přezdívá Klenot Indického oceánu. Úžasná je také pláž 
Mughsail, kam se slétají plameňáci,“ říká Lenka Pátek, 
obchodní ředitelka CK Blue Style, která do ománského 
letoviska Salalah pořádá zájezdy. 

PĚT DŮVODŮ, PROČ 
NAVŠTÍVIT OMÁN, ANEB 

SEZNAMTE SE S OMÁNEM
Omán prošel v posledních desetiletích neskutečnou proměnou, 

díky které se otevřel i zahraničním turistům. Zatímco dříve to byla 
země přístupná jen obyvatelům sousedních Spojených arabských 

emirátů, dnes je situace jiná.

Důvodem byl přístup sultána Kábúse bin Saída, který v Sultanátu Omán vládl v letech 1970–2020 
a postaral se o modernizaci země tak, aby se otevřela i okolnímu světu. Zasloužil se o vybudování 
dopravní infrastruktury, včetně mezinárodního letiště, škol i moderních nemocnic, a to za pomoci 

vysokých příjmů z těžby ropy na ománském území. Peníze investoval také do cestovního ruchu 
a rybolovu. A to vše bez toho, aniž by utrpěl tradiční duch orientu. Na následujících řádcích 

vám odhalíme, proč s návštěvou Ománu neotálet. 

 2 NÁDHERNÁ PŘÍRODA 
Největším ománským esem v rukávu je zdejší příroda, která 
nabízí mnoho různorodých krajinných scenérií. Nachází 
se zde rozlehlé písčité pouště, včetně té nejznámější Rub 
al Chálí, ale i horské masivy či zelené oázy. 
Na své si zejména v horách přijdou dobrodruzi. Na severu 
země se až do výšky tří kilometrů nad mořskou hladinou 
tyčí pohoří Al Hadžar. Jeho nejvyšší horou je Jebel Shams 
(3009 m n. m.), známý také jako „Hora Slunce“. Právě tento 
vrchol je oblíbeným místem pro trekking a horolezectví, 
neboť právě z něj se nabízí úžasné výhledy do okolí. 
A to zdaleka není vše, co zdejší příroda nabízí. „Osobně pak 
doporučuji projížďku údolím baobabů a návštěvu historické-
ho přístavu Khor Rori, kde začínaly cesty námořníka Sindibá-
da,“ říká Lenka Pátek z CK Blue Style. 
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 3 TRADIČNÍ, A PŘITOM 
BEZPEČNÝ ORIENT  
Přestože je Omán muslimskou 
zemí, vyznávají zde tzv. mírný islám 
s lidskou tváří. Tudíž se sem turisté 
nemusí bát. „Islám je v Ománu velmi 
tolerantní a považuje se za vůbec 
nejbezpečnější zemi arabského 
světa. Dokonce i některé místní ženy 
chodí oblékané jako Evropanky, byť 
tady samozřejmě narazíte i na ty 
zahalené. K turistům se tu přistupuje 
s respektem, nezažijete tady žádné 
obtěžování na ulici ani v obchodech, 
jako je tomu například v Egyptě,” 
říká Lenka Pátek, obchodní ředitelka 
CK Blue Style. 
V Ománu neexistuje ani žádná 
zločinnost. Traduje se, že lidé zde 
nezamykají ani auta na ulici, ani 
své domy. Ostatně, podle Global 
Terrorism Indexu je Omán vůbec 
nejbezpečnější a nejstabilnější zemí 
celého arabského světa.

 5 ROZTOMILÍ VELBLOUDI  
Není snad jiného místa na světě 
s takovou koncentrací milých 
a zvědavých velbloudů. V Ománu 
je potkáte doslova na každém kroku, 
a protože jsou zvyklí na lidi a jejich 
pozornost, rádi se nechají natočit 
i vyfotit s turisty. Mnohdy také kráčí 
po silnici, jako by se nechumelilo. 
I když už neslouží jako běžný dopravní 
prostředek, i dnes je o ně zájem. 
Využívají se pro pohyb v poušti, 
v turismu a známé jsou také velbloudí 
závody. Ty jsou tradičním sportem 
a událostí, které jsou populární 
v Ománu a v jiných arabských 
zemích. Tyto závody představují 
závody rychlosti a vytrvalosti a jsou 
často spojeny s kulturními oslavami 
a festivaly.

 4 VŮNĚ KADIDLA  
Omán je jednou z mála zemí, kde 
volně v přírodě rostou kadidlovníky. 
Ty se nacházejí zejména v jižní části 
země a získává se z nich kadidlo, 
ona pryskyřičná vonná látka, známá 
z našich kostelů. V Ománu má 
ale mnohem širší využití, kromě 
náboženských rituálů se používá 
také jako vůně v domácnostech 
a je i součástí parfémů. 
Kadidlo má také protizánětlivé 
antiseptické vlastnosti, a používá 
se proto k léčbě různých 
zdravotních problémů, jako jsou 
respirační onemocnění, bolesti 
hlavy a kožní problémy.
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 CO MUSÍTE VIDĚT 
V SALALAH A JEHO OKOLÍ

V Ománu se nachází několik turistických letovisek, která jsou součástí 
velkých měst. Mezi nejznámější patří město Salalah, které je hlavním 
městem guvernorátu Dhofar, ležícího na jižním pobřeží Ománu. Tato 

oblast se pyšní nejen krásnými plážemi, ale i zelenou a hornatou krajinou. 
Letecky se do Salalah dostanete přímým letem z Prahy s cestovní 

kanceláří Blue Style, která sem od října letá dvakrát týdně. 

 1 POUŠŤ RUB AL-CHÁLÍ 
Kdo v Ománu nenavštíví poušť Rub al-Chálí, která je rovněž nazývána pouští 
všech pouští, jako by tu ani nebyl. Poušť je známá svými monumentálními 
písečnými dunami, které se mohou tyčit do výšky až několika set metrů. 
„Nejvíce si poušť vychutnáte při jízdě v džípu. Cestou vás čeká několik zastávek, 
při kterých se projdete po jemném písku. Výlet pak vrcholí zastávkou na místě, 
odkud pozorujete západ slunce, přičemž si vychutnáte čaj i lahodné datle. 
Dobrodružné povahy s námi mohou vyrazit i na delší výlet do pouštního kempu, 
kde stráví celou noc. Ještě předtím si ale užijí grilování a večeři v beduínském 
stanu osvětleném svíčkami,“ doporučuje Lenka Pátek z CK Blue Style, která 
do pouště pořádá výlety. 

Salalah se na rozdíl od jiných ománských letovisek pyšní zelenými oázami a příjemnějším 
klimatem. Důvodem jsou monzunové deště Khareef, trvající od června do září, díky kterým 

se tzv. vádí alias vyschlá koryta řek naplní vodou a zdejší okolí se zazelená. „I když nejde 
o vytrvalý déšť s padajícími provazy vody, a spíše tady každý den mlží či drobně prší, turisté 

sem v tomto období nejezdí. Sezona zde tak začíná až v říjnu, kdy už jsou deště pryč, ale vádí 
stále zůstávají zavodněná a obklopená množstvím zelených stromů, keřů, palem i rostlin,“ říká 
Lenka Pátek, obchodní ředitelka CK Blue Style. Vádí ale zdaleka není jediným důvodem, proč 

Salalah navštívit. Samotné město a jeho okolí totiž nabízí další turistické atraktivity. 
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 2 PLÁŽ AL MUGHSAIL
Průzračné moře na jedné straně, 
dramatická černá skaliska na 
straně druhé a mezi tím vším pás 
nádherně bílého písku. To je pláž 
Mughsail, která se nachází jen zhruba 
20 km od Salalah, a představuje 
tak skvělé místo pro jednodenní či 
půldenní výlet za přírodními krásami 
a nekonečnou plážovou pohodou. 
V okolí pláže Al Mughsail se navíc 
nacházejí malá sladkovodní jezera 
a mořské jeskyně, které stojí za 
prozkoumání. Možná budete mít štěstí 
a uvidíte různé mořské živočichy 
a ptáky, kteří zde mají svůj domov, 
jako jsou například plameňáci. 

 3 WADI DARBAT 
Omán je známý také svými ikonickými 
vádími, tedy údolími. A Wadi Darbat 
patří vůbec k těm nejkrásnějším. 
Údolí je součástí přírodního parku 
s vodopády, tyrkysovými jezery 
a četnými jeskyněmi a jeskyňkami. 
Délka a síla vodopádů závisí na 
množství srážek, které zde spadnou, 
jsou jedním z nejimpozantnějších 
přírodních úkazů, které se zde 
nachází. Údolí Wadi Darbat se každý 
rok díky monzunovým dešťům také 
zazelená a bují vegetací. Tím zároveň 
vzniká útočiště pro mnoho druhů 
ptáků, jako jsou plameňáci či ibisové. 
Prohání se tu také gazely a velbloudi. 

 5 ARCHEOLOGICKÝ 
PARK AL-BALID  
Na své si v Ománu ale přijdou také 
milovníci historických památek. 
Jednou z nich je Archeologický park 
Al-Balid, který je díky svému významu 
zapsán na seznamu světového 
dědictví UNESCO. Toto muzeum pod 
širým nebem obsahuje ruiny starého 
Zafaru, dříve významného přístavního 
města známého například ze zápisků 
známého cestovatele Marca Pola. 
Součástí areálu je také Muzeum Země 
kadidla, což je surovina, kterou se 
region Dhofar během staletí proslavil 
po celém světě. 

 6 TRH AL HUSN  
Rádi nakupujete? Pak musíte vyrazit 
na místní tradiční trh Al Husn, který 
se nachází v historické části města 
Salalah. Seženete tady tradiční 
ománské výrobky – ručně vyráběnou 
keramiku, šperky, parfémy i typické 
kadidlo. Prodejci zde nabízí také 
sušené datle, ovoce a med. 
Typickým ománským suvenýrem je 
pak tzv. chandžara alias ománská 
dýka, která se vyrábí z ománského 
stříbra, samotná rukojeť je pak 
vykládána slonovinou. 

 7 AYN RAZAT  
Dalším unikátem jsou sladkovodní 
prameny Ayn Razat v oáze v oblasti 
Salalah. Zdejší prameny udržují 
vegetaci a flóru v okolí oázy. Tento 
pramen je zvláště cenný v suchém 
klimatu Ománu, protože poskytuje 
nejen důležitý zdroj vody pro místní 
obyvatele, ale také tvoří oázu klidu 
a krásy v tomto suchém regionu.
Mnoho návštěvníků si zde užívá 
procházky po zelených stezkách 
a podél potůčků, kde si mohou 
užívat stínu stromů a pozorovat 
místní flóru a faunu. Oáza Ayn Razat 
je také ideálním místem pro pikniky 
a odpočinek od horkého počasí.

 4 PLÁŽ FAZAYAH  
Dalším místem, které stojí za 
návštěvu, je pláž Fazayah, považovaná 
za opravdový klenot ománského 
pobřeží. Arabské moře je zde 
křišťálově čisté, písek bílý a jemný 
jako mouka, ideální kombinace pro 
koupání i relax. Fazayah je zároveň 
ideálním místem pro šnorchlování, 
neboť překypuje pestrým 
podmořským životem. 
Pláž Fazayah navíc obklopují skalní 
útesy, které nabízejí skvělé možnosti 
pro trekking a turistiku. Těšit se zde 
můžete na panoramatické výhledy 
na oceán a pobřeží.
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Vracím se na Špicberky. Opět mám pocit, jako bych se měl 
potkat se svojí první láskou. Arktida v člověku zanechá hluboké, 

nesmazatelné stopy. Právě tady jsem před osmnácti lety zažil své 
polární poprvé. Za ty roky jsme se výrazně změnili. Já šedivím 
životními zkušenostmi. Ona naopak kvůli lidské nenažranosti, 

hlouposti a sobeckosti svůj bělostný příkrov nezadržitelně ztrácí.

ŠPICBERKY, 
MÁ TAJÍCÍ 

LÁSKA

Text: Jiří Lichteneger — Foto: autor a Milada Vaňkátová

TRAVEL ZOOM
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Změna klimatu zde probíhá až šestkrát 
rychleji, než je světový průměr. Ledovce 
ustupují a tam, kde při mé první expedici 
býval mořský led, je voda. Lední medvěd 
ztrácí své přirozené životní prostředí a střety 
s ním jsou zde čím dál častější. Bohužel 

většinou končí jeho smrtí.

2005: MOCNÝ LED A DOBRODRUŽSTVÍ
Poprvé jsem se vydal na Špicberky jako dvaadvacetiletý 
zelenáč společně s Kimem Sengerem, se kterým jsme se 
do té doby viděli všehovšudy dvakrát. V té době studoval 
geologii na místní univerzitě UNIS, což nám výrazně usnad-
nilo celou logistiku akce. Nezkrotná touha po dobrodruž-
ství a objevování neznámého měla nahradit naše nulové 
zkušenosti s polárními expedicemi a zdaleka ne dokonalé 
vybavení, které jsme měli k dispozici. V divočině jsme 
strávili devatenáct dnů a stali se z nás přátelé na život a na 
smrt. Naše stopy, které jsme na ledovci zanechali, zmizely 
s prvním větrem. To, co do nás otiskla Arktida, však nezmi-
zí nikdy. Ta neskutečná jednoduchost bytí v divočině, kdy 
člověk řeší jen elementární potřeby přežití, navždy změnila 
naše pohledy na svět. Psal se rok 2005. Isfjorden, druhý 
největší fjord na Špicberkách, zamrzal tak mocným ledem, 
že se po něm mohly prohánět sněžné skútry. V platnost 
vstoupil Kjótský protokol, který si kladl za cíl, aby tomu tak 
bylo i v budoucnu.

O SEDM LET POZDĚJI
Podruhé utíkám do Arktidy o sedm let později. Změnilo se to 
tu. Po Longyearbyenu se pohybuje výrazně více turistů, kteří 
touží zažít své instantní arktické dobrodružství z pohodlí 
a bezpečí výletních lodí, které produkují do ovzduší deset-
krát více škodlivin než všechna auta v Evropě. Mám z toho 
smíšené pocity. Nemohu se zbavit pocitu, že tyto kraje by 
měly být dostupné především za cenu vlastního odhodlání 
a úsilí.
S Kimem se vydáváme na Newtontoppen, nejvyšší horu 
souostroví Svalbard. Kjótský protokol nefunguje a Isfjor-
den již nezamrzá jako v roce 2005. Sami však využíváme 
turistické lodi a vyplouváme na sever do Adolfbukty. Po 
zakotvení překládáme své saně na zodiak a necháváme se 
odvézt ke břehu. Turisté jsou tímto zpestřením nadšeni. 
Na pobřeží se ve sněhu neomylně rýsují stopy medvědi-
ce s mládětem. Není moc situací, které chce člověk zažít 
méně než setkání s touto dvojicí. Lední medvěd je vrchol-
ný predátor, fantasticky přizpůsobený životu v Arktidě. Živí 
se především tuleni kroužkovanými, které loví na mořském 
ledu. Po nich zde však není ani památky. Znamená to, že 
medvědice a její mládě nemají co žrát a mají hlad? Tohle 
poznání nechceme učinit příliš zblízka, a proto spěcháme 
co nejrychleji nahoru na ledovec, do relativního bezpečí.
Opět se pohybujeme na lyžích a vše, co potřebujeme, 
táhneme na expedičních saních. Tentokrát nám dělá 
společnost Klank, kříženec huskyho a malamuta. Jeho síla 

Cestování po Arktidě prověří vztah.Autor reportáže Jiří Lichteneger

NA POBŘEŽÍ SE VE SNĚHU NEOMYLNĚ RÝSUJÍ 
STOPY MEDVĚDICE S MLÁDĚTEM. NENÍ MOC 
SITUACÍ, KTERÉ CHCE ČLOVĚK ZAŽÍT MÉNĚ 

NEŽ SETKÁNÍ S TOUTO DVOJICÍ. 
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a odolnost je neuvěřitelná. I v bouři, kdy jsme zůstali přiko-
váni ve stanu s pocitem, že přes nás jezdí jeden rychlovlak 
za druhým, leží venku stočený do klubíčka a jen si svým 
huňatým ohonem chrání citlivý čumák.
Už nejsme ti vyjukaní kluci z první expedice. Kim má za 
sebou přechod Špicberků z jihu na sever a přechod Norska. 
Já se mu v polárnických zkušenostech nemohu rovnat 
a hltám všechny jeho nově nabyté zkušenosti. Noříme se do 

expedičního stereotypu. Lyžování, stavba stanu, jídlo, odpo-
činek. Minimum civilizačních podnětů a spousta času umož-
ňují věnovat se do hloubky svým myšlenkám. Zde v Arktidě 
získává člověk novou perspektivu a uvědomuje si malicher-
nost svých každodenních problémů.
Většinu cesty trávíme na Lomonosovfonně. Na kilometry 
daleko vidíme jen sníh a led. Člověk se v těchto podmín-
kách cítí nicotně a pochybuje o tom, že by toto prostředí 

TRAVEL ZOOM

Arktická krajina dokáže člověku učarovat.Expediční bydlení

Batoh Thule AllTrail X vyrobený z odolného voskovaného plátna je jako stvořený pro 
dobrodružství. Skvěle se přizpůsobí vašim plánům a z turistického batohu jej snadno přeměníte na stylového 
společníka pro cesty do práce či toulky městem. Bederní pás pomůže rozložit váhu, ale je možné jej také skrýt. 
Velkou přihrádku lze využít pro hydratační vak nebo bezpečné uložení notebooku.
www.thule.com

inzerce
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mohl svojí činností narušit. Opak je však pravdou a změna 
zdejšího prostředí je již v této době zřejmě nevyhnutelná, 
o čemž se přesvědčuji na vlastní oči při své zatím poslední 
expedici na Špicberky letos v dubnu.

DUBEN 2023 A ARKTICKÉ DEŠTĚ
Pro Mili je to první cesta do Arktidy mimo evropskou 
pevninu a měla by nás připravit na naše další expedice do 
Grónska a Baffinův ostrov. Cestovat se svojí životní part-
nerkou do podobných končin má svá výrazná specifika 
a prověří partnerský vztah jako málokterá jiná zkušenost. 
Od loňského zimního přechodu Kungsleden jsme však 
urazili doslova pořádný kus cesty a jsme skvěle sehraný 
tým. Máme vyladěnou expediční rutinu a poměrně přesně 
víme, co od sebe můžeme očekávat i v těch nejvypjatěj-
ších situacích. Předpokládáme, že teploty budou atakovat 
minus 30 °C, a jsme na to připraveni.

Letadlo z Osla je zcela obsazené. Jsou Velikonoce a na 
Špicberky míří zástupy turistů. Většina z nich má domlu-
vený program u některé z místních agentur. Lyžařský 
výlet, zájezd na skútru, psí spřežení, návštěva ledovcové 
jeskyně nebo třeba pozorování ledních medvědů. Nabíd-
ka aktivit je široká a každý rok naláká početnější zástupy 
běžných turistů. Dobrodruzi, kteří by se vydávali na polární 
výpravy na vlastní riziko, jsou v drtivé menšině. Možná 
je to i rostoucími administrativními překážkami ze strany 
místních úřadů a zrušení letů na stanici Barneo. Těšil jsem 
se do divočiny, ale připadám si spíš jako v Alpách než 
v Arktidě.
Předpověď počasí je nemilosrdná. Před námi jsou tři dny 
přijatelného počasí. Pak přijde bouře a s ní hromady nového 
sněhu. Vyrážíme na skútrech 25 kilometrů údolím Adventda-
len, hlavní turistickou dálnicí z Longyearbyenu. Parkujeme 
na vyvýšenině a dále vyrážíme na lyžích a s vybavením na 
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JE DUBEN. NECHÁPEME, CO SE TO DĚJE. 
TEPLOTY BY MĚLY BÝT PRŮMĚRNĚ KOLEM 
DVACETI STUPŇŮ POD NULOU, A PŘITOM 

TADY PROBÍHÁ OBLEVA. 

Expediční cestování dnes válcují cestovky s pohodlnými výlety.
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Vše je potřeba odtáhnout vlastní silou na saních. Expediční vybavení připravené na odlet

Dobrodružství 
neděle 20.00–22.00

saních. Naším cílem je Dronbreen, ledovec v oblasti, kam 
skútry nesmí, a my jej tak budeme mít jen pro sebe.

ARKTICKÉ VEDRO A SMUTEK
Venku trávíme tři dny a do Longyearbyenu se vracíme za již 
probíhající bouře. Bereme si nekřesťansky drahé ubytování 
a čekáme. Během noci napadla spousta sněhu. S následujícím 
oteplením nad bod mrazu to vypadá na vysoké lavinové ne-
bezpečí. Vyhlídka dalšího výletu není příliš veselá. Do čerstvé-
ho sněhu se nám budou bořit saně a sedlo, které potřebujeme 
překonat, nám přichystalo ukázkový lavinový svah. Je duben. 
Nechápeme, co se to děje. Teploty by měly být průměrně ko-
lem dvaceti stupňů pod nulou, a přitom tady probíhá obleva. 
Rozhodujeme se zůstat ještě jednu noc a změnit trasu. Čas na 
Špicberkách se nám krátí a my jej trávíme válením se v poste-
li. Je to tristní. Nicméně se ukazují jisté výhody cestování se 
svojí dívkou oproti cestování s kámošem.
Vyrážíme kolem poledne. Bolterdalenem a Tverdalenem 
míříme do Reindalenu, který ústí do moře. Tam se stočíme 
na sever a přes Barentsburg se vrátíme do Longyaerbyenu. 
Alespoň takový je plán. Balíme zásoby jídla na osm dnů, 
pušku a signální pistoli na odstrašení ledního medvěda. 
Uvědomujeme si, že jsme u něj na návštěvě, a chceme 
udělat maximu pro to, abychom se vyhnuli přímému setká-
ní, ze kterého mám obrovský respekt. Dokonce se mi první 
tři noci zdá ten samý sen o setkáním s ním. Ve snu jsme 

přátelé a já na jeho hřbetu brázdím nejvzdálenější kouty 
Arktidy. Snad dobré znamení.
Je extrémní teplo. Řeka, kterou musíme překonat, bývá 
v tuto dobu zamrzlá silným ledem. Ne však letos. Při jejím 
překonání se snažíme přelstít gravitaci. Pomalu suneme 
jednu lyži před druhou. V okamžiku se však díra po hrotu 
hůlky plní vodou, led praská, lyže mizí a ledová tříšť se 
nezadržitelně blíží k hornímu okraji expedičních bot. Mo-
zek ve zlomku okamžiku vyhodnocuje všechny možnosti. 
Utonutí v ledové vodě je jedna z nich. Nakonec se nám ji 
podaří překonat bez větší újmy. Předpověď počasí se však 
ještě zhoršuje, a za pár dnů by mělo začít dokonce pršet. 
Rozhodujeme se zkrátit cestu tak, abychom se vyhnuli 
Colesdalenu, který by se při silnějším dešti mohl proměnit 
ve vodní past. Po šesti dnech se vracíme do Longyearbye-
nu, kde přespáváme dvě noci u Kima, který již dávno není 
studentem a na UNISu přednáší. Poslední večer jdeme na 
pivo s polárnickou legendou Mirkem Jakešem a dělíme 
se o své smutné pocity z aktuálního dění na Špicberkách, 
které nezadržitelně ztrácejí svoji auru nedostupného a drs-
ného dobrodružství.
Návrat do civilizace je jako vždy náročný. Tentokrát však 
zůstává pachuť, kterou jen tak něco nesmyje. Vidět na 
vlastní oči, jak lidé bezohledně a neuvěřitelnou rychlostí 
ničí celé habitaty, je nesmírně frustrující. ◾

TRAVEL ZOOM
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CO O ZDOMÁCNĚNÍ NEVÍTE 
—  Dnes může domestikace nabírat přímo tryskovou rychlost. 

Díky genetickému inženýrství totiž nemusíme čekat na 
výsledek vzniklý cíleným křížením a můžeme žádané geny 
vkládat do genomu živočichů rovnou.

—  Dnes rozeznáváme asi 400 psích plemen. Většina z nich 
však vznikla v poslední době. Domácí psi po dlouhá tisíciletí 
připomínali původní vlky.

—  Lidé dnes k zemědělství celosvětově využívají asi pět miliard 
hektarů půdy. To sice umožnilo růst lidské populace z deseti 
milionů v době kamenné na dnešních sedm miliard, ale také 
způsobilo masové vymírání a klimatické změny.

—  Zdomácnělí živočichové pomáhají i ve vědě. Mnoho věcí 
se zkoumá například na odchovávaných octomilkách nebo 
bílých myších. Oba druhy jsou velmi vhodné, protože se 
u nich rychle střídají generace, což zkracuje dobu výzkumu.

—  Na světě dnes žije třicet miliard domácích slepic. Celková 
hmotnost hovězího dobytka (600 milionů tun) výrazně 
převažuje tu lidskou (390 milionů tun).
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Domácí psi si se svými páníčky užívají hormonální rozkoš, kočkám se 
zmenšuje mozek a králíkům zase plandají uši. Proces domestikace se na 

tvorech, kteří jím procházejí, podepisuje nejrůznějšími způsoby. Jak tedy 
vnímat fakt, že jsme dost možná „zdomácněli“ i sami sebe?

Text: Michael Fokt — Foto: Shutterstock

ZKROCENÍ 
ZLÉ  

ZVĚŘE

VOLÁNÍ DIVOČINY
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Za posledních asi patnáct tisíc let, kdy jsme 
jako druh přešli od existence lovců a sběra-
čů k zemědělství, se nám podařilo zdomác-
nět psy, kočky, dobytek všeho druhu nebo 
slepice, ale také třeba cvrčky, včely nebo 
akvarijní rybičky. Možná se nám však povedl 

jeden ještě větší „majstrštyk“. Podle výzkumů týmu vědců 
z univerzity v Milánu se nám totiž nejspíš podařilo domes-
tikovat asi nejsložitějšího tvora, který kdy chodil po Zemi – 
sebe samotné.
Aby mohl nějaký větší živočich úspěšně zdomácnět, musí 
být kromě jiného krotký a přátelský k lidem. Domácí zvířata 
také mívají menší lebku i čelisti se zuby než jejich divocí pří-
buzní, zjemnělé rysy a někdy také převislé uši nebo stočený 
ocas. Dobře, taková vizáž nám lidem připadá roztomilá, tak-
že si jedince s těmito znaky leckdy vybíráme k chovu prostě 
proto, že se nám líbí. Je za tím však ještě mnohem víc a uka-
zují nám to někteří příslušníci našeho vlastního druhu.

ČLOVĚK DOMÁCÍ
Děti s Williamsovým-Beurenovým syndromem vypadají tak 
trochu jako skřítci. Mají bambulovitý nos, velkou pusu, ba-
culaté tváře a oteklé oči asijského typu. Zároveň však jsou 
neobvykle otevřené a přátelské k ostatním lidem. Může za 
to částečná ztráta genu s názvem BAZ1B, který hraje důle-
žitou roli také při domestikaci živočichů. Stejně jako u lidí 
přitom neovlivňuje jen jejich povahu, ale i vzhled. Konkrét-
ně stojí za změnou chování buněk neurální lišty, které se 
během zárodečného vývoje dostávají na nejrůznější místa 
v těle a tam působí. V konečném důsledku to ovlivňuje 
fungování stovek dalších genů.
Milánští vědci porovnali výše zmíněné geny moderních 
lidí se vzorky dvou neandrtálců a jednoho denisovana, 
tedy našich „drsnějších“ příbuzných. Zjistili, že naše geny 
ovlivňující „krotkost“ v sobě během posledních asi šesti 
set tisíc let, kdy jsme se od neandrtálců a denisovanů 
geneticky oddělili, nahromadily větší množství regulačních 

DĚTI S WILLIAMSOVÝM-BEURENOVÝM SYNDROMEM 
VYPADAJÍ TROCHU JAKO SKŘÍTCI. ZÁROVEŇ JSOU 

NEOBVYKLE OTEVŘENÉ A PŘÁTELSKÉ K OSTATNÍM LIDEM. 
MŮŽE ZA TO ČÁSTEČNÁ ZTRÁTA GENU S NÁZVEM BAZ1B.

Vědci studovali geny „krotkosti“ na neandrtálcích a denisovanech. 
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Lišky jsou překvapivě rekordmanky v domestikaci.

mutací působících ve prospěch zvýšení spolupráce mezi 
lidmi. Vypadá to tedy, že jsme jako druh prošli selekčním 
tlakem, který působil proti sobeckým násilníkům, tedy 
agresivním alfa-jedincům. Naše vlastní, byť neuvědomělá 
domestikace dává smysl – jak bychom mohli v dnešních 
milionových městech vůbec přežít, kdybychom se pořád 
na potkání mlátili dřevěnými kyji po hlavách? Na naše 
úspěšné zdomácnění navíc ukazuje i další důležitý znak. 
Stejně jako celá řada domácích zvířat se můžeme rozmno-
žovat po celý rok nezávisle na podnebí.

UPŘENÝ POHLED
Oxytocin je mocný čaroděj. Když se matka zahledí do očí 
svého potomka, vylije se „hormon lásky“ do krve oběma 
a většinou to znamená vznik nejužšího pouta na zbytek 
života. Stejný hormon má prsty i v tom, že se nám dřív 
nebo později láskou zatočí hlava při pohledu na příslušní-
ka opačného pohlaví, a pak po zbytek života snášíme, že 
v zimě nezavírá okno. Japonští vědci v čele s Takefumim 
Kikusuiem však přišli na to, že oxytocin stojí i za jakýmsi 
setkáním třetího druhu. Minimálně v jednom případě totiž 
utužuje vztahy mezi příslušníky dvou živočišných druhů.
U většiny savců je upřený pohled do očí vyjádřením otevře-
né hrozby, takže se mu vyhýbají vždycky, když se nechtějí 
dostat do problémů. Zamilovaní lidé se však vydrží dívat 

jeden druhému do očí celé hodiny – tedy pokud nepostou-
pí k dalším metám párových příjemností. Člověk je zářnou 
výjimkou, protože upřeným pohledem vzájemné vztahy 
naopak upevňuje. Není však na světě sám.

PSÍ LÁSKA
Asi každý někdy zažil psí pohled, když po nás nějaký pří-
slušník poddruhu Canis lupus familiaris něco chce nebo 
jen touží po naší blízkosti. Psi totiž ovládli naši oxytoci-
novou rozkoš a užívají si ji spolu s námi. I jim při přímém 
pohledu do lidské tváře hladina hormonu v krvi stoupá. 
Asi právě proto často uvažujeme o psovi jako dalším členu 
rodiny. Zajímavé přitom je, že ve vzájemné komunikaci 
nejlepší přátelé člověka považují přímý pohled stále za 
hrozbu, a také že se na vás přímo a nadlouho nezadívá ani 
vlk, i kdyby byl ochočený. Pes také podobně jako člověk 
snadno rozumí pokynům, které mu páníček dá pouhým 
pohledem. Dobře tedy chápe, že lze něco „ukázat očima“.
Pes je vůbec mezi domácími zvířaty zářnou výjimkou. Je 
totiž jediným známým tvorem, kterého člověk zdomácněl 
ještě před příchodem zemědělství. Psi podle všeho dopro-
vázeli lovce a sběrače už před asi třiceti tisíci lety. Většinou 
se soudí, že se tak poprvé stalo na Středním východě, 
stejně dobře to však mohlo být i u nás na nynější Moravě. 
Archeologové totiž objevili v Předmostí u Přerova podivné 

LIŠKA DOMÁCÍ 
 Zkoušeli jste si někdy po vzoru 

Malého prince ochočit lišku? Já ano, 
a moc dobře to nedopadlo. Divoké 
instinkty v ní navzdory tomu, že jsem ji 
odmalička krmil dnem i nocí, převládly 
natolik, že se nakonec musela 
odstěhovat k myslivci do hájenky. 
Přesto jsou právě lišky rekordmankami 
v domestikaci. To samozřejmě 
neznamená pouhé ochočení, ale 
cílené vyšlechtění jedinců vhodných 
k soužití s lidmi. Týmu sovětských 
a později ruských vědců kolem Dmitrije 
Beljajeva se to povedlo za pouhých 
čtyřicet let. Už po čtyřech generacích 
cíleného výběru lišek, které se k lidem 
nechovaly agresivně, je některé z nich 
začaly vítat vrtěním ocasu, kňučením 
a olizováním rukou. Dalším výběrem 
nejkrotších z nejkrotších už v ani ne 
desáté generaci vznikly skutečně 
„domácí“ lišky. Dokonce i jim se stihl 
změnit mozek tak, že produkuje 
zvýšenou hladinu hormonu štěstí, 
serotoninu.

VOLÁNÍ DIVOČINY



84

lebky psovitých šelem z doby ledové, tedy z doby před asi 
28 500 lety. Některé z nich měly ostré zuby a podobaly se 
vlčím, jiné však měly zuby obroušené, jako by se jejich ma-
jitelé dlouho živili tuhou stravou. Že by tedy kolem lidských 
táborů na Moravě ohlodávali kosti první „protopsi“?
Což nás vede k otázce, jak se vlastně psi v roli lidských 
společníků ocitli. Ze začátku totiž pro člověka podle všeho 
zas až tak užiteční nebyli. Plnili maximálně roli živých 
sanitárních popelnic a štěkajících hlídek varujících před 
příchodem šelem nebo nepřátelských lidských tlup. 
Pomoc při lovu přišla patrně až později. Samozřejmě je 
možné, že si lidé začali ochočovat vlčata pro potěchu, na 
druhou stranu mohli být pro lidi první psi jen živé konzervy. 
Nechvalně známé festivaly v pojídání psího masa se v Asii 
ostatně pořádají dodnes.
Nejpravděpodobněji to však bylo trochu jinak. První 
předci psů se začali kolem lidských táborů potulovat sami 
od sebe a živili se zbytky z lovu. Tenhle způsob života si 
samozřejmě vybrali jen ti vlci, kteří se lidí tolik nebáli. Tím 
položili základ přírodního výběru, který člověk posléze 
dovršil tím umělým, když si z jejich smeček pro skutečný 
chov vybíral jen ty nejkrotší. Podobný proces ostatně fun-
guje i u dnešních zdivočelých toulavých psů. Ti na člověka 
nezřídka útočí méně a s menšími následky než psi domácí, 
protože se snaží vyhnout tomu, aby je lidi od svých příbyt-
ků vyhnali.

ZDOMÁCNĚNÍ LEZE NA MOZEK
Domácím králíkům, kočkám i jiným tvorům se při sou-
žití s lidmi postupně mění nejen lebka, ale i mozek v ní. 
Vlastně to ani není moc překvapivé – je koneckonců tím 
orgánem, který řídí chování a reakce svého majitele. Mozek 
domácích zvířat se v porovnání s jejich divokými předky 
zmenšuje, ale nikoli rovnoměrně. Největší změny se proje-
vují třeba v limbickém systému, který ovlivňuje fungování 
žláz s vnitřní sekrecí. Jejich hormony totiž dále řídí cho-
vání, jako jsou agresivita, strach nebo odpovědi na stres 
přicházející z okolního prostředí. U domácích psů, prasat 
nebo ovcí se limbický systém zmenšil až o čtyřicet procent 
původního objemu.
Proces zmenšování mozku je krásně patrný i u druhého 
nejoblíbenějšího domácího mazlíčka na světě. Domácí 
kočky mají znatelně menší mozek než ty divoké, své místo 
navíc v této statistice „ukázněně“ zaujali i kříženci obou 
forem. Jejich řídicí orgán je sice větší než u čistě domácích 
koček, přesto však nedosahuje velikosti těch divokých. 
Podobné změny navíc mohou probíhat poměrně rychle. 
Třeba králíky začali lidé chovat až na počátku našeho leto-
počtu, na vznik většího počtu plemen si však ušáci museli 
počkat až do devatenáctého století. Jejich mozek se přesto 
nejen zřetelně zmenšil, ale také pozměnil. Domácí králíci 
mají o desetinu menší oblast zvanou amygdala, která se 
stará o rychlé reakce na nepříjemné podněty. Zato se jim 
o dvanáct procent zvětšila oblast čelní mozkové kůry, kte-
rá – ostatně podobně jako u nás – obhospodařuje dlouho-
dobou paměť, chápání a sociální chování.

Zdomácnělým zvířatům se mění lebka i mozek v ní. Z vlků se postupně stali protopsi a pomáhali člověku lovit.

PLANETA
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ŠESTINOZÍ PARŤÁCI
Kočkami, psy, krávami nebo roztomilými králíčky naše 
snahy o přizpůsobování přírody k obrazu svému zdaleka 
nekončí. Za domestikaci můžeme považovat třeba i šlech-
tění nejrůznějších plodin tak, aby měly vyšší výnosy nebo 
odolnost vůči škůdcům. Pozornosti lidí samozřejmě neušel 
ani hmyz, který po takových rostlinách leze. Snad nejdále 
došlo cílené šlechtění u bource morušového. Cenné hed-
vábí, které se vyrábí ze zámotků jeho housenek, za trochu 
snahy jistě stálo. Lidé v Číně začali bource chovat už před 
sedmi tisíci lety a postupně z nich vytvořili formu, která by 
bez pomoci člověka rychle vyhynula. Dospělí bourci totiž 
vůbec neumějí létat. Mají na to moc malá křídla a těžké 
tělo. Musejí tedy počkat, až dá chovatel samečka se samič-
kou dohromady. Sami by se vůbec rozmnožit nedokázali.
Včely v úlech chovali podle nástěnných reliéfů už staří 
Egypťané, zdomácnění včel medonosných však zdaleka 
ne všude proběhlo až do konce. Evropští včelaři oplod-
ňují včelí matky uměle, a když mladým matkám odstraní 
kusadla, zabrání tím, aby se vzájemně zabíjely. Proto dnes 
mohou chovat včelstva s více matkami najednou a také cí-
leně měnit genetické vlastnosti včel tak, aby byly klidnější, 
produkovaly více medu a měly malé sklony k rojení. Jejich 
kolegové v Africe však stále nechávají včelí matky vylétat 
z úlů a pářit se s divokými trubci, takže tok genů do násle-
dujících generací plně pod kontrolou nemají.
V poslední době se zdomácnění dočkali dokonce i čmelá-
ci, kteří žádný med nedávají, zato však pilně opylují užitko-
vé rostliny v holandských nebo islandských sklenících. Lidé 

jich k tomuto účelu odchovají na dva miliony ročně. Hmyz 
se možná stane jídlem budoucnosti bohatým na bílkoviny. 
Jedlých druhů hmyzu známe kolem dvou tisíc a lidé už 
dnes hospodářsky chovají třeba cvrčky, ze kterých vyrábějí 
mouku, moučné červy zalévané do čokolády nebo sedmi-
centimetrové larvy palmových nosatců, které ve Vietnamu 
končí v lidských žaludcích rovnou zasyrova.

PRVNÍ ŠLECHTITELÉ – MRAVENCI
Člověk ale není jediným tvorem, který domestikuje jiné 
druhy, a dokonce s tím ani nezačal jako první. Předběhl 
nás právě hmyz, a to o miliony let. Někteří mravenci chrání 
„stáda“ mšic, které jim na oplátku dávají sladkou medovici. 
Je snadné si představit, že se ochrany snáze dočkají mšice, 
které sladké šťávy vyprodukují víc než jiné. Mravenci si tak 
„šlechtí“ šestinohý dobytek s větší užitkovostí.
V tropické Americe žijí listoví mravenci rodu Atta. Ti sklízejí 
tolik rostlinných listů, že jsou nejdůležitějšími býložrav-
ci tamních ekosystémů. Přesto se však listy sami neživí. 
V mraveništích z nich vyrábějí kompost, na němž si pěstují 
jedlé houby. Když vyráží mladá mravenčí královna založit 
nové mraveniště, musí si vzít kousek houby s sebou. Jedná 
se totiž o plně zdomácnělou formu, kterou by ve volné 
přírodě určitě nenašla. ◾

VOLÁNÍ DIVOČINY

Bource začali lidé chovat před 7000 lety. Člověk není jediným druhem, který domestikuje jiné druhy.

V POSLEDNÍ DOBĚ SE ZDOMÁCNĚNÍ DOČKALI DOKONCE 
I ČMELÁCI, KTEŘÍ ŽÁDNÝ MED NEDÁVAJÍ, ZATO VŠAK PILNĚ 

OPYLUJÍ UŽITKOVÉ ROSTLINY V HOLANDSKÝCH NEBO 
ISLANDSKÝCH SKLENÍCÍCH.

Příroda
středa 20.00–22.00

sobota 20.00–22.00
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INVAZNÍ ZAJÍMAVOSTI
—  Mnohé mořské organismy se po světě šíří díky 

taktice černých pasažérů na lodích. Přežívají 
v balastní vodě, kterou prázdné lodě nabírají, aby se 
na moři nepřevrhly, a v cílovém přístavu ji vypustí 
zpět do moře.

—  Invaze nepůvodních druhů mohou probíhat 
i samovolně bez přímého přispění člověka. U nás se 
takto šíří krásný křižák pruhovaný, který dříve obýval 
jen teplejší jižní Evropu.

—  V nejbližší době nás asi čeká poměrně nepříjemná 
hmyzí invaze. Nedaleko českých hranic, v Bavorsku, 
už odborníci zaznamenali výskyt sršní asijských, 
které se na evropské půdě poprvé objevily ve 
francouzském Bordeaux. Teď s gustem decimují 
včelstva všude, kam se dostanou.

—  Raci pruhovaní se dokážou množit partenogenezí, 
tedy vývojem z neoplozených vajíček. Jedna jediná 
samička tedy stačí k založení celé nové invazní 
populace.

—  Invazní druhy nejsou katastrofou jen pro přírodu, 
ale i pro naši peněženku. Za posledních padesát 
let způsobily na celém světě škody minimálně 
za 1,3 bilionu amerických dolarů. Jen Evropa za 
podobné období zaplatila 140 miliard dolarů.

—  Slunéčka východní škodí mimo jiné i našim vinařům. 
Shlukují se ve velkých počtech na hroznech a při 
jejich zpracování pak vylučují páchnoucí látku, která 
„úplně zničí požitek“ z chuti vína.

PLANETA
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Text: Michael Fokt — Foto: Shutterstock

Celým světem pochodují milionové invazní armády, které za sebou 
zanechávají spoušť nebo rovnou poušť. Jejich členové mají křídla, 

tykadla, krunýře nebo šupiny a škodí lidem i původní přírodě. 
Někdy se však role obrátí a z invazních druhů se stane polévka 

nebo zálivka na špagety.

VOLÁNÍ DIVOČINY

SNĚZTE 
VETŘELCE! 
 BOJ S INVAZIVNÍMI DRUHY 

MŮŽE BÝT CHUTNOU 
ZÁLEŽITOSTÍ
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Vezměte jihoamerickou 
ropuchu obrovskou, 
dejte ji na australskou 
plantáž cukrové třtiny 
zamořenou škodlivým 
hmyzem a máte – 

nikoli klid od škůdců, ale obrovský 
problém. Dnes už ropuchy zamo-
řily asi osminu rozlohy nejmenšího 
kontinentu a zdaleka neškodí jen tím, 
že vytlačují původní druhy obojži-
velníků a loví místní hmyz. Zároveň 
také produkují kůží silný jed a skoro 
každý menší dravec, který ropuchu 
obrovskou spolkne, zanedlouho hyne 
v křečích. To platí třeba i pro vzácné 
vačnatce kunovce severní.

POHROMY U PROTINOŽCŮ
Toxičtí obojživelníci se dokonce od 
svého vysazení před necelými sto 
lety stihli přizpůsobit podmínkám 
rychlého šíření. Někteří z nich mají 

až o čtvrtinu delší nohy než jejich 
předchůdci, aby do nových oblastí 
doskákali rychleji. Každá mince však 
má dvě strany. Dlouhonohé ropuchy 
často trpí artritidou v oblasti páteře, 
protože delší končetiny moc namá-
hají klouby. Australští biologové se 
sice zaradovali, že objevili něco, co 
ropuchám dobývání země klokanů 
ztíží, hned se však nabízí další přirov-
nání – ranní ptáče dál doskáče. Invazi 
„podrží“ ropuchy s kratšíma nohama, 
které se dál dostávají sice pomaleji, 
ale zato jistě – konkrétně rychlostí asi 
čtyřiceti kilometrů za rok.
Australskou přírodu decimují i tvo-
rové, kteří vypadají veskrze mírumi-
lovně. Třeba králíky si s sebou lidé 
přivezli koncem sedmnáctého století, 
aby měli vzpomínku na rodnou Evro-
pu a chutné maso na talíři. Z pouhé 
hrstky ušáků se brzy stala víc než půl-
miliardová armáda, která ve velkém 

spásala místní vegetaci. To znamenalo 
hladomor pro místní tvory a proměnu 
obrovských oblastí Austrálie v poušť.
Nasazení „páté kolony“ v podobě vy-
sazených koček a lišek se proměnilo 
v naprostou katastrofu. Nelovte radši 
místní bezbranné vačnatce, když je 
to mnohem snazší než štvaní rych-
lonohých králíků. Austrálii nevítaně 
dobyly dokonce i koráby pouště. 
Z původních dvaceti tisíc užitkových 
velbloudů je jich dnes víc než milion 
a australská vláda jich musí urgentně 
aspoň deset tisíc postřílet, protože 
při hledání vody začínají ohrožovat 
už i místní obyvatele.

INVAZE NA TALÍŘI
Jedním z důvodů, proč se invazní 
druhy tak snadno množí a šíří, je fakt, 
že v novém domově nemají své přiro-
zené nepřátele. Na některých místech 
světa však začali lidé přicházet na to, 

Bojga hnědá

Ropucha obrovská Sladkovodní rak
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že žaludkem nemusí procházet jen 
láska, ale i lítý boj. Prostě si začali na 
predátory invazních druhů hrát sami, 
a ještě si u toho gurmánsky pomlas-
kávají.
Na většině míst Asie je želví polévka 
symbolem drancování životního pro-
středí. V Japonsku u jezera Inbanuma 
ani ne padesát kilometrů od Tokia 
představuje naopak jeho záchranu. 
Místní ji totiž připravují z kajmanek 
dravých, které se sem ze Severní 
Ameriky dostaly před sto lety. Teď jich 
tu žije přes patnáct tisíc a pilně loví 
místní druhy živočichů. Protože mo-
hou vážit i pětatřicet kilo, je na nich 
masa až dost a polévka je prý moc 
dobrá. Vůbec nezapáchá „želvinou“ 
a samotné maso chutná jako tučnější 
kuřecí.
Na japonských bojových jídelníčcích 
se ocitli třeba také skokani volští, 
které tu původně lidé chtěli chovat, 
aby jejich masem nasytili proslulé „ža-
božrouty“ Francouze, okounci černí 
nebo zavlečení američtí raci pruhova-
ní. Ti jsou mimochodem invazním dru-
hem i u nás, takže by možná nebylo 
na škodu obnovit tradici račích hodů 
z devatenáctého století.
Vidličkou a nožem začali proti živo-
čišným invazím bojovat dokonce 
i v jedné z kulinářských velmocí. V Itá-
lii berou pobřeží útokem krabi modří 

původem z Atlantiku. Díky modrým 
končetinám jsou sice poměrně de-
korativní, vrhají se však na všechno 
živé, co mohou pozřít. Nevynechá-
vají ani rybářské sítě nebo farmy na 
chov slávek či ústřic, což je zásadní 
problém. V produkci mušlí patří Itálie 
mezi velmoci – po Číně a Jižní Koreji 
zaujímá celosvětově třetí místo. Proto 
začal italský poslanec Mauro Malaguti 
propagovat špagety z modrých krabů 
a povzbuzuje kuchaře, aby přicházeli 
i s dalšími recepty.
Ministr zemědělství Francesco Lollob-
rigida si přisadil s tvrzením o „krabech 
štěstí“. Maso těch modrých prý 
obsahuje hodně vitaminu B12, který 
podle odborníků u člověka podpo-
ruje dobrou náladu. Na internetu 
dokonce funguje celý projekt Snězte 
vetřelce (eattheinvaders.org), kde na 
své kulinářské zúčtování čekají takoví 
invazní výtečníci, jako jsou například 
kapři, hlemýždi zahradní, mořské ryby 
perutýni nebo divoká prasata.

EXOTIČTÍ ZAVLEČENCI
Ve floridském národním parku Ever-
glades se strážci potýkají s gigantic-
kými vetřelci, za jejichž invazí stojí 
rovněž lidská touha po nevšedních 
mazlíčcích. Každý rok si Američa-
né pořídí asi třicet tisíc krajt nebo 
hroznýšů importovaných z tropů 

VOLÁNÍ DIVOČINY

KOKAINOVÍ HROŠI 
V KOLUMBII
 Vysadit někde kočky nebo králíky, 

to se ještě dá pochopit. Ale zavléct 
někam hrochy? To už chce pořádný 
kus hroší kůže a hromadu peněz 
k tomu. Kolumbijský narkobaron 
Pablo Escobar měl až do své smrti 
při přestřelce s policií v roce 
1993 obojího na rozdávání, 
a právě kvůli němu si kolumbijští 
biologové lámou hlavu, co teď 
mají s třítunovými vetřelci dělat. 
Na počátku byli pouzí čtyři hroši 
z Escobarovy soukromé zoo, kteří 
byli tak nevypočitatelní, že se k nim 
nikdo nechtěl ani přiblížit. Úředníci 
je tedy nechali, ať si na pozemcích 
haciendy hezky pochcípou sami.

 Těžkotonážní sudokopytníci však 
měli jiné plány. Dnes už se jich 
bažinami v blízkosti Medellínu 
brodí přes sto padesát a za 
patnáct let by jich mohlo být klidně 
i patnáct stovek. Ve své rodné 
Africe přitom zabijí víc lidí než 
levharti, lvi a krokodýli dohromady. 
V Kolumbii sice ještě kokainoví 
hroši „neoddělali“ nikoho, pár 
případů násilného napadení by 
jim však už právníci přišít mohli. 
Hroši přitom spásají hory mokřadní 
vegetace a druhou stranou z nich 
padá obrovské množství trusu, 
který znečišťuje řeky a hubí místní 
ryby.

 Hroši tím vytlačují i vzácné 
kapustňáky nebo vydry, takže 
se chovají jako učebnicový 
invazní druh. Vědci už začínají 
vážně uvažovat o jejich vyhubení 
nebo převozu jinam, neurvalí 
sudokopytníci však mají nečekané 
spojence. Navzdory tomu, že 
jednoho z farmářů pronásledovali 
tak dlouho, až musel vylézt na 
strom, a že jeden z hrochů popadl 
jiného rybáře za ruku a mrštil 
jím několik metrů daleko, si je 
komunita vesničanů střeží jako 
oko v hlavě. Hroši totiž přitahují na 
místo turisty, a tím také peníze do 
kasiček místních lidí.

Hroši našli nový domov v Kolumbii díky drogovému králi Escobarovi. 
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celého světa. Když beznozí miláčci 
přerostou majitelům přes hlavu, jed-
noduše skončí ve floridských či jiných 
bažinách. Minimálně asijským krajtám 
tmavým se tu velmi zalíbilo. Jen jejich 
mrtvol napočítali strážci na pět set, 
živých jich bude ještě mnohem víc. 
Patří mezi ně i stokilový had, který 
stihl před smrtí ulovit třicetikilového 
aligátora. Právě velcí aligátoři jsou 
jediní, kdo s krajtami něco svede. Ne-
troufne si na ně ani puma a od jejich 
invaze podezřele klesají počty dříve 
hojných mývalů, vačic opossum i rysů 
červených.
Na rozdíl od krajt vypadá bojga hnědá 
na hada docela roztomile. Je menší, 
štíhlá, dobře šplhá po větvích a na 
hlavě má velké uhrančivé oči. Její 
roztomilost však končí tam, kde jich 
na jednom čtverečním kilometru žije 
skoro pět tisíc – tedy na tichomoř-
ském ostrově Guam. Hadí vetřelci 
tam zdecimovali více než deset druhů 
endemických ptáků. Bojgy lezou i do 
transformátorů a na sloupy elektric-
kého vedení, čímž způsobují zkraty 
a výpadky elektřiny. Kromě toho 
Guamanům spískaly další potíž – pro-
měnily jejich ostrov ve scénu z horo-
ru. Obzvláště v období dešťů tu žije 
asi čtyřicetkrát víc pavouků než na 
okolních ostrovech a místní lesy jsou 

doslova sešněrované pavučinami. Pů-
vodní ptáci se totiž pavouky ochotně 
živili, zatímco vysazené bojgy je jaksi 
nežerou.

CÍL INVAZE: ČESKO
U nás v české kotlině sice nemáme 
žádné velké námořní přístavy ani 
jiné mamutí dopravní uzly, zato jsme 
však hezky v srdci Evropy, takže je 
to k nám odevšud poměrně blízko. 
Invaze nevítaných živočichů se všemi 
důsledky se nám nemohly vyhnout. 
Když k tomu přidáme i „přičinlivé“ 
místní obyvatele, kteří si na zahrád-
kách vysazují nejrůznější exotické 
rostliny a do přírody vypouštějí 
nechtěné mazlíčky i zvířata z komerč-
ních chovů, má naše příroda skutečně 
o zábavu postaráno.
Věděli jste například, že do naší fauny 
patří dokonce i krabi? Konkrétně 
ti říční původem z východní Asie, 
kterým se líbí třeba v povodí Labe či 
Vltavy, a dokonce i v samotné Praze. 
Zatím není známo, že by páchali 
nějaké rozsáhlé škody, což se však 
bohužel nedá říct o jejich vzdálených 
příbuzných. Trojice druhů amerických 
raků, které do našich vod vypouštějí 
především akvaristé, přenáší na naše 
původní raky plísňovou nemoc zva-
nou račí mor. Vlákna plísně doslova 

prorostou raka říčního či kamenáče 
zevnitř, takže zaživa zplesniví k smrti. 
Morová rána přitom na raky přichází 
v době, kdy se sotva vzpamatovali 
z éry obrovského znečištění vod za 
dob socialismu.
Ohlodané stromy podél řek také 
v drtivém procentu případů nejsou 
radostnou vizitkou navracejících se 
bobrů, ale pozůstatkem záškodnické 
práce nutrií. Ačkoli myslivci ročně 
těchto původem jihoamerických 
hlodavců uloví bezmála osm tisíc, na 
zastavení jejich šíření to nestačí. Také 
nutrie figurují na internetové stránce 
Snězte vetřelce, u nás je však nechtějí 
jíst ani někteří z myslivců. Obávají se 
chorob, které původem jihoameričtí 
hlodavci mohou přenášet.
Možná se však na jídelníčku českých 
restaurací usídlí želví polévka stej-
ně, jako se želvy nádherné usadily 
v našich rybnících. Pouštějí je tam 
akvaristé, kteří si ve zverimexu koupili 
roztomilé nazelenalé želví mládě, 
dospělé třiceticentimetrové želvy jim 
však po čase začaly dělat z akvária 
kůlničku na dříví. Někdy se jich na 
břehu sluní i desítky najednou a podle 
všeho už se v naší přírodě začaly 
i rozmnožovat. ◾

Příroda
středa 20.00–22.00

sobota 20.00–22.00

VELCÍ ALIGÁTOŘI JSOU JEDINÍ, KDO S KRAJTAMI 
NĚCO SVEDE. NETROUFNE SI NA NĚ ANI PUMA 

A OD JEJICH INVAZE KLESAJÍ POČTY DŘÍVE 
HOJNÝCH MÝVALŮ.

Nutrie je původně jihoamerický hlodavec. Kajmanka dravá

PRÁVĚ V KINECH
PLANETA
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CO BY VÁM NEMĚLO UNIKNOUT? 
Přinášíme vám tipy na to nejlepší z Prima ZOOM na následující týdny.

26. 9. 20.00 

UVNITŘ PYRAMID
Více než 4500 let poté, co byly 
postaveny první pyramidy, jsou 
ještě pořád zkoumány nejrůz-
nějšími experty a odborníky. 
Snaží se přijít s nejlepší a nej-
věrohodnější teorií, jakým způ-
sobem je starověcí Egypťané 
konstruovali. Analyzují kámen 
použitý jako stavební materiál 
a zjišťují, jestli byl dovezen 
v celku z nějakého lomu, nebo 
naopak složen z rozdrcené suti. 
Průzkumy se zaměřují i na to, 
jak vůbec Egypťané dokázali 

29. 9. 22.00 

PŘÍSNĚ TAJNÉ PROJEKTY 
UFO: ODTAJNĚNO 
Mnohá svědectví o setkání 
s UFO a mimozemšťany už 
byla označena za nevěrohod-
ná. Ale spousta lidí zůstává 
přesvědčených o tom, že nejde 
o žádný podvrh. Seriál Přísně 
tajné projekty UFO: Odtajněno 
se ohlíží za různými incidenty 
z nedávné minulosti i aktuální 

oponu. V naději, že získá 
svobodu, riskoval všechno, ale 
především život. Podařilo se 
mu dostat na Západ se svou 
rodinou i motorkou, kterou do 
té doby přísně střežila krutá 
tajná policie Stasi. Hned násle-
dující sezónu se Degner znovu 
vrátil na trať, tentokrát na stroji 
značky Suzuki. Zvítězil, stal se 
mistrem světa, a okamžitě tak 
katapultoval známého japon-
ského průmyslového giganta do 
popředí odvětví výroby a pro-
deje motocyklů. Vzrušující film 
Střela z Východu se odehrává 
v neobvyklém prostředí na 
hranici dvou naprosto odliš-
ných světů – pestrobarevného 
svobodného Západu a šedivého 
Východního Německa v období 
studené války. Sledujte napí-
navý dokument o odvážném 
a životu nebezpečném útěku 
celé rodiny na svobodu, který 
působí, jako by se spojil neu-
věřitelný příběh Mostu špiónů 
s adrenalinovou jízdou Senny.

1. 10. 20.00 

STŘELA Z VÝCHODU
Stojí na startu, motor burácí, ale 
trať přímo před ním ještě nemá 
jasné obrysy. Vybrat si cestu 
je nejen těžké, ale dokonce 
prakticky nemožné. Má zvítězit 
ve světovém šampionátu, nebo 
vyrazit směrem ke svobodě? 
Během mistrovství světa ve 
Švédsku v roce 1961 zázračně 
talentovaný východoněmecký 
motocyklový závodník Ernst 
Degner utekl za železnou 

současnosti. Odhaluje málo 
známý projekt Modrá kniha 
a vyšetřuje údajnou kamufláž 
v Bílém domě. Založila americká 
vláda tajnou organizaci MJ-12, 
aby utajila informace o setkání 
s UFO? Tají Američané setkání 
s UFO proto, aby mohli sami 
analyzovat mimozemské tech-
nologie a pak je využívat pro 
vlastní účely? A jaká je historie 
UFO v dobách Sovětského 
svazu?

poskládat kameny na sebe. 
Nové hypotézy vznikají prak-
ticky neustále. Dokumentární 
seriál Uvnitř pyramid kombinuje 
nejnovější vědecké poznatky 
s detaily, které se podařilo zís-
kat s pomocí nejmodernějších 
přenosných laserových skenerů. 
Díky tomu konečně odhaluje 
některá z největších tajemství 
pyramid. Nahlédněte přímo 
do jejich nitra. Prozkoumejte 
dosud neobjevené skryté pro-
story. A zjistěte více o dávných 
postupech, které Egypťané 
využili, aby je kdysi dávno mohli 
vystavět.

inteligenci nebo neustálou 
snahu přizpůsobit se životním 
podmínkám ovlivněným klima-
tickými změnami. Díky nejnověj-
ším technologiím odhalujeme 
úplně nové a dosud neznámé 
poznatky. Miniaturní mikrofo-
ny zachycují celé spektrum 
ptačí komunikace. Stejně malé 
geolokátory zaznamenávají, jak 
se mění migrační trasy, když 
se ptáci snaží vyhnout suchem 
zasaženým oblastem. Teprve 
nedávno se nám podařilo zjistit, 
že ptáci mohou spát za letu. 
Že se jim zdají sny. Každý rok 
objevujeme nové fosilie, které 
prozrazují další podrobnosti 
o tom, jak výjimečným způso-
bem se vyvíjeli. Každoročně 
také po celém světě přicházíme 
o kdysi početné ptačí populace. 
Kterým druhům ptáků se přesto 
daří a které nevyhnutelně 
strádají v našem úplně novém 
světě, který je poznamenán 
rychle probíhajícími změnami 
klimatu?

4. 10. 20.00 

PTAČÍ SVĚT
Takřka každý den vědci odhalují 
nové poznatky, které potvrzují, 
že ptáci jsou ještě úžasněj-
ší, než jsme si kdy dokázali 
představit. Nejvýznamnější 
vědci z Velké Británie, Evropy 
a Spojených států amerických 
představují svoje nejmodernější 
metody a nejaktuálnější zjištění 
o ptácích. Od evoluce, přes 
společenské zvyky, až po jejich 
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16. 10. 21.00 

ITÁLIE Z VÝŠKY
Itálie je zemí, která se za po-
slední dva tisíce let mnoho-
krát změnila. Dřívější centrum 
Římské říše dnes každoročně 
přivítá více než 58 milionů tu-
ristů. Dokumentární minisérie 
Itálie z výšky vypráví velkolepý 
příběh o historii a kráse jedné 
z nejznámějších a nejnavště-
vovanějších zemí světa. 
Začíná v dávných dobách 
před vznikem Římské říše 

MUSÍTE VIDĚT

14. 10. 21.00 

15. 10. 20.00 

KANADSKÉ  
NÁRODNÍ PARKY
Kanada je druhá největší země 
světa a také historicky první 
stát, který uznal nutnost chránit 
různorodost přírodní krajiny 
a zachovat ji pro budoucí 
generace. Více než sto let starý 
koncept kanadských národních 
parků je zásadní pro ochranu 
místního unikátního životního 
prostředí, flóry a fauny před 
zhoubným vlivem, který na ně 

může mít člověk. A proto mají 
zaměstnanci organizace Parks 
Canada poměrně těžký úkol: 
vyvážit turistiku a ekonomické 
zájmy s tím, co je opravdu dob-
ré pro divokou přírodu. Navíc 
jim do všeho zasahují i klima-
tické změny. Jakým způsobem 
ovlivňují citlivý ekosystém? Tím 
se zabývá tento dokumentární 
seriál. Sledujte, jak jedinečná 
a okouzlující kanadská příroda 
ožije přímo před vašima očima. 

a pokračuje přes proslavenou 
éru renesance, ale i nechvalně 
proslulé období druhé světové 
války až dodnes. Navzdory 
politickým roztržkám, válkám 
a invazím se Itálii podařilo 
uchovat si svou okouzlující 
krásu. Minisérie Itálie z výšky 
přináší dechberoucí záběry 
největších místních památek 
od sopek Vesuv a Mount Edna 
až po klikaté vodní kanály 
romantických Benátek. 

EXPEDICE  
SINGAPUR-LONDÝN
Filmař Alex Bescoby se vydává 
historickým Land Roverem 
Oxford na velkou cestu ze 
Singapuru do Londýna, ve 
stopách tzv. První expedice 
(First Overland), která v roce 
1956 projela tuto trasu opačně, 
z Londýna do Singapuru. Místo 
původního člena expedice, 
87letého Tima, ale nakonec jede 
jeho vnuk Nat. V první epizodě 

27. 10. 20.00 

KLENOTY ALP:  
ITALSKÁ VELKÁ JEZERA
Jezera na dalekém severu Itálie 
proslula široko daleko svou 
okouzlující krásou. Přírodo-
vědný seriál se zaměřuje na 
pět hlavních – jezero Maggio-
re, jezero Como, jezero Iseo, 
jezero Lugano a jezero Garda. 
Každá epizoda přináší fasci-
nující portrét jednoho z nich. 
Ukazuje jejich jedinečnou 
přírodu v průběhu ročních 
období a představuje místní 
obyvatele, kteří mají se „svým“ 

projede tým Malajsii, Thajsko 
a v Myanmaru navštíví staré 
i nové hlavní město a dávnou 
metropoli Bagan s tisíci chrámy. 
V Myanmaru si expedice ještě 
prohlédne královské město Man-
dalaj a přes občanskou válkou 
zmítaný sever země dojede do 
Indie. Přes neklidný Nágáland 
dorazí do Ásámu za slony a čajo-
vými plantážemi. Potom vzhůru 
do Dárdžilingu, kde jim vypoví 
Land Rover Oxford službu, ale 
místní mechanici ho dají do 
kupy. Odtud jedou přes Nepál 
a Káthmandú k čínské hranici. 
V bizarním Turkmenistánu upad-
ne starému Land Roveru kolo, 
po úspěšné opravě pokračuje 
expedice trajektem přes Kaspic-
ké moře do Ázerbájdžánu, a pak 
přes Gruzii a Turecko do Evropy. 
Tu přejedou jako nic, a když 
zdolají tunelem Lamanšský prů-
liv, čeká je ve Folkestonu vřelé 
přivítání a setkání se starým 
Timem, který pak jede v Oxfordu 
až do Londýna, kde velká cesta 
po ujetí 21 000 km končí.

jezerem zvláštní pouto. Všech 
pět největších italských jezer se 
zrodilo z ledovců a jsou napros-
tým evropským unikátem. Jejich 
vodní plocha je křižovatkou, na 
které se střetává středomořské 
a alpské prostředí. Díky letec-
kým záběrům si prohlédneme 
pozoruhodné rysy jejich krajiny 
z ptačího pohledu a z vysokých 
vrcholků Alp slétneme dolů do 
Pádské nížiny. Odhalíme také 
tajemství hornoitalské zvířecí 
říše. Přidáme se ke speologům 
na jejich expedici do nepro-
zkoumané vápencové jeskyně 
u jezera Iseo. 
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VLAŠTOVKA
Přísná učitelka zpěvu ve svém domě přijme 
mladého muže, který se chce zdokonalit 
v hlasové technice. V dialogu plném napětí 
a zvědavosti se začnou odkrývat zneklid-
ňující skutečnosti o životě obou postav. Na 
tuhle hodinu zpěvu ani jeden nikdy neza-
pomene. Výrazná příležitost pro zkušenou 
herečku Jitku Čvančarovou a mladého herce 
Daniela Krejčíka v představení Guillema 
Clua, které nenechá diváky vydechnout. 
Česká premiéra 17. listopadu 2023, Malá 
scéna divadla Studio DVA.  
www.studiodva.cz

LOVEC KRAVEN
Nová marvelovka přináší na plátna kin 
strhující příběh o jednom z nejzajímavěj-
ších a nejvýraznějších zločinců filmového 
vesmíru Marvel – lovci Kravenovi. V titulní roli 
thrilleru, který se odehrává před osudovým 
střetem Kravena se superhrdinou Spider-
-Manem, se představí Aaron Taylor-Johnson. 
Exkluzivně v kinech od 5. října. 
www.falcon.cz

ÚSVIT – premiéra 5. října
Výpravné detektivní drama z roku 1937. 
Do městečka Svit pod Tatrami přijíždí 
ředitel velké továrny se svou ženou, aby 
zde po baťovském vzoru postavili moderní 
průmyslové město. Jejich plán ale naruší 
znepokojující nález mrtvoly v areálu 
továrny. Novorozenec s mužským i ženským 
pohlavním orgánem. Monstrum. Případ 
přesahuje možnosti místních četníků, 
podléhá maximálnímu utajení a na místo 
doráží tajná policie. Nicméně se zdá, že 
jediný, kdo chce záhadu vyřešit a nalézt 
odpovědi a pravdu, je těhotná manželka 
ředitele. Film Úsvit byl uveden v hlavní 
soutěži MFF v Karlových Varech. Na festivalu 
zaujal hereckým výkonem Elišky Křenkové, 
výpravou a vizuálním zpracováním. Jeho 
rozpočet přesáhl 90 milionů korun, tvůrci 
použili unikátní triky a výjimečnost projektu 
podtrhují výrazné tvůrčí osobnosti. Autorem 
hudby je skladatel Simon Goff, držitel ceny 
Grammy za film Joker a seriál Černobyl.  
www.bontonfilm.cz 

SRDEČNÍ ZÁLEŽITOST
Annie se v den svých dvacetin provdala za 
Steva – muže, do kterého se zamilovala na 
první pohled. O dvacet let a dvě děti později 
se oba stále milují... Jen zapomněli, jak to 
tomu druhému říci. Nový muzikál, který se 
s obrovským nadhledem a humorem zamýšlí 
nad odvěkou hádankou zvanou „sebepo-
znání“, uvádí pražské Divadlo Lucie Bílé. 
V hlavní roli Annie účinkuje bez alternace 
Lucie Bílá.  
www.divadloluciebile.cz

HOŘÍ, MÁ PANENKO
„Kdo si nenakrad, to musí brát tak, že prostě 
nevyhrál.“ Reprezentační ples hasičů se 
uskuteční 9. 11. v sále Divadla Na Fidlovačce. 
Bude hudba – k tanci i poslechu. Bude ta-
nec! Bude bohatá tombola – vyhrát můžete 
domácí tlačenku či lahev koňaku. Čeká nás 
volba královny krásy. Královna krásy bude 
mít tu čest vyznamenat zasloužilého člena 
hasičského spolku. Bezpečnost zajištěna! 
Hudební komedii v divadelní adaptaci Tomá-
še Svobody uvádí od listopadu 2023 Divadlo 
Na Fidlovačce.  
www.fidlovacka.cz

ŽENA FILMOVÉHO KRITIKA
Novinka oceňovaného autora Tomáše 
Dianišky v Divadle pod Palmovkou – popkul-
turní groteska o ženě a intelektuálovi, lásce, 
snech a průšvizích na pozadí aktuálního 
umění. Tomáš Dianiška se spoluautorem 
Petrem Cífkou vycházejí z knižní verze 
populárního blogu anonymní autorky. Svou 
důvtipnou kousavostí i jemnou poetičností 
přesahuje rozměr běžných zápisků o ženě 
pod čepcem a za své dílo byla nominována 
na prestižní cenu Magnesia Litera. V diva-
delní novince autoři sarkasticky i sebeiro-
nicky reflektují vztah mezi mužem a ženou, 
společenské stereotypy, existenciální 
nástrahy a situace, postřehy i glosy spojené 
s rolemi milující partnerky, matky i přičinlivé 
ženy obecně.  
www.podpalmovkou.cz 

PRIMA KULTURA

KAM ZA KULTUROU 

V listopadu bude mít v Divadle Kalich 
premiéru nová hra Dobře rozehraná 
partie, v níž se poprvé setká na jevišti 
Radek Holub se synem Antonínem, který 
vystudoval herectví ve Francii, aktivně tam 
vystupuje a v tomto případě půjde o jeho 
debut na profesionální české divadelní 
scéně. V listopadu také Bára Hrzánová 
a její kolegové oslaví 21 let od premiéry 
legendární hry Hrdý Budžes, kterou po 
celá ta léta stále hrají a stále plní sály. Dále 
Báru můžete vidět v inscenacích Carmen 
y Carmen (s Dagmar Peckovou), Kočka 
v oregánu (s Klárou Cibulkovou), Silnice – 
La Strada (s Radkem Holubem) nebo ve 
hře Začínáme končit.  
www.divadlokalich.cz
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22HALA

TRŽNICI

HOLEŠOVICKÉV

KROMĚ 
LOKÁLNÍHO 

OVOCE A ZELENINY 
U NÁS NAJDETE ČERSTVÉ 

BYLINKY, RYBY, MASO, 
VEJCE, PEČIVO, KVĚTINY 

A DALŠÍ SPECIALITY 
OD VÍCE NEŽ 

50 PRODEJCŮ.

STAVTE SE V HALE 22 
PRO ČERSTVOU 

PODZIMNÍ ÚRODU.
MÁME OTEVŘENO KAŽDÝ 

DEN KROMĚ NEDĚLE.

VÍCE O HALE 22 NA 
HOLESOVICKATRZNICE.CZ
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Vyluštěné znění tajenky posílejte e-mailem na primazoom@solootions.cz nebo poštou na adresu:  
Magazín Prima ZOOM, Marketing FTV Prima, Vinohradská 3217/167, Praha 10 – Strašnice, 100 00.
Tajenku pošlete nejpozději do 10. 11. 2023.
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Soutěžte o 3 zcela 
nové deskové hry 

Prima ZOOM – 
LETEM SVĚTEM.
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ČASOPIS PRIMA ZOOM A SOLOOTIONS  
Poutavý čtvrtletník s jedinečným obsahem vám přinese v každém vydání neotřelý pohled na věci kolem nás. K vám – čtenářům – se dostává díky 
značce Solootions, pod jejíž křídla patří. Ta je součástí skupiny Prima a rozvíjí oblast tištěných titulů. K nim patří i další oblíbené časopisy, jako jsou Prima 
FRESH, Prima vychytávky či Primáček. Součástí skupiny je i prestižní titul Playboy. Agentura Solootions zastřešuje i další úspěšné aktivity. Jde například 
o zajímavé akce, které navazují na značky skupiny Prima. Díky Solootions tak můžete navštívit například největší letní rodinný festival Prima FEST, 
unikátní veletrh takzvané čisté mobility e-Salon či již tradiční akce, jako jsou You Fest, LOVE DAY či MAX kino. Kromě toho Solootions nabízí klientům 
i komplexní komunikační řešení počínaje strategií přes nákup médií až po tvorbu kreativy – a to vždy s důrazem na netradiční řešení a postupy, které 
zaručují klientům jedinečný servis.

Distribuci pro ČR zajišťuje:  
PNS a.s.,  
Paceřická 1/2773 
193 00 Praha 9 – Horní Počernice 

Distribuci pro Slovensko zajišťuje: 
Mediaprint-Kapa Pressegrosso, a.s.,  
Stará Vajnorská 9,a 831 04 Bratislava,  
www.mediakapa.sk

Tisk 
Triangl, a. s., Beranových 65, 
Praha 9  
Časopis vychází čtvrtletně  
Povoleno MK ČR E 23054 
ISSN 2570-5962

Předplatné 
Objednávky předplatného pro ČR  
zajišťuje: SEND předplatné spol. s r.o.,  
Ve Žlíbku 1800/77, 193 00 Praha 9

Časopis pro doručení po ČR objednávejte 
telefonicky na číslech 225 985 225, 777 333 370 
nebo e-mailem na tereza@send.cz. 
Předplatit si můžete časopis i na webu  
www.send.cz

Objednávky předplatného pro Slovensko 
zajišťuje: Mediaprint-Kapa Pressegrosso, a.s., 
Stará Vojnorská 9, P. O. BOX 183, 830 00 
Bratislava, tel.: 02/498 935 66, 02/498 93 563, 
0800 188 826, predplatne@mpkapa.eu,  
www.ipredplatne.sk
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Těšte se na další číslo! 
Vyjde 30. 11. 2023

MÁTE PŘEČTENO?
Zajímá nás životní prostředí, které je častým 

tématem našich článků. Šetřeme přírodu 
společně! Po přečtení časopis předejte dalším 

zájemcům nebo jej vhoďte do tříděného 
odpadu mezi papír. 

Děkujeme!

Líbil se vám Prima ZOOM? Máte nápad, co zlepšit, chcete se nás na něco zeptat?  
Pište nám na primazoom@solootions.cz 

Sledujte nás na  
www.prima-zoom.cz

Spoustu zajímavostí najdete také na Facebooku  
facebook.com/ Prima ZOOM

nebo na Instagramu  
instagram.com/ Prima ZOOM

Elektronickou verzi časopisu lze zakoupit  
i na webu alza.cz

Přetisk a jakékoli šíření povoleno pouze  
se souhlasem vydavatele.

červenec — září 2023
ZAOSTŘENO NA POZNÁNÍ

BÁRA 
HRZÁNOVÁ
S PÍRKEM  
VE VLASECH
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OBJEKTIVNÍ NEOBJEKTIVITA
Markéta Kutilová
novinářka

Novinářská objektivita. Slovní spojení 
skloňované v posledním desetiletí snad 
všemi a všude. Nejvíce se používá, když 
je potřeba zkritizovat práci nějakého 
novináře. Dříve se kritika týkala zejména 
novinářů pracujících ve válečných 

zónách, poté v souvislosti s migrační vlnou, následně 
vlnou covidovou a nyní opět v souvislosti s válkou na 
Ukrajině. 
Nám, reportérům, kteří se snaží pokrývat nějaký válečný 
konflikt, je často vyčítáno, že jsme neobjektivní, protože 
pokrýváme konflikt jen z jedné strany, případně z více, 
ale nikdy ne ze všech. 
Když jsme s kolegyní Lenkou Klicperovou před deseti lety 
začaly pokrývat válku v Sýrii, bylo tam 42 skupin boju-
jících různě mezi sebou a podporovaných ze zahraničí. 
Desítky z nich byly radikální islamistické skupiny, často 
teroristické, a to včetně Islámského státu a Al-Káidy. Další 
byla armáda Bašára Asada a další silnou skupinou byly 
kurdské milice bojující proti teroristům. 
Do Sýrie už v té době nelétala letadla a země byla rozdě-
lena na mnoho částí. Jako novinář si tedy musíte vybrat 
stranu, od níž budete reportovat. Pokud máte nějaké 
morální zásady, snažíte se vybrat stranu napadenou, a ne 
útočící. Neméně důležité je i to, do jaké části země je 
možné se dostat a kde je možné sehnat vízum či další po-
volení potřebné ke vstupu a práci. A také si musíte zvážit, 
zda pro tu stranu nebudete považován za nepřítele. 

Jakmile si onu stranu vyberete, pro opačnou, nepřátelskou 
stranu konfliktu, se stáváte automaticky také nepřítelem. 
Stáváte se legitimním terčem. V Sýrii jsme nejčastěji po-
krývaly válku z kurdských území, protože nás tam nechali 
svobodně pracovat a byli napadeni teroristy. Na území 
kontrolovaných režimem Asada jsme byly jednou a byly 
jsme hlídány na každém kroku. Směly jsme mluvit jen s 
vybranými lidmi. Vícekrát jsme už vízum nedostaly. Přesto 
nám v Česku často vyčítali, že jsme neobjektivní, protože 
jezdíme ke kurdským jednotkám. Umí si ale takový kritik 
vůbec představit, že bychom jezdily i k opačné straně – 
tedy Islámskému státu nebo Al-Káidě? A když v roce 2019 
turecká armáda zaútočila na Kurdy v Sýrii, logicky jsme 
jely právě ke Kurdům, a ne do Turecka, kde se nic nedělo. 
A přesto to zase pro spoustu chytráků bylo špatně. Jenže 
z pohodlí českých domovů a kanceláří je každý chytrý jako 
vlk. Zejména ti, kdo reportují skrze Google a nejdále byli 
v resortu u moře. 
Nejinak tomu bylo, když se v roce 2020 obnovil konflikt 
o Náhorní Karabach. Bezprostředně po vypuknutí konfliktu 
jsme začaly zjišťovat možnosti pro svou novinářskou práci. 
Jako první se nám naskytla příležitost odcestovat do oblasti 
poblíž frontové linie ze strany Arménie. A opět se zvedla 
vlna kritiky, že nereportujeme i ze strany Ázerbájdžánu. 
My všichni reportéři, kteří jsme stáli na arménské straně, 
jsme ale okamžitě byli „persona non grata“ v Ázerbájdžánu 
a máme tam zakázaný vstup. Jak tedy máte jet do země, 
která vás nepustí přes své hranice? Podobně jsme byly 
varovány, že ani cesta do Turecka by nemusela dopadnout 
zcela dobře. Není výjimkou, že nepohodlní novináři mívají 
podivné autonehody nebo skáčou z oken či páchají jiné 
nápadité sebevraždy… 
V současnosti, necelé tři roky od vypuknutí konfliktu, jsem 
alespoň chtěla tyto události připomenout formou krátkých 
rozhovorů s lidmi z obou diaspor. Ale jak jsem zjistila, ná-
lepku „proarménské novinářky“ mám zřejmě nejen v Ázer-
bajdžánu, ale i v České republice. 
Zajímavé je, že nejvíc kritiků bylo vždy mezi novinářskými 
kolegy. Ale ti zcela utichli s vypuknutím ruské invaze na 
Ukrajinu. Najednou považují za zcela normální a objektiv-
ní reportovat o konfliktu jen z ukrajinské strany. Inu, časy 
se mění a s nimi i vnímání tzv. objektivity. ◾
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